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روزنامه صبح ایران

آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به حوادث فرانسه:

رهبری پیش بینی کرده بودند 
بیداری اسلامی به اروپا سرایت می کند

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اعتراضات گسترده در 
فرانسه،گفت: رهبر معظم انقلاب سال ها قبل پیش بینی 
کرده بودند که موج بیداری اسلامی در کشورهای اسلامی 
ساکن نخواهد ماند و به اروپا نیز سرایت خواهد کرد. آیت 
الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی با 

اشاره به جنبش موسوم به »جلیقه زردها« در فرانسه 
و اعتراضات گسترده ضد سرمایه داری در این کشور، 
برخورد دولت و پلیس فرانسه با شهروندان معترض را 
»خشن« توصیف کرد و گفت: حرکت اعتراضی علیه 

سرمایه داری که امروز در فرانسه شاهد آن هستیم...

رییـس جمهـوری گفت: کسـی که شـعار می دهد هزینـه اش را هم پرداخت کند ؛ نمی شـود که یک نفـر در نهاد 
یـا ارگانـی شـعار بدهد و آثار شـعارش را برای مـردم ترجمه نکند، باید ترجمه کنیم.» حجت الاسـلام والمسـلمین 
حسـن روحانی« در نشسـت با وزیـر معاونین و مدیران وزارت راه و شهرسـازی گفت: رییس جمهـوری به انتقادها از 
FATF اشـاره کـرد و گفت: می گوییم FATF باشـد یا نباشـد، یک نفر نمی گوید اگر FATF باشـد یعنـی 20 درصد 

ارزان تـر، اگر FATF نباشـد یعنی 20 درصد گران تر. کسـی که شـعار می دهـد هزینه اش را هـم پرداخت کند...

* عده ای شعار می دهند و هزینه ها را از جیب مردم می پردازند 
* اگر با برجام یا FATF مخالفید، لااقل به مردم بگویید هزینه اش برای آنها چقدر است

علی  مطهری: 

اقدامات هیجانی به نظام ضربه می زند

مسعود پزشکیان:  

باید واقعیت را به مردم نشان دهیم

دعوای فراستی و ظلی پور جعلی بود!

رئیس جمهور در دیدار وزیر، معاونان و مدیران وزارت راه و شهرسازی:

کسی که شعار می دهد 
هزینه اش را هم پرداخت کند
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براندازی نظام 
در حد آرزوی براندازان 

باقی می ماند

معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب از اجرای طرح پیمایش مشترکین 
پرمصرف در قم خبر داد و گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از 2 هزار و 100 مشترک پرمصرف 
شناسایی شده و مصارف آن ها به صورت دوره ای کنترل می شود. جواد پیرحاجاتی به تشریح برخی 
از اقدامات معاونت خدمات مشترکین آبفای قم از ابتدای سال جاری تا کنون پرداخت و از تعویض 2 
هزار و 631 فقره کنتورهای خراب مشترکین خبر داد. وی همچنین با اشاره به اجرای طرح پیمایش 
مشترکین پرمصرف گفت: امسال تعداد 2 هزار و 100 اشتراک پرمصرف شناسایی شده که مصرف 
آن ها به صورت دوره ای کنترل و در صورت نیاز اخطارهای لازم به این مشترکین داده می شود.معاون 
خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم از پیمایش و به روز رسانی اطلاعات 

سامانه اطلاعات جغرافیایی)GIS( به منظور شناسایی انشعابات غیرمجاز خبر داد و ...

سرپرست استانداری قم تاکید کرد: طرح های عمرانی این استان باید پیوست پژوهشی داشته 
باشد تا به بهترین نحو اجرایی شود.محمدرضا هاشمی روز دوشنبه در جلسه شورای سیاست 
گذاری هفته پژوهش و فناوری افزود: دراین راستا باید از ظرفیت های دستگاه های دولتی ، 
دانشگاه ها و حوزه های علمیه استفاده گردد. وی تخصیص یک درصد اعتبارات دستگاه های 
اجرایی جهت کارهای پژوهشی را مورد تاکید قرارداد و گفت: البته خروجی کارهای پژوهشی 
باید توسعه استان و ترقی در ارائه خدمات به مردم باشد. وی حوزه های گردشگری، صنعت 
وکشاورزی، را نیازمند کار پژوهشی دانست و خاطرنشان کرد: قم سالانه میزبان بیش از 24 میلیون 
زائر و گردشگر است و ارائه راهکار جهت درآمدزایی در این حوزه نیازمند ورود پژوهشگران است. 

سرپرست استانداری قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برنامه های...

قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی گفت: همه مسئولان کشور 
و سه قوه باید بدانند دانشگاه پادگان نیست و صدای دانشجویان 
که از قلب هایی صاف و پاک برمی خیزد را بشنوند. حجت الاسلام 
رسول منتجب نیا یکشنبه شب در آئین بزرگداشت روز دانشجو در 
دانشگاه فرهنگیان بوشهر افزود: رئیس جمهوری به وعده خود در 
زمینه فراهم کردن محلی امن برای طرح مسائل و برگزاری برنامه 

های دانشجویان و استادان دانشگاه ها عمل کند...

رییس مجلس شـورای اسـلامی گفت: فسـادهای بزرگ را باید 
علنـی کرد و بـا آن برخورد جـدی شـود. در مبارزه با فسـاد باید 
آداب داشـت و فقـط بـا فریاد نمـی توان بـا آن مبارزه کـرد. علی 
لاریجانـی دیـروز در شـصت و نهمین همایـش مدیـران و معاونان 
حفاظت پرسـنل مراکز و دفاتر حراسـت، وزارتخانه ها و سازمان ها 
و نهادها که در تالار شـهید مدرس مجلس شـورای اسـلامی برگزار 

شـد، افزود: دشمنان قصد داشـتند با فشـار اقتصادی و ...

معاون آبفای قم خبر داد؛

شناسایی بیش از 
2 هزار مشترک پرمصرف آب

سرپرست استانداری قم :

طرح های عمرانی قم باید 
پیوست پژوهشی داشته باشد

حجت الاسلام رسول منتجب نیا :

مسئولان باید صدای 
دانشجویان را بشنوند

علی لاریجانی: 

فقط با فریاد نمی توان 
با فساد مبارزه کرد
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مصطفی تاج زاده: 

اصلاح طلبان هم در پیدایش وضعیت فعلی کشور سهیم هستند

اصلاحات باید زنده بماند



ی
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جهلمرکبوادبیاتاتهامآلود
طی روزهای اخیر گفت وگوها و مذاکرات در مجلس 
و میان سیاسیون و سایر محافل پیرامون cft به گونه ای 
است که خلاف اخلاق اسلامی است. امروز متاسفانه فضا به 
گونه ای است که هر شخصی بدون کسب اطلاعات دقیق 
درباره موضوعات، به تنهایی می اندیشد، به تنهایی سخن 

می گوید و به تنهایی اظهارنظر می کند که این نوع رفتار بسیار آسیب زاست. نمایندگان 
محترم مجلس باید درباره موضوعات مختلف به صورت جدی تری با هم به بحث و تبادل 
نظر پرداخته تا اختلاف نظرها در قالب ادبیات نه چندان فاخر از تریبون مجلس بازگو 
نشود.طبیعی است که طرح ها و لوایح مختلف در مجلس موافق و مخالفانی دارد که اگر 
ابعاد مختلف موضوعات به صورت شفاف و روشن برای نمایندگان تشریح شود نمایندگان 
کمتر به یکدیگر اعتراض کرده و یکدیگر را متهم می کنند. برای کاهش منازعات در 
موضوعات مختلف و جلوگیری از کشیده شدن اختلافات به تریبون مجلس ضرورت دارد 
دولت برای باز کردن ابعاد مختلف موضوعات جلسات مستمری با مجلسیان داشته باشد، 
موضوعی که متاسفانه امروز بسیار کم رنگ است. واقعیت آن است که ماهیت برجام هنوز 
برای بسیاری از افراد روشن نشده به طوریکه یکی آن را صفر و دیگری صد می بیند در 
حالیکه داستان برجام، داستان بین خوب و بد یا خوب و خوب تر نیست بلکه بین بد 
و بدتر است بنابراین دولت باید ابعاد مختلف این موضوع را برای همه کمیسیون های 
مجلس روشن کند تا شبهات برطرف شود.ادبیاتی که در آن افراد یکدیگر را متهم می 
کنند ناشی از جهل است زیرا ابعاد مختلف موضوعات برای مخالفان روشن نشده است. 
در این زمینه و برای کاهش اتهام زنی ها در صحن علنی مجلس هم کمیسیون ها و هم 
هیات رییسه مجلس باید وارد عمل شده و با ارایه توضیحات لازم نمایندگان را به رعایت 
اصول دعوت کنند تا ادبیات ناصحیح از تریبون مجلس پخش نشود زیرا تریبون ها باز و 
نقطه نظرات نمایندگان از رسانه های سراسری استماع می شود ضمن اینکه متهم کردن 
یکدیگر گناه و حرام است. متاسفانه این روزها بداخلاقی در تمامی اقشار به چشم می 
خورد به طوریکه می توان گفت همه ما گرفتار بداخلاقی شدیم این درحالیکه است که 

باید آستانه تحمل خود را بالا ببریم نه اینکه همدیگر را دشمن بپنداریم.
*عضوجامعهروحانیتمبارز

لطفاراهکارارایهدهید
لطفا این دوستان به صورت مکتوب و شفاهی برنامه های 
خود برای مقابله با سیاست های تحریمی آمریکا علیه ایران 
را در اختیار رسانه ها و دولت قرار بدهند.این روزها انتقاد 
کردن از حسن روحانی، آسان ترین کار دنیاست. همانطور 

که در روز دانشجو رقبای » شیخ دیپلمات« یعنی سید ابراهیم رییسی، محمد باقر قالیباف 
و سعید جلیلی به صورت آزادانه به انتقاد از رییس جمهور پرداختند.سخنرانی های آنها 
درست مانند نطق های انتخاباتی بود. درست مانند کسانی که در تاکسی نشسته اند و فقط 
انتقاد می کنند تا زمانی که به مقصد برسند. البته آنها حق دارند. هر سه آنها در دو انتخابات 
ریاست جمهوری 92 و 96، از روحانی شکست خوردند و حالا شاید بهترین زمان برای 
تسویه حساب با روحانی است.آنها سخنرانی کردند اما به یک نکته اشاره نکردند و آنهم 
این مسئله بود که اگر رییس جمهور بودند با این وضع مملکت چه می کردند؟رفتار ترامپ 
با ایران و برجام  که با آمدن رییسی یا قالیباف تفاوتی با امروز نداشت. شاید حتی تند 
تر هم می شد و ما دوستان اروپایی خود را هم از دست می دادیم.بله، حرف های قشنگ 
زدن و گلایه کردن در دانشگاه کاری ندارد. رقبای روحانی اگر می خواهند بگویند حق 
آنها بود  که رییس جمهور ایران باشند نه حسن روحانی، باید راهکار خود را برای اداره 
کشور ارائه دهند.کاش آقای رییسی در سخنرانی خود به این نکته اشاره می کرد که اگر 
رییس جمهور بود با سیاست های تحریمی ترامپ علیه ایران چه می کرد؟ او می گفت با 
کشورهای اروپایی چه برخوردی داشت؟ چه سیاستی را برای برخورد با عربستان انتخاب 
می کرد؟روحانی در جریان انتخابات سال 92 گفت راه حل مشکلات کشور، مذاکره و 
توافق بر سر برنامه هسته ای ایران است. خوب شما هم بگویید راهکارتان برای برون رفت 
ایران از این شرایط چیست؟به نظر می رسد مردم دیگر از حرف شنیدن خسته شده اند. 
همانطور که در بالا اشاره کردم، سخنرانی کردن این روزها راحت ترین کار است اما مردم 
احتیاج به کسانی دارند که مرد عمل باشند و بتوانند مشکلات کشور را حل کنند.لطفا این 
دوستان به صورت مکتوب و شفاهی برنامه های خود برای مقابله با سیاست های تحریمی 
آمریکا علیه ایران  را در اختیار رسانه ها و دولت قرار بدهند تا همه بدانند استراتژی کسانی 
که امروز خوب حرف می زنند برای اداره بهتر کشور چیست؟به طور مشخص بگویید 
موافق ماندن ایران در برجام هستید یا بر این باور هستید که جمهوری اسلامی باید با 
توجه به رفتارهای آمریکا از برجام خارج شود. یا اگر موافق ماندن ایران در برجام هستید، با 
اروپایی های چه می کنید و چگونه با آنها مذاکره می کنید که راه های دور زدن تحریم های 
آمریکا را برای ایران مشخص کنند؟چگونه قیمت خودرو را پایین می آورید؟ چگونه با بالا 
رفتن هر روزه قیمت ها مقابله می کنید؟فضای سیاسی این روزها به تاکسی گونه است. 
همه حرف می زنند و کسی راهکار ارائه نمی دهد. هیچ کس به یاد نمی آورد که با حرف 

زدن گره ای باز شده باشد. پس کمتر حرف بزنیم و بیشتر راهکار ارائه بدهیم.

علیشکوریراد:

کنشگرانسیاسیامنیتندارند
دبیر کل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی با بیان این که کشور از نظر امنیت عمومی در 
وضعیت خوبی به سر می برد گفت: امنیت عمومی در مجموع خوب است و مردم نسبت 
به مال و زندگشان امینت دارند اما امنیت کنشگران سیاسی هنوز در کشور مختل است.

علی شکوری راد شامگاه یکشنبه در جمع فعالان سیاسی خوزستان در اهواز اظهار 
داشت: ما به عنوان کنشگران حزبی نباید مثل عامه باشیم، برای یک کنشگر حزبی دنباله 
روی از مردم خطاست.او تاکید کرد:حزب تشکیل شده تا بتوانیم عمیق تر از آنچه مردم 
فکر می کنند، فکر کنیم و دور اندیشانه تر از مردمی که حرف می زنند، حرف بزنیم و 
برای معضلات راهکار ارایه دهیم در واقع حزب باید افکار عمومی را بسازد نه اینکه دنباله 
رو افکار عمومی باشد.دبیر کل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی با اشاره به این که افکار 
عمومی امروز سرخورده و ناامید است بیان کرد: با همه این ها وضعیت ما در سال آینده 
بهتر خواهد بود و ناامیدی و سرخوردگی سال دیگر به این شدت نیست.او توضیح داد: اگر 
جامعه ای سرخورده و منفعل باشد دیگر منشا تحول نخواهد بود، جامعه باید سرزنده و 
پویا باشد، از یک جامعه سرخورده هیچ تحولی نمی توان انتظار داشت.دبیر کل حزب اتحاد 
ملت ایران اسلامی با اشاره به حوادث دی ماه سال گذشته بیان کرد: این حادثه 2 پیام 
داشت اول اینکه اعتراضات خیلی عمیق و فراگیر بود به طوری که حاکمیت آنها را شنید 
و در پیام رهبری نیز آمد.شکوری راد گفت: پیام دوم این حادثه این است که مردم وقتی 
مشاهده کردند که این حرکات اعتراضی به خشونت گرایید به آن نپیوستند و این اتفاق 
نشان از بلوغ اجتماعی مردم داشت، یعنی آگاهی در بین مردم به حدی رسیده بود که 
مردم مصلحت خودشان و کشور را در نظر داشتند و هیجان زده نشدند تا به این حرکت 
های کور خشونت آمیز بپیوندند.او گفت: وقتی اعتراضات شروع شد جریانات برانداز وارد 
صحنه شدند و عده ای شعار سقوط و فروپاشی دادند.او افزود: کار اپوزسیون دست نشانده، 
رادیکال کردن فضا برای به دام انداختن نیروهای سیاسی است. او یادآور شد: بسیار روشن 
است اگر در کشور انقلابی دیگر رخ دهد قطعا از انقلاب اسلامی ایران اصیل تر و فراگیرتر 
نیست و دستاورد آن معلوم نخواهد بود بنابراین اگر بخواهیم کاری کنیم ابتدا باید افقی 
را پیش روی خود ببینیم و بدانیم که براساس آن افق چه می کنیم و به چه دستاوردی 
دست پیدا می کنیم.شکوری راد بیان کرد: فرق ما به عنوان کنشگران حزبی با کنشگران 
سیاسی غیرحزبی اعم از دانشجویان، روزنامه نگاران و روشنفکران این است که ما باید 

نتیجه گرا باشیم لذا نمی توانیم به دستاورد فکر نکنیم.

محسنهاشمی:

راهتحققشفافیتانتشاراطلاعاتاست
رییس شورای اسلامی شهر تهران بر لزوم بهره گیری از فناوری های نوین در مدیریت 
شهری تاکید کرد و گفت : باید بهره گیری از فناوری های نوین در مدیریت شهری در دستور 
کار قرار گیرد و از مقاومت و یا موازی کاری پرهیز شود.محسن هاشمی رفسنجانی در دومین 
همایش تهران شهر هوشمند در محل برج میلاد تهران گفت : لیست امید با شعار »شفافیت 
و آگاهی افکار عمومی و شهروندان از کیفیت اداره شهر« توانست از حمایت بی سابقه مردم 
برخوردار شود، لذا انتظار عمومی این است که در این دوره حدود یک سوم آن سپری شده 
است شعارها و وعده های داده شده، عملی شود.وی افزود: بی تردید راه تحقق شفافیت 
انتشار اطلاعات است و در دوره نخستین شهردار منتخب شورای پنجم یعنی آقای نجفی، 
اولین گام در مسیر تحقق شفافیت با راه اندازی سامانه شفافیت برداشته شده، امیدواریم آقای 
حناچی گام های تکمیلی این مسیر را طی کند. وی به روز جهانی "مبارزه با فساد" نیز  اشاره 
کرد و گفت : این روز از سال 2۰۰۳ از سوی سازمان ملل متحد برای تقویت مبارزه با فساد در 
کشورهای جهان و سازمان های بین المللی نامگذاری شده و هر حرکت شورای شهر پنجم 
در مسیر شفاف سازی مدیریت شهری را می توان یکی از نمادهای مهم مبارزه با فساد خواند. 
مبارزه با فساد از اولویت های  نظام جمهوری اسلامی ایران  و نظام بین الملل است و حدود 
دو سال پیش از نامگذاری این روز توسط سازمان ملل ، رهبر مقام معظم رهبری در فرمان 
هشت ماده ای مبارزه با فساد که در اردیبهشت ماه سال ۱۳۸۰ صادر شد، بر عزم جمهوری 
اسلامی ایران در مبارزه با فساد تاکید کردند و مطالبه عمومی مردم و شهروندان تهرانی نیز 

در همین جهت قرار دارد.

علیمطهری:

اقداماتهیجانیبهنظامضربهمیزند
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه »انقلاب اسلامی ایران از انحراف 
مصون نیست«، بر ضرورت پرهیز از اقدامات احساسی و هیجانی تاکید کرد و گفت: 
اقداماتی مثل تسخیر سفارت آمریکا در ابتدای انقلاب یا حمله به برخی سفارتخانه ها در 

سال های اخیر به نظام ضربه می زند.
علی مطهری در مراسم روز دانشجو که در دانشکده دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی 
تهران برگزار شد، اظهار کرد: هیچ لزومی ندارد ما برخی اقدامات تحریک آمیز مثل حمله 
به سفارتخانه های عربستان و انگلستان را انجام بدهیم و بعد بابت خسارت آن کلی از 
منابع کشور را صرف کنیم. وی با طرح این سوال که »آیا اشغال سفارت آمریکا در ابتدای 
انقلاب ضرورتی داشت؟« ابراز عقیده کرد: اگر بگوییم طبیعت انقلاب چنین چیزی را 
اقتضا می کرد، آیا ضرورت داشت ما ۴۴۴ روز افرادی را گروگان بگیریم و آمریکایی ها 
علیه ما تبلیغ کنند و چهره ای مثل داعش از انقلاب را نشان دهند؟ آن وقت صدام از 
این فرصت استفاده کند و به کشور ما حمله کند؟ مطهری با تأکید بر اینکه »کارها در 
کشور باید بر اساس عقل و منطق انجام شود« یادآور شد: اگر شهید مطهری بود اجازه 
اشغال سفارت آمریکا را نمی داد؛ همچنان که امام هم در ابتدا مخالف تسخیر سفارت بود 
و دستور خروج از آن را داد اما تحولاتی صورت گرفت. نایب رئیس مجلس یادآور شد: 
ما نباید کارهای هیجانی و بدون تدبیر را انجام دهیم؛ چرا که اینها به ما ضربه می زند ما 
چقدر از بحث گروگانگیری کارکنان سفارت آمریکا ضربه خوردیم. وی خاطرنشان کرد: ما 
ابتدا باید داخل کشور را قدرتمند کنیم و نباید مشکلات بیجا برای خود به وجود بیاوریم. 
ما نمی توانیم دور خود دیوار بکشیم مثلا لوایح چهارگانه مربوط به FATF را تصویب 
نکنیم. در این صورت تاجر ما نمی تواند پولی از خارج بیاورد یا دولت نمی تواند درآمد 
حاصل از فروش نفت را به داخل بیاورد. زیرا قواعد FATF را رعایت نکرده ایم. تداوم این 
وضع باعث می شود ضعیف شویم و نتوانیم از آرمان هایمان دفاع کنیم. همین قدر هم 
که برجام به نتیجه رسید توفیق بزرگی برای ما بود. آمریکا به انزوا کشیده شد در حالیکه 
در هیچ دوره ای نشده بین آمریکا، اروپا، روسیه و چین علیه ایران اجماع نباشد اما الان 
آمریکا تنهاست و این یک پیروزی برای ما به حساب می آید. ایران سیاست مستقلی دارد 
و به واسطه برجام باعث اختلاف بین قدرت های بزرگ جهان شده است. اینها به نفع 
ماست. ما خیلی کارهای بیجایی کردیم که برایمان مشکل ایجاد کرده مثل قضیه تسخیر 

سفارتخانه ها که اصلا ضرورتی نداشته است.

معصومهابتکار:

اصلاحطلبانازصندوقهایرأیقهرنمیکنند
عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه اصلاح طلبان از صندوق های رأی قهر 
نمی کنند، گفت: اصلاح طلبان بخشی از حاکمیت هستند و تقریبا اصلاح طلبان در همه 

جای حاکمیت حضور دارند، حالا درجاهایی اقلیت اند و جایی اکثریت. 
معصومه ابتکار درباره اظهارات سعید حجاریان که گفته »انتخابات به معنای کنونی آن، 
مصداق گدایی قدرت است. اصلاحات صدقه بگیر نیست و اگر مکنت دارد، باید با اتکا بر 
آن به بازار سیاست برود« گفت: دوستان نظرات و تحلیل های شان را مطرح می کنند 
اما لزوما هیچ کدام از این دیدگاه ها، دیدگاه جریان اصلاح طلبی نیست. وی افزود: جریان 
اصلاح طلبی یک سازوکار روشنی دارد، افراد شاخص مثل آقای خاتمی یا آقای عارف 
مواضع این جریان را بیان می کنند. اینکه جریان اصلاحات تصمیم گرفت در ائتلاف کامل 
با جریان اعتدال به آقای روحانی در انتخابات ریاست جمهوری 92 و 96 رأی دهد یک 
تصمیم راهبردی بود و بر این تصمیم کماکان استوار است. معاون رئیس جمهور درباره 
احتمال خروج اصلاح طلبان از حاکمیت یادآور شد: قطعا این طور نخواهد شد و چنین 
سیاستی وجود ندارد.چون الان بخشی از حاکمیت در مجلس شورای اسلامی متعلق به 
اصلاح طلبان است، بخشی از حاکمیت در شوراها متعلق به اصلاح طلبان است و بخشی 
از نیروهای جریان اصلاحات در دولت هستند بنابراین تقریبا اصلاح طلبان در همه جای 
حاکمیت حضور دارند، حالا درجاهایی اقلیت اند و جایی اکثریت. وی ادامه داد: حالا 
تحلیل هایی که دوستان دارند به دلیل نقاط ضعف و قوتی است که در این فرایند پیش 
آمده و حتما باید به این تحلیل ها توجه کرد. بی توجهی به این تحلیل ها حتما می تواند 
به جمع اصلاحات آسیب بزند چون بحث پیگیری مطالبات مردم خیلی جدی است. 
ابتکار با بیان اینکه اصلاح طلبان از صندوق های رأی قهر نمی کنند، گفت: اصلاح طلبان 
هیچ گاه از صندوق های رأی قهر نکردند، فعالانه در جهت سیاست ورزی مردم سالارانه 
توأم با توجه به اصول اخلاقی و حقوق پایه و مدنی مردم در حق انتخاب، تعیین سرنوشت 

و آزادی بیان پافشاری خواهند کرد.

اشرفبروجردی:

معارضانظریفآدرساشتباهمیدهند
رییس سازمان کتابخانه ملی درباره هجمه ها به وزیر امورخارجه یادآور شد: ایشان 
دست روی نقطه حساسی گذاشته اند. کسانی که در پی اختلاف افکنی و معارضه با 
ظریف هستند آدرس غلط و کد اشتباه می دهند و این باعث می شود که امر بر عده 

ای مشتبه شود.
اشرف بروجردی در حاشیه بازدید از سازمان خبرگزاری ایرنا در پاسخ سوالی ، اظهارات 
وزیر امورخارجه درباره پولشویی را درست ارزیابی کرد و درباره فشارهای این روزها به 
محمد جواد ظریف گفت: من حرفهای آقای ظریف را درست می دانم، واقعیت این است 
که مهمترین آسیب مدیریتی کل جامعه، فسادی است که وجود دارد و قابل انکار نیست. 
اگر رسانه ها و احزاب و دولت پاسخگو نباشند، و مسئله فساد مطرح و تشریح نشود میزان 
اعتماد مردم کاهش می یابد که کل نظام از این موضوع ضرر می کند. بروجردی افزود: 
شاید در برهه ای از زمان اقدامات شفاف سازی مانند اعلام میزان دریافتی های مسوولان 
اقدامی درست بود که البته پیگیری چندانی هم نشد، اما این اقدام هم نمی توانست همه 
مشکل را حل کند. مهم این است که در بحث مبارزه با فساد، متولیان هر بخش اطلاعات 
شفاف عرضه کند، البته در ارائه اطلاعات هم برای پیشگیری از تنش باید با احتیاط عمل 
کرد. وی تاکید کرد: در تعریف دولت خوب مواردی مانند تامین نیازهای مردم، شفافیت، 
ارائه اطلاعات و پاسخگویی را ملاک قرار می دهند. بنابراین وقتی اعلام می کنیم که 
میزان اعتماد عمومی به حاکمیت در ایران بالاست پس باید ابزارهای اشاره شده را هم 
تامین کنیم. این فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین درباره شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان گفت: نفس شورای عالی اصلاح طلبان برای ایجاد اجماع میان جریان های 
اصلاح طلب ایده بسیار خوبی بود. علیرغم انتقاداتی که به عملکرد این شورا وجود دارد، 
من معتقدم بهترین رویه برای ایجاد وفاق بین گروه ها بود. تلاش هایی هم به منظور 
پراکنده کردن این گروه انجام شد که خوشبختانه با مدیریت شخص آقای خاتمی با 
شکست مواجه شد. بروجردی درباره ترکیب شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان 
گفـت: ترکیب شورا دوبخش حقیقی و حقوقی دارد. بخش حقوقی آن که متشکل از 
دبیران کل احزاب هستند که مشخص و ثابت است. درباره اعضای حقیقی هم باید بحث 

درباره انتخاب اعضا و شناخت از آن ها بیشتر می شد. 

حشمتاللهفلاحتپیشه:

استیضاحظریفازدستورکارخارجشدهاست
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: با 
توجه به این که تعداد امضاهای طرح استیضاح وزیر امورخارجه به زیر ۱۰ نفر سیده است، 

عملا این استیضاح منتفی شده و دستور کاری برای استیضاح نداریم.
حشمت الله فلاحت پیشه گفت: با توجه به این که برخی استیضاح کنندگان امضاهای 
خود را از این طرح به صورت شفاهی و کتبی پس گرفتند و تعداد این افراد به زیر ۱۰ 
نفر رسید، در نتیجه این پرونده بسته شده است. وی ادامه داد: در جلسه قبلی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با درخواست کنندگان استیضاح دو هفته وقت 
خواستند که نظرشان را در این مورد ارایه کنند، اما در همان چند روز اولیه امضاها به زیر 
حد نصاب رسید بنابراین درخواست کنندگان استیضاح توافقی بین خودشان داشتند 
که استیضاح صورت نگیرد. رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
خاطرنشان کرد: ما منتظر هستیم تعطیلات مجلس به پایان برسد تا نمایندگان این 
موضوع را مکتوب کنند.فلاحت پیشه درباره اعمال ماده 2۳۴ آیین نامه داخلی درباره وزیر 
امور خارجه گفت: اعمال این ماده نیازمند رای گیری است، اعضای کمیسیون امنیت ملی 

باید در این زمینه رای بدهند لذا این موضوع هم به بعد از تعطیلات موکول شده است.

جلالمیرزایی:

حرفهایغیرکارشناسی
اعتمادجامعهراازبینمیبرد

عضو فراکسیون امید گفت: اظهارنظرهای غیرکارشناسی در حوزه های مختلف سرمایه 
اجتماعی را تضعیف می کند و در بلندمدت همراهی مردم را خواهد گرفت.

جلال میرزایی  با اشاره به تاثیر اظهارنظرهای غیرکارشناسی در حوزه های مختلف در 
جامعه بیان کرد: امروز متاسفانه 9۰ درصد افراد به دنبال محبوبیت هستند و قصد دارند 
فرمانده و تصمیم گیر شوند. در صورتی که هیچ کس قصد ندارد در روند تصمیم سازی 

تاثیرگذار باشد و یک دستگاه تصمیم نهایی را اتخاذ کند.
وی اظهار کرد: از سوی دیگر همه افراد عادت کرده اند تا در هر زمینه ای صحبت 
کنند. به عنوان مثال فردی که حتی تا به حال یک بار به آمریکا سفر نکرده است و حتی 
یک صفحه هم در زمینه  آمریکا مطالعه نداشته است، گاها دو ساعت در خصوص آمریکا 

صحبت می کند.

سرمقـاله

یادداشت

اخبــار

رییس مجلس شـورای اسلامی گفت: 
فسـادهای بـزرگ را بایـد علنی کـرد و با 
آن برخـورد جـدی شـود. در مبـارزه بـا 
فسـاد بایـد آداب داشـت و فقط بـا فریاد 

نمی تـوان بـا آن مبـارزه کرد.
علـی لاریجانـی دیـروز در شـصت و 
نهمین همایش مدیران و معاونان حفاظت 
پرسـنل مراکز و دفاتر حراسـت، وزارتخانه 
هـا و سـازمان هـا و نهادهـا کـه در تـالار 
شـهید مدرس مجلس شـورای اسـلامی 
برگزار شـد، افزود: دشـمنان قصد داشتند 
بـا فشـار اقتصـادی و روانـی در اقتصاد ما 
نابسامانی ایجاد کنند و حتی بازار ارز را در 
مقطعـی تحـت تاثیر قـرار دادنـد، چرا که 
مسـئله ارز نقطه کانونی بود. وی ادامه داد: 
ولـی با تدابیر رهبر معظم انقـلاب و ایجاد 
شـورای عالـی هماهنگـی اقتصـادی قوا، 
سـاماندهی امـور پیگیری شـد و فکر می 
کنم تصمیمات جلسات این شورا تاثیرات 
مثبتی داشـته و بیانگـر این بود کـه ایران 
مـی توانـد شـرایط را کنترل کنـد و روند 
کاهـش نـرخ ارز ایجاد شـد که بایـد ادامه 
یابد.رییس مجلس خاطرنشـان کـرد: اگر 
دسـتگاهی بـه صـورت درسـت و صحیح 
کار نکند، نارضایتـی ایجاد می کند، البته 
برخـی مسـائل ریشـه در سـاختار دیوانی 
دارد کـه بایـد عـلاج شـود و در بلندمدت 
دولـت کوچـک شـود. در هر صـورت اگر 
حراسـت ها با مدیریت ارشـد دسـتگاه ها 
صمیمی باشـند، می تواند اقدامات خوبی 
بـرای جلوگیـری از نارضایتـی انجـام داد.

لاریجانی پیشـنهاد کـرد از افـرادی که به 
ادارات یـا دسـتگاه ها مراجعـه می کنند، 
سـوال شـود که نحوه برخورد چگونه بوده 

اسـت. در هر صورت بایـد نارضایتی ایجاد 
نشـود و بایـد پیگیـری انجام شـود که در 
دسـتگاه ها به مردم ستم نشـود.وی ادامه 
داد: برخی کارکنان ممکن اسـت عملکرد 
درستی نداشته باشـند، اما اینگونه نباشد 
که کسـی یک اشـتباه کرد، او را از هستی 
ساقط کنند البته فسـادهای بزرگ را باید 
علنـی کرد و با آن برخورد جدی شـود. در 
مبـارزه با فسـاد بایـد آداب داشـت و فقط 
بـا فریاد نمـی تواند با فسـاد مبـارزه کرد.

وی گفـت: بایـد مدیر سـالم و عاقل بتواند 
شـجاعانه تصمیم گیـری کنـد و مدیری 
کـه بـا صـدق کار مـی کند بایـد حمایت 
شـود و اگـر اشـکال و ناتوانـی در مدیریت 
وجود داشـته باشـد، باید مورد رسـیدگی 

قـرار گیرد.
*مجلـسآمـادهتدویـنقانونی
مـدونبـرایحراسـتهااسـت

اسـلامی  شـورای  مجلـس  رییـس 
تصریـح کـرد: مجلـس آمادگـی تدویـن 

قانـون مـدون بـرای حراسـت هـا را دارد 
کـه ایـن موضـوع مـی توانـد پیگیـری 
شـود.لاریجانی خاطرنشـان کرد: وظیفه 
کارکنان حراسـت خیلی دیده نمی شود 
ولـی خدمـات آنهـا از چشـم مسـئولان 
نظام دور نیسـت.وی یادآور شد: دشمنان 
مـی خواهنـد جلـوی توسـعه اقتصـادی 
ایـران را بگیرند چرا کـه در ایران ظرفیت 
هـا و نیـروی تحصیـل کـرده و امکانـات 
وجـود دارد و امـکان جهـش اقتصـادی 
فراهـم اسـت، بنابراین می داننـد که اگر 
بسـتر مناسـب باشـد ایـران توسـعه می 
یابـد و مـی خواهند با آشـفته سـازی هر 
روز یـک موضـوع را بـزرگ کـرده و بـه 
اعتراضـات دامـن بزنند و بعد با اسـتفاده 
از عملیـات روانی هدف خـود را پیگیری 
کنند.رییـس قوه مقننـه یادآور شـد: اگر 
حوادث امروز فرانسـه در ایـران اتفاق می 
افتـاد، دشـمنان مـی گفتند نظـام ایران 
در حـال واژگونـی اسـت، بنابرایـن آنهـا 

سـعی مـی کنند کـه با رسـانه هایشـان 
بـرای ایران مشـکل ایجاد کننـد و حتی 
ترامـپ نسـبت بـه یـک تحـرک در این 
کشـور واکنش نشـان می دهد.لاریجانی 
ادامـه داد: گاهـی بـه خاطـر بهـره وری 
پایین برخی دسـتگاه ها زمینه ای فراهم 
مـی شـود کـه دشـمنان مـی خواهند با 
سوءاسـتفاده، بهـم ریختگـی اجتماعـی 
را دامـن بزننـد، همچنین دشـمنان می 
خواهنـد با نفـوذ، صدمه به مملکـت وارد 
کننـد ولـی مـی داننـد بخـش امنیتـی 
ایـران قوی اسـت.رییس مجلس شـورای 
اسـلامی افزود: گاهی برخی از مسـائل در 
کشـور باعث می شـود به دسـتاوردهای 
انقـلاب توجـه نشـود، اما نبایـد فراموش 
کـرد زمانـی مـردم به خاطـر روابط شـاه 
بـا اسـرائیل سرشکسـته بودنـد امـا در 
حـال حاضر ایران پیشـرو مقابلـه با ظلم 
اسـت، بنابراین با وجود برخی مشـکلات 
بایـد دسـته بنـدی صحیـح انجام شـود 
و نبایـد دسـتاوردی کـه انقـلاب بـرای 
کشـور عزت ایجاد کـرده، فراموش شـود.

لاریجانـی بـه نقـش شـهدا در عزتمندی 
کشـور اشـاره کـرد و گفت: بعـد از انقلاب 
اسـلامی، مـردم، نماینـدگان مجلـس و 
اعضای شـوراهای شهر و همچنین رییس 
جمهـوری را خـود انتخاب می کننـد و از 
رهبـری فرزانـه برخوردارنـد و منزلت این 
دسـتاوردها کـم نیسـت.لاریجانی گفـت: 
بعـد از رفتـار ناهنجارانـه آمریـکا در قبال 
برجـام، آمریکایی هـا در عرصه بین الملل 
تنهـا شـدند، حداقل در زبـان دیپلماتیک 
بسـیاری از کشـورها بـا ایـن کار آمریـکا 
مخالفت کردنـد، بنابراین آنها ضرر کردند.

قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی گفت: همه مسئولان کشور و سه قوه باید بدانند 
دانشگاه پادگان نیست و صدای دانشجویان که از قلب هایی صاف و پاک برمی خیزد را 

بشنوند.
حجت الاسلام رسول منتجب نیا یکشنبه شب در آئین بزرگداشت روز دانشجو در 
دانشگاه فرهنگیان بوشهر افزود: رئیس جمهوری به وعده خود در زمینه فراهم کردن 
محلی امن برای طرح مسائل و برگزاری برنامه های دانشجویان و استادان دانشگاه ها 
عمل کند. وی اضافه کرد: مسئولان ذیربط باید اجازه دهند تا دانشجو روز خود را جشن 
بگیرد، روسای هیات های سه نفره که نمی گذارند بزرگان در دانشگاه ها سخنرانی کنند 
و حرف دل دانشجویان را بشنوند و کسانی که در رابطه با دانشگاه ها مسئولیت دارند پنبه 
را از گوش خود بیرون کرده و فریاد دانشجویان را بشنوند. عضو پیشین مجمع روحانیون 
مبارز اظهارداشت: آحاد جامعه باید با نظر تکریم و تجلیل به دانشجو بنگرند و پدران و 
مادران نیز باید به قلب پاک و نظریه جوانان توجه کنند و بگذارند تا آنها میدان داری کنند. 
وی تاکید کرد: دانشجو را نباید با فشار و تهدید به معنویت نزدیک و دین را به آن 
القا کرد بلکه باید خوب تربیت شوند تا در کنار مواد درسی با عمل و رفتار مطلوب نسل 
آینده نسلی پاک، سالم، وارسته و دلسوز تر برای جامعه باشد. منتجب نیا افزود: امروز باید 
مساله مبارزه با فساد به عنوان رسالت و وظیفه درذهن دانشجو و شعارهای 'یا مرگ، یا 
آزادی'، 'تو اگر برخیزی، من اگر برخیزم، همه بر می خیزند' و ' دزدی ز کیسه ما دیگر 
بس است، خائن' باید شعار دانشجویان امروز باشد. این نماینده پیشین مجلس شورای 
اسلامی گفت: شعار یا مرگ یا آزادی خطاب به کسانی است که می خواهند دهان 
دانشجو را ببندند و قلم دانشجو را بشکنند و شعار دزدی ز کیسه ما دیگر بس است، 
خائن، خطاب به اختلاس گران و دزدان بیت المال است. قائم مقام پیشین حزب اعتماد 
ملی گفت: شعار تو اگر برخیزی، من اگر برخیزم، همه بر می خیزند نیز خطاب به کسانی 

است که سکوت و سازش را به انتقاد و اعتقاد ترجیح می دهند. وی بیان کرد: دانشجو 
موجودی اندیشمند، متحرک، حرکت آفرین است که هم می اندیشد و هم در جامعه 
تولید فکر و اندیشه می کند، همواره در حال حرکت و پویایی است و از نشستن، توقف، 
ایستایی منزجر و از سکوت، سازش و تسلیم شدن متنفر است و با حرکت خود جامعه را 

به خیزش و جنبش وا می دارد. 
وی اظهار داشت: چنانچه دانشجو فکر نکند و نیندیشد جامعه به سمت خامی و بی 
فکری می رود. منتجب نیا اضافه کرد: دانشجو باید همواره با خوبی و کمالات قرین، رفیق 

و شفیق باشد تا جایگاه دانشجویی خود را از دست ندهد.

*دولتبایدمشکلاتمردمراحلکند
قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی همچنین در پرسش و پاسخ با دانشجویان این 
دانشگاه گفت: باوجود داشتن انتقاد به رئیس جمهوری حمایت از وی را لازم می دانم زیرا 

اکنون با حمله شدید دشمنان داخلی و خارجی مواجه است.
منتجب نیا افزود: اکنون نسبت به وضعیت اقتصادی، برخورد با نیروهای اصلاح طلب 

و عملی نشدن بسیاری از وعده ها نسبت به وی انتقاد و اعتراض داریم.
وی یادآورشد: دولت باید مشکلات مردم را حل کند و اگر شده در این مسیر باید وزیر 

تغییر و یا در سیاست خود تجدید نظر کند.
منتجب نیا تاکید کرد: چنانچه رئیس جمهوری می گوید حق دخالت ندارم و مابقی 
امور مربوط به نهادهای دیگر است چرا گناهان دیگران را به گردن گرفته و خود را بدهکار 

می کند.
قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی گفت: چنانچه چنین شرایطی فراروی رئیس 

جمهوری است باید بطور شفاف به مردم اعلام کند که در برخی امور اختیار ندارد.

اخبــار

نائب رییس مجلس شورای اسلامی 
گفت: اگر می خواهیم در جامعه شفافیت 
درست شود، باید داده ها را درست کنیم 
و اگر داده ها درست شود، کسی دیگر 

نمی تواند خلاف کند.
شب  یکشنبه  پزشکیان   مسعود 
»بدون  تلویزیونی  برنامه  در  گذشته 
ای  رسانه  قدرت  خصوص  در  توقف« 
احزاب خاص سیاسی گفت: ما امریکا 
نیستیم. در کشور ما حتی بین گروه های 
اصلاح طلب و اصوالگرا یک صمیمیت 
و رفاقت است؛ نه داشتن ایده و تفکر 
متفاوت. برای کشور ما نقشه ای وجود 
مشکلات  قوانین،  اساس  بر  که  دارد 
در  می خواهیم  اگر  کشور حل شود. 
جامعه شفافیت درست شود، باید داده ها 
را درست کنیم و اگر داده ها درست شود، 
ما  کند.  نمی تواند خلاف  دیگر  کسی 
خیلی از داده ها را نمی گذاریم منتشر شود 
و آنهایی را بزرگنمایی و منتشر می کنیم 
که می پسندیم. در نتیجه قدرت رسانه 
هم که در دست بعضی از افراد خاص 
اعلام می  را  جامعه است، همان هایی 

کنند که دلشان می خواهد نه آنچه باید. 
یعنی ما باید برای شفاف سازی بستری 
فراهم کنیم که همه بتوانند حرفشان را 
بزنند. وی ادامه داد: امروز چهل سال از 
مجلس می گذرد. همیشه بیان می شود 
که فلان مجلس قوی یا ضعیف است. 
ولی به نظر من فرقی نکرده چون آنچه 
رد  نگهبان  شورای  از  بگذرد  باید  که 
می شود و در اجرا خیلی وقتها آنچه که 
نوشته می شود به خاطر تغییراتی که در 
فراموش  کلا  می شود،  ایجاد  مدیریت 
می شوند.پزشکیان با اشاره به ضرورت 
نظارت بر عملکردها عنوان کرد: نظارت 
از نظر علمی تعریف روشنی دارد، ولی ما 
نظارت را به دو صورت می شناسیم، اول 
تحقیق و تفحص و دوم استیضاح. اگر ما 
بتوانیم طوری عمل کنیم که اگر کسی 
خلاف کرد همان لحظه تاوان کار خود را 

ببیند، دیگر به اینجا نمی رسد.
وی افزود: مجلس به خاطر ساختاری 
دلیل  به  است  گرفته  قرار  آن  در  که 
باشد،  داشته  باید  که  فکری  انسجام 
را  خودشان  فکر  کدام  هر  نماینده ها 

از  دارند. ساختار اجتماعی و اداری ما 
نظر نمره دهی در جایگاه مناسبی نیست. 
طول عمر مدیریت های ما زیاد نیستند. 
در راه غلط تصمیم غلط گرفته می شود. 
درست این است که ما واقعیت را به 
مردم نشان دهیم. وقتی ما واقعیت علمی 
را نادیده می گیریم، بعد هم می خواهیم 
جلوی آن را بگیریم، تا زمانی که تقاضا 
کسی  دارد  وجود  تخلف  یک  برای 

نمی تواند جلوی عرضه را بگیرد.
*عمدهترینگرفتاریدولتاز

مطالبهگریهاست
پزشکیان با بیان اینکه عمده ترین 
مطالبه گری هاست،  از  دولت  گرفتاری 
و  شما  مطالبه گری  داشت:  اظهار 
مردم جالب است و یکی از عمده ترین 
مطالبه  و  توقع  ما  گرفتاری های 
کرده ام  اعلام  بارها  من   . گری هاست 
که ۱۸ سال پزشک بوده ام و با سهمیه 
هم رتبه نیاورده ام. بعد از آن اگر همین 
داخلی  زمینه  در  بخواهد  کسی  الان 
به  الان  علم  نمی نویسم.  نسخه  قلب 
قدری پیچیده و ریز شده که اگر شما 

بخواهید حرف درست بزنید، باید یک 
آدم درست بیاید این حرف را بزند. اینکه 
یک نماینده هیچ اطلاعاتی در یک زمینه 
ندارد و بخواهد درباره آن بحث کند و 
حضرت  فرمایش  قول  به  بدهد،  نظر 
علی)ع( برای جاهل همین بس که نداند 
کجا باید سخن بگوید.وی گفت: یکی از 
مسایل دیگر ارزیابی است. از نظر علمی، 
بررسی باید بدون در نظر گرفتن نظر 
و سلیقه شخصی افراد باشد. شما باید 
داده ها را جمع کنید؛ حق ندارید نظر 
بدهید و وقتی می خواهید کارشناسی 
کنید، حق ندارید نظر شخصی خودتان 
را در کارشناسی بیان کنید.  در مورد 
برجام معتقدم برجام دستاورد بزرگی 
است و باید امضاء می شد. تمام مرزهای 
 ... و  کویت  امارات،  قطر،  مثل  جنوب 
دارند نفت و گاز ما را می برند. زمانی که 
ما نمی توانستیم گاز خود را بفروشیم، 
فروش گاز خود را به اندازه انجام دادیم. 
من همیشه گفته ام که روزانه بیش از 
هزار میلیارد منابع کشور ما از دست می 

رود و ما از آن بهره نمی بریم.

مسعودپزشکیان:

بایدواقعیترابهمردمنشاندهیم

علیلاریجانی:

فقط با فریاد نمی توان با فساد مبارزه کرد

حجتالاسلامرسولمنتجبنیا:

مسئولانبایدصدایدانشجویانرابشنوند

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اعتراضات گسترده در 
فرانسه،گفت: رهبر معظم انقلاب سال ها قبل پیش بینی 
کرده بودند که موج بیداری اسلامی در کشورهای اسلامی 

ساکن نخواهد ماند و به اروپا نیز سرایت خواهد کرد.
آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی 
قضایی با اشاره به جنبش موسوم به »جلیقه زردها« در 
فرانسه و اعتراضات گسترده ضد سرمایه داری در این 
کشور، برخورد دولت و پلیس فرانسه با شهروندان معترض 
را »خشن« توصیف کرد و گفت: حرکت اعتراضی علیه 
سرمایه داری که امروز در فرانسه شاهد آن هستیم، در 
سایر کشورهای اروپایی نیز جریان خواهد یافت زیرا فشار 
بی عدالتی هرگز در یک نقطه ساکن نمی ماند و بالاخره 
افرادی که از ظلم سرمایه داری لجام گسیخته به ستوه 
آمده اند، آرام نخواهند نشست.آملی لاریجانی با اشاره به 
کشتار، ضرب و شتم و بازداشت معترضان در فرانسه، 
رهبران کشورهای اروپایی را به خویشتن داری در برخورد 
با مردم خود توصیه کرد و افزود: در اعتراضات دی ماه 
سال گذشته در ایران که بدنبال مطالبات برحق عده ای، 
متأسفانه برخی با سوء استفاده از فضای ملتهب، به دنبال 
موج سواری بودند و آشوب بپا کردند، مسئولان همین 
کشورهای غربی و از جمله  فرانسه غوغا به پا کردند و مدام 
»ابراز نگرانی« می کردند. شما برخورد پلیس فرانسه با 
مردم را ببینید؛ همین مقدار هم که منتشر می شود کافی 
است تا بتوانید دروغ بودن ادعاهای غرب در پاسداشت 
به راحتی درک کنید.رئیس قوه  را  حقوق شهروندی 
قضاییه ادامه داد: این اعترضات و برخوردها اگر در جایی 
غیر از یک کشور غربی بود، تا کنون پای سازمان ملل و 
وزارت خارجه کشورهای مختلف به میان آمده بود و همه 
فریاد حمایت از مردم سر می دادند اما اکنون که حدود ۴ 

هفته از این اعتراضات در فرانسه می گذرد، شاهد بایکوت 
اخبار این رویدادها از سوی اختاپوس رسانه ای غرب و 
سکوت نهادهای بین المللی در قبال برخورد خشن هزاران 
پلیس مجهز به خودروهای زرهی با معترضان هستیم. این 
رفتار، تصویری تمام قد از معیارهای دوگانه جهان سلطه 
در عرصه »عمل« و »خبر« را پیش روی وجدان عمومی 
جهان قرار می دهد و به صراحت می گوید که »مهم 
نیست چه اتفاقی رخ می دهد بلکه مهم این است که 
در کجا رخ می دهد«.آملی لاریجانی با اشاره به سخنان 
رهبری در خصوص موج بیداری اسلامی، تصریح کرد: 
رهبر معظم انقلاب سال ها قبل پیش بینی کرده بودند که 
موج بیداری اسلامی در کشورهای اسلامی ساکن نخواهد 
ماند و به اروپا نیز سرایت خواهد کرد. امروز با توجه به 
اعتراضاتی که در قلب اروپا شاهد آن هستیم، می بینیم 
که پیش بینی مقام معظم رهبری در حال تحقق است و 
سرنوشت محتوم بی عدالتی ناشی از سرمایه داری لجام 
گسیخته، اعتراضاتی است که گریبان حامیان ظلم به 
مستضعفان را می گیرد.رئیس قوه قضاییه ابراز امیدواری 
کرد که »رهبران اروپایی سر عقل بیایند و با مردم خود 
و سایر کشورها نه بر مبنای آنچه از سوی نظام سرمایه 
داری به آنها دیکته می شود بلکه بر اساس ارزش های 

انسانی برخورد کنند«.
*ایران،مقتدرانهپیگیرتحرکاتتروریستهاو

حامیانآنهاست
آیت الله آملی لاریجانی همچنین با اشاره به عملیات 
تروریستی روز پنجشنبه در چابهار، شهادت دو تن از 
ماموران نیروی انتظامی را تسلیت گفت و ضمن ابراز 
همدردی با خانواده این شهدا و آرزوی شفای عاجل برای 
مجروحان این حادثه تصریح کرد: همه می دانیم که این 

حرکت های تکفیری - وهابی از کجا نشات می گیرد و 
چه کسانی پشت آن هستند. در صدر حامیان آشکار این 
اقدامات تروریستی، آمریکا و رژیم غاصب صهیونیستی 
حضور دارند و برخی دولت های مرتجع منطقه نیز به 
عنوان ابزار آمریکا و رژیم صهیونیستی، دست به حرکات 
مزدورانه و موذیانه ای علیه ملت ایران می زنند که البته 
پیگیری  را  تحرکات  این  اقتدار،  با  اسلامی  جمهوری 
خواهد کرد. رئیس قوه قضاییه با اشاره به هلاکت برخی 
عوامل این اقدام تروریستی، از تعقیب سایر افراد دخیل 
در این عملیات خبر داد و افزود: ضمن مجازات همه 
عوامل مرتبط با این حادثه، دست های پشت پرده چنین 
اقداماتی نیز مطمئن باشند که جمهوری اسلامی با اقتدار 

به آنان پاسخ خواهد داد.
آیت الله آملی لاریجانی، خلاءهای امنیتی در مرز 
پاکستان را یکی از منفذهای سوء استفاده تروریست ها 
برای بر هم زدن امنیت و آسایش در کشورمان دانست و 
اظهار کرد: از مدت ها قبل در چابهار، یک حرکت توسعه 
ای همه جانبه آغاز شده است و هدف چنین اقدامات 
ایذایی نظیر آنچه در پنجشنبه گذشته رخ داد، متوقف 
کردن این روند توسعه است اما دشمنان مثل همیشه 
دچار اشتباه محاسباتی هستند و بی تردید با مقاومت و 
حمایت مردم، توطئه های دشمنان نقش بر آب می شود 
و این قبیل اقدامات کور که از نظر نظامی نیز فاقد هرگونه 
ارزش عملیاتی است به هیچ عنوان نمی تواند مسیر 

توسعه چابهار را سد کند.
و  انتظامی  نظامی،  نیروهای  از  قضاییه  قوه  رئیس 
امنیتی نیز خواست مانند همیشه با هوشیاری هرچه تمام 
تر، تحرکات دشمنان در این مناطق را رصد کنند و مانع 

از تکرار این قبیل حوادث شوند

آیتاللهآملیلاریجانیبااشارهبهحوادثفرانسه:

رهبریپیشبینیکردهبودندبیداریاسلامیبهاروپاسرایتمیکند

سیدرضااکرمی*

جعفرمحمدی
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اقتصادی

هرچند افزایش قیمت خودرو از سوی دستگاه های متولی در دست بررسی است، 
اما ارتقای کیفی خودروها و استفاده از اتومبیل های با استاندارد روز جهان مطالبه ای 

است که همچنان بی جواب مانده است.
کارشناسان از افزایش قیمت خودرو به عنوان راهکاری کوتاه مدت و مسکّن برای 
رفع مشکلات زیاندهی این صنعت و سایر صنایع مرتبط یاد می کنند اما داخلی 
سازی قطعات، نبود فناوری های روز و عدم امکان بروز رسانی خطوط، در نتیجه 
دست نیافتن مردم به خودروهای استاندارد و با کیفیت، دغدغه هایی است که 

همچنان مشتریان و مصرف کنندگان را آزار می دهد. 
اعلام قیمت های جدید برای برخی خودروهای تولیدی شرکت ایران خودرو و 
فروش تحویل فوری چهار محصول از شنبه )17 آذرماه( در حالی کلید خورد که از 
مدت ها پیش بازار در بلاتکلیفی بسر برده و منتظر اعلام قیمت ها از سوی ستاد 

تنظیم بازار بود.
ایران خودرو چند روز پیش در اطلاعیه ای از »فروش تحویل فوری چهار محصول« 
این شرکت با قیمت های جدید خبر داده و اعلام کرده بود که از شنبه این هفته کلید 
خورد.  براساس این اطلاعیه، چهار محصول شامل تندر پیکاپ با قیمت 77 میلیون 
تومان، وانت آریسان با قیمت 36 میلیون تومان، دانگ فنگ S30 صندوقدار اتومات 

با قیمت 141 میلیون تومان و پارس اتومات با قیمت 83 میلیون تومان است.
این در حالی است که خودروسازان نیز از حدود هفت ماه پیش تاکنون به تعهدات 
خود عمل نکرده و به گفته فعالان بازار، وقتی عرضه ای در کار نباشد، قیمت ها نیز 

افزایش می یابد و در نتیجه فروشنده و خریدار بلاتکلیفند.
شایعات ماه های گذشته بازار خودرو از جمله افزایش 70 تا 100 درصدی قیمت 
ها و ورشکستگی خودروسازان سبب شده بود تا فروشندگان از فروش دست بردارند؛ 
بطوری که به گفته رییس اتحادیه صنف نمایشگاه  داران و فروشندگان خودروی تهران 
»بازار خودرو قفل بوده و بطور متوسط یک معامله در هفته در نمایشگاه ها انجام می 

شد.«
با قیمت های جدید، واکنش های  برپایه این گزارش، اعلام این فروش فوری 
مختلفی در فضای مجازی به همراه داشت تا اینکه رئیس جدید سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در این باره تصریح کرد »اجازه افزایش قیمت در 
اختیار خودروسازها نیست؛ اما به دنبال این افزایش قیمت ، بازار را رصد و سپس 

واکنش نشان می  دهیم.«
به گفته »عباس تابش«، سازمان حمایت مسئول برآورد قیمت تمام شده خودروهای 
مشمول قیمتگذاری بوده که این کار را انجام داده و نهایی شده است. »این هفته 

نتیجه این بررسی  ها به ستاد تنظیم بازار ارائه می  شود.« 
* افزایش قیمت ها »منطقی« بوده است

در این زمینه عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت 
ایران به ایرنا گفت: دستکم سه ماه است که زیاندهی خودروسازان و افزایش هزینه 
های آنها ناشی از افزایش قیمت قطعات مشخص شده است و راهکارهای کوتاه 

مدتی همچون افزایش بهره وری در این شرایط کارساز نیست.
»امیرحسن کاکایی« افزود: در ماه های اخیر به بهانه افزایش قیمت ها و عملکرد 
بد شورای رقابت، قیمت گذاری را از این شورا گرفته و به سازمان حمایت از مصرف 

کنندگان و تولیدکنندگان سپردند که پیش بینی کرده بودیم »سیستم قفل شود«.
وی ادامه داد: پیش از این خودروهای کمتر از 45 میلیون تومان مشمول قیمیت 

گذاری بودند اما این روزها انتظار می رود همه خودروها مشمول شوند.
این کارشناس صنعت خودرو خاطرنشان کرد: افزایش قیمت های چند محصول 
ایران خودرو »در چارچوب قانون« و مربوط به خودروهای بالای 45 میلیون تومان 

بوده، در حالی که پتانسیل خرید پایین می آید.
وی یادآور شد: سازمان حمایت مسئول تعیین قیمت نیست، بلکه خودروها قیمتی 
تعادلی دارند که بالا و پایین می شود؛ در این شرایط سازمان حمایت بررسی می کند 

که این بالا یا پایین شدن ها خارج از منطق نباشد.
کاکایی، افزایش قیمت های یاد شده را در »چارچوب منطقی« توصیف کرد و گفت: 

اگر غیر از این بود همه مراجع قانونی به آن واکنش نشان می دادند.
»در ماه های گذشته همه کارشناسان، متخصصان و مسئولان به اتفاق اعلام می 
کردند که در این شرایط قیمت ها باید افزایش یابد، زیرا ادامه روند فعلی و تولید همراه 

با زیان منطقی نیست«.
وی در توضیح منطقی بودن قیمت ها، ادامه داد: امروز کشور درگیر یک جنگ 
اقتصادی بزرگ است که هزینه هایمان را افزایش داده است؛ با این حال جنگ 

اقتصادی را تاکنون خوب مدیریت کردیم.
عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت ایران تاکید کرد: 
ثابت نگه داشتن قیمت ها در شرایط کنونی، به معنای افزایش زیان و زیان انباشته 
خودروسازان است، در حالی که در این شرایط کار اصلی خودروسازان باید فکر کردن 
به چگونگی دور زدن تحریم ها، داخلی سازی قطعات، بروز رسانی خطوط و پر کردن 

خلاهای فناورانه باشد.
وی ادامه داد: وقتی قیمت ها پایین باشد، کسی حاضر به سرمایه گذاری برای 

خطوط جدید نخواهد بود.
کاکایی تاکید کرد: باید در ماه های گذشته به جای پرداختن به موضوع قیمت ها و 
صحبت کردن از آن، قیمت ها را منطقی بالا می بردیم و در قبال آن، از خودروسازان 

ارتقای کیفیت و استاندارد را مطالبه می کردیم.
وی اظهار داشت: شرایط کنونی بهینه و مطلوب نیست و بطور قطع خودروسازان 

نیز با رضایت خاطر به افزایش قیمت ها اقدام نکرده اند.
به گفته این استاد دانشگاه، به تعویق انداختن خرید خودروهای جدید و افزایش 
عمر خودروهای در دست مردم، نخستین اثر این تغییر قیمت خواهد بود؛ ضمن آنکه 
افرادی که دیگر قدرت خرید ندارند به سمت خرید موتورسیکلت یا استفاده بیشتر از 

سیستم حمل و نقل عمومی روی خواهند آورد.
وی اضافه کرد: »ای کاش دولت در سال های گذشته به جای تمرکز بر تولید 
خودروی سواری، بر گسترش حمل و نقل عمومی تمرکز می کرد تا شاهد معضلات 

ترافیک، آلودگی و سایر نگرانی ها نبودیم.«
کاکایی گفت: اگر همه دست به دست هم بدهند، درآمدهای مردم افزایش یابد و 
مشکلات فناوری حل شده و تولید به روال منطقی بازگردد، شرایط بار دیگر متعادل 

می شود.
وی افزود: »متاسفانه در این شرایط شاهد اعطای مجوزهای عجیب و غریب از جمله 
ورود خودروهای چینی هستیم که در ظاهر تولیدکننده اند، اما در عمل واردات انجام 

می دهند.«
عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت ایران خاطرنشان 
کرد: بیش از 35 شرکت خودروسازی در ایران داریم که ذات این موضوع به منزله سم 

برای اقتصاد است، زیرا تعداد خودروسازها زیاد اما بازارمان محدود است.
»این در حالی است که در کشورهای پیشرو نظیر آلمان، فرانسه و کره جنوبی تعداد 

خودروسازان محدود، اما بازار خودرویشان آزاد است«.
وی درباره انحصار ایجاد شده از سوی خودروسازان نیز گفت: انحصار در تولید 

خودروهای ارزان قیمت وجود دارد، زیرا تولید چنین خودروهایی دشوار است.
* نبود رقابت واقعی در صنعت خودرو

کاکایی یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران در مسیر استقلال خود، بر صنایعی 
همچون فولاد، سیمان و خودروسازی تمرکز کرده، هرچند در مجموع در صنعت 

خودرو موفق نبودیم.
وی افزود: در استفاده بهینه از منابع در صنعت خودرو موفق نبودیم، زیرا نتوانستیم 

»رقابت واقعی« ایجاد کنیم.
این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: اگر دولت 20 سال پیش، از تصدی گری 
در خودروسازی ها دست بر می داشت و به جای آن ارتقای استانداردسازی را مطالبه 
می کرد، شرکت های ضعیف خود به خود از دور خارج می شدند؛ اما برعکس عمل 

کردیم.
از افزایش منطقی قیمت خودروها، مساله اصلی  وی ادامه داد: امیدوارم پس 
خودروسازی ارتقای بهره وری، کیفیت و فناوری های جدید باشد که در این صورت 

در 2 سال می توان این صنعت را متحول کرد.

** خودروسازان خواب افزایش قیمت های سال 91 را می بینند
رییس اتحادیه صنف نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران در زمینه افزایش 
نرخ خودروهای تولید داخلی نیز به ایرنا گفت: »قیمت های اعلامی جدید ایران 

خودرو برای برخی خودروها، به هیچ عنوان نمی تواند به تعادل در بازار منجر شود.«
»سعید موتمنی« اظهار داشت: »متاسفانه تراژدی سال 1391 با افزایش قیمت 
خودرو در حال تکرار است و خودروسازان خواب افزایش 100 درصدی قیمت های 

آن سال را می بینند.«
این مقام صنفی معقتد است »خودروسازان قادر به کنترل هزینه های بالای خود 

نیستند و سود خود را در 2 نرخی شدن و حاشیه بازار می بینند.«
وی بیان داشت: با پیش فروش های انجام شده در ماه های گذشته، خودروسازان 
تولیدات خود تا سال 99 را فروخته اند و عمده آنانی که ثبت نام کردند نه برای مصرف، 

بلکه برای کسب سود بوده است.
موتمنی اضافه کرد: با افزایش قیمت ها، خودروسازان نمی توانند جواب افرادی که 

خرید کرده اند را بدهند و ناچار به بازگرداندن پول آنها هستند که در توانشان نیست.
* لزوم از بین بردن شرایط انحصار در بازار

وی تاکید کرد: زمانی شرایط بازار خودرو بهتر می شود که انحصار در فروش را از 
بین ببریم.

رییس اتحادیه صنف نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران افزود: با وجود 
افزایش قیمت ها، وقتی عرضه قطره چکانی باشد، 2 نرخی بودن قیمت ها و ضرر 

کردن مصرف کنندگان واقعی ادامه خواهد داشت.
وی پیش بینی کرد: »از آنجایی که خودروسازان خود را بی رقیب می بینند، در ادامه 
با کم کردن عرضه و بستن ورودی به بازار به خواسته هایشان می رسند و مردم نیز 

مجبورند بخرند.«
به گفته این مقام صنفی، از دهه70 تاکنون اتفاق خاصی در صنعت خودروسازی 

نیفتاده و با آغاز تحریم ها، بهانه نبود قطعه مطرح می شود.
»این در حالی است که تا دیروز می گفتند خودکفایی در صنعت خودروسازی به 
93 درصد رسیده، اما این روزها با تناقض گویی از خودکفایی 80 درصدی سخن می 

گویند«.
موتمنی معتقد است، راه از بین بردن انحصار در بازار خودرو، ورود خودروهای کمتر 

15 هزار دلار است تا شرایط برای رقابت فراهم شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت چهارشنبه هفته گذشته در حاشیه بازدید از نمایشگاه 
بین المللی پوشاک ایران به خبرنگاران گفته بود که »قیمت خودرو را باید حتما پایین 

بیاوریم و نباید اجازه دهیم در بازار رانت و دلالی ایجاد شود«.
به گفته »رضا رحمانی«، »سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان مسئول 

اعلام قیمت خودرو و تنظیم بازار است و رسیدگی خواهد کرد.«
همچنین »سید فرید موسوی« نایب رییس کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت 
وگو با ایرنا بر ورود وزارت صنعت به افزایش قیمت خودرو تاکید کرد و گفت: این 
وزارتخانه باید با توجه به سازوکار کنترلی، خودرو را با قیمت مناسب به دست مصرف 

کننده برساند.
به گفته وی، در شرایط کنونی کارشناسان باید ضمن تعیین افزایش قیمت هر 
خودرو، بر عملکرد خودروسازان نظارت کنند تا نیاز بازار را تامین و به تعهداتشان عمل 

کنند.

ارتقای کیفی خودروها مطالبه ای که همچنان بی جواب مانده است

قیمت های جدید خودرو و دغدغه هایی که باقی ماند
وزیر راه و شهرسازی  تشریح کرد

جزییاتتوسعهساختوسازمسکن
تادوسالآینده

وزیر راه و شهرسازی گفت: برنامه ما در بخش مسکن، ساخت 400 هزار واحد تا پایان 
برنامه ششم یعنی تا پایان سال 1399 است؛ در کنار آن همزمان تکمیل و برنامه ریزی برای 

پایان ساخت 500 هزار واحد مسکن مهر را دنبال می کنیم.
محمد اسلامی روز دوشنبه در نشست رییس جمهوری با معاونان و مدیران وزارت راه و 
شهرسازی در محل این وزارتخانه افزود: وظایف قانونی وزارت راه و شهرسازی به صورت 

ماهوی به شدت در زندگی مردم و رویکردهای توسعه ای کشور تاثیر مستقیم دارد.
وی به برنامه های این وزارتخانه در سه بخش بخش »مسکن، حمل و نقل و معماری و 
شهرسازی« اشاره کرد و گفت: در این جلسه گزارش هایی از بخش مسکن ارائه می شود و 
از رییس جمهوری تقاضا داریم به ما وقت های دیگری بدهند تا در مورد بخش های دیگر 
گزارش دهیم.وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه مسکن از دوره سیاست های انقباظی به 
سمت سیاست منبسط تغییر رویکرد داده است، افزود: موضوع مورد اهمیت در مسکن 
کسب اطمینان از شکل گیری تولید مسکن است که وزارت راه و شهرسازی با هموارسازی 
مسیر برای فعالیت توسعه گران و فعالیت مردم برای خانه دار شدن، بتواند با تخصیص 
زمین و با پشتیبانی و بهره مندی از منابع بانک های عامل به ویژه بانک مسکن، جریان 
سازی تولید را انجام دهد. اسلامی با بیان اینکه 900 هزار واحد تا پایان سال 99 تکمیل 
می شود، گفت: تامین منابع مالی آن مهم بود که از رییس جمهوری و هیات دولت به دلیل 

افزایش سرمایه بانک مسکن تشکر می کنیم.
* واگذاری 60 هزار واحد مسکن مهر به کمیته امداد 

وی در ادامه به مسکن مهر اشاره کرد و گفت: حدود 98 هزارواحد مسکن مهر فاقد 
متقاضی است که یا تمام شده یا نیمه تمام است؛ البته با تدبیر رییس جمهوری در دو 
هفته گذشته، حدود 60 هزار واحد را به کمیته امام خمینی )ره( واگذار کردیم.  وزیر راه 
و شهرسازی افزود: باقیمانده واحدهای مسکن مهر را در شهرهایی که متقاضی دارد 
فراخوان دادیم و منتظر ثبت نام هستیم؛ البته اساس این فراخوان تمرکز برای سازمان 
های حمایتی مانند بهزیستی است. اسلامی یادآور شد: با این حال سازمان بهزیستی 
هنوز هدفگذاری و تعداد واحدهای مورد نیاز را به ما اعلام نکرده است اما 30 هزار واحد 
به آنها می دهیم؛ اگر همه این واحدها را بخواهند به صورت کامل و تکمیل شده خواهد 
بود اما اگر تعداد کمتری بخواهند تعداد باقیمانده را فراخوان دیگری خواهیم زد. البته 
اکنون نیروهای مسلح نیز متقاضی مسکن های مهر هستند.  وی اضافه کرد: معاونت 
مسکن کمیته امداد امام خمینی )ره( به دلیل آنکه ساخت و ساز انجام می دهند مایل به 
تکمیل مسکن های نیمه تمام مهر بودند؛ در این رابطه با سازمان بهزیستی نیز باید توافق 
ها را انجام دهیم. وزیر راه و شهرسازی در ادامه گفت: از ابتدای دولت یازدهم تاکنون یک 
میلیون و 720 هزار واحد مسکن مهر تحویل شده است که 350 هزار واحد خودمالکی 
است.وی خاطرنشان ساخت: یکی از مشکلات ما در بخش مسکن های مهر تکمیل 

نشده، مسایل حقوقی و قضایی است که اگر برطرف شود در یک سال تکمیل می شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد

سهم3درصدیکالاهایایرانیازبازار
کشورهایهمسایه

وزیر صنعت، معدن و تجارت مجموع واردات کشورهای همسایه را 570 میلیارد دلار ذکر 
کرد و گفت: فقط سه درصد از کل واردات این بازارها توسط ایران تامین می شود.

»رضا رحمانی« دیروزدر مراسم معرفی و تقدیر از صادرکنندگان نمونه استان تهران، افزود: 
کشورهای همسایه جزو اولویت های ماست؛ در این ارتباط از تشکل های اقتصادی می 
خواهیم که به این موضوع ورود پیدا کنند. وی ادامه داد: اگر بتوانیم سهم خود را از واردات 
کشورهای اطراف به 10 درصد برسانیم، معادل کل صادرات غیرنفتی می توانیم فقط به 
کشورهای همسایه صادر کنیم. وزیر صنعت با تاکید بر اینکه دولت و مجلس برای توسعه 
صادرات به کشورهای همسایه با یکدیگر هماهنگ هستند، گفت: مجلس در این زمینه 
اعلام کرده که آماده تصویب هر قانونی است. وی گفت: پیوستن به مجمع اقتصادی 
اوراسیا یکی از این اقدامات است؛ این امر به سرعت در دولت تصویب و با قید فوریت 
به مجلس تقدیم شد. رحمانی اظهار داشت: دراین ارتباط، باید دقت داشته باشیم بین 
صادرات و تنظیم بازار داخل عدم توازن ایجاد نشود؛ به عبارتی دیگر، مردم تصور نکنند که 
با توسعه صادرات، کالاهای مورد نیاز روزمره آنها محدود و قیمت ها افزاییش می یابد. وی 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت: شکوفایی هر صنعتی، به 2 بال نیاز دارد؛ نخست 
فناوری و دوم صادرات؛ اگر اقتصاد ما بخواهد شکوفا شود، موتور پیشران آن، صادرات 
است. وزیر صنعت اظهار داشت: به همین سبب باید برای صادرات برنامه ریزی ویژه ای 
داشته باشیم؛ برای این بخش به تازگی یک اتاق فکر در وزارت صنعت تشکیل داده ایم. 
وی ادامه داد: ما در گذشته اهداف کمی برای صادرات داشتیم؛ باید بدانیم چه کسی کجا 
چه صادراتی را می خواهد افزایش دهد؛ یکی از رویکردهایی که می تواند به صادرات کشور 

کمک کند، کمی کردن اهداف صادراتی است که این امر مورد توجه قرار گرفته است.

رئیس بنیاد مسکن  خبرداد

تولید۲میلیونو۲۰۰هزارواحدمسکونی
درروستاها

رئیس بنیاد مسکن گفت  از آغاز کار دولت تدبیر و امید 2 میلیون و 200 هزار واحد 
مسکونی ساخته شده و تحویل روستاییان شده است.

علیرضا تابش در نشست تخصصی مدیران ارشد وزارت راه و شهرسازی با رئیس جمهور 
افزود: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در چهار بخش ویژه که روستایی، شهری،حوادث و 
مسکن مهر را در بر می گیرد تا امروز موفق شده که مقاوم سازی را در سطح تمام این خانه 
ها از 7 درصد به 41 درصد برساند. وی گفت: سالی دو هزار واحد مسکونی تولید می 
کنیم و هم اکنون بیش از 90 هزار واحد تمام شده وجود دارد. رئیس بنیاد مسکن افزود: 
یک میلیون و 500 هزار واحد حادثه دیده در زلزله کرمانشاه را در دست اقدام داریم که 
550 هزار عدد آن تعمیری و 360 هزار احداثی تا این لحظه کار ساختش به پایان رسیده 
که از این میزان 67 درصد شهری و 52 درصد روستایی است و روستاهای زلزله زده کار 
ساختشان در ماه آینده تمام می شود. تابش گفت: 25 هزار واحد شهری در استان 
کرمانشاه نیز در سه ماهه اول سال آینده تمام خواهد شد. وی افزود: واحدهای شهری 
زیر 25 هزار نفر را که همان مسکن مهر است، تا به حال 320 هزار آن تحویل شده است 
و به 240 هزار واحد دفترچه اقساط واگذار شده است. رئیس بنیاد مسکن گفت: امروز 
اجرای نازک کاری در مسکن مهر به 97 درصد رسیده و چیزی نزدیک به 765 میلیارد 
تومان منابع مالی دارد که از این طرح ها می توان به طرح 2 هزار و 200 واحدی اراک ، 
سلطان آباد فارس، طرح 102 واحدی یزد، البرز، هرمزگان، 2 هزار و 300 واحد خراسان 
رضوی، 88 واحدی سرخه و طرح های گرگان، بندرعباس، مرودشت، نگین فیروز کوه، 
بیرجند و خراسان اشاره کرد. تابش گفت: در بخش روستایی با هماهنگی بانک مسکن به 
بیش از 864 هزار خانوار وام قرض الحسنه داده ایم که مورد استقبال مردم هم قرار گرفته و 
از پنج میلیون قطعه زمین و مسکن در روستاها تعداد سه میلیون و 150 هزار سند مالکیت 
صادر شده و به مردم تحویل شده و 598 هزار قطعه زمین نیز واگذر شده است. وی افزود: 
طرح 100 هزار واحدی جدیدی را در دست داریم که 75 میلیون تومان با سود 5 درصد 
وام دارد و تهیه مصالح آن از طریق اوراق مشارکت خواهد بود به طوری که سه هزار و 500 
میلیارد تومان اوراق مشارکت به کارخانجات تولید سیمان و فولاد داده می شود تا مردم به 

راحتی بتوانند خانه ها را بسازند و بعد قسط اوراق را برگردانند.

برای سال آینده

افزایشحقوقکارکنانبازهمپلکانیاست
با وجود بحث هایی که در مورد احتمال افزایش یکسان حقوق در سال 1398مطرح 

است،   دولت افزایش پلکانی حقوق را مانند امسال اعمال خواهد کرد.
 افزایش حقوق کارکنان دولت در سال آینده شرایط خاص خود را دارد؛ به هر حال افزایش 
تورم در ماه های اخیر و متاثر شدن زندگی و معیشت مردم موجب شد که حتی برای سال 
جاری نیز موضوع افزایش مجدد حقوق مطرح شود ولی به هر دلیلی دولت از آن خودداری 
و به سال آینده موکول کرد. در زمان تدوین لایحه بودجه سال آینده تا کنون بحث های 
زیادی در مورد افزایش حقوق کارکنان مطرح شده است، اما آنچه دولت در لایحه بودجه 
پیشنهاد کرد متوسط 20 درصد بود. این نرخ گرچه تاکنون با واکنش هایی از سوی برخی 
نمایندگان و البته کارشناسان همراه بوده و در مواردی این اعتقاد وجود دارد که باید از 
رشد بیشتری برخوردار باشد. گرچه نحوه افزایش حقوق کارکنان مشخص نشده است اما 
برخی اعلام ها در این زمینه از این حکایت داشت که با توجه به اینکه دولت توان افزایش 
بیش از 20 درصدی حقوق را ندارد، افزایش حقوق تمام کارکنان در سال بعد را 20 درصد 

اعمال خواهد کرد.
اما آخرین اخبار دریافتی از منابع مطلع در مورد افزایش حقوق کارکنان در سال آینده 
از این حکایت دارد که رشد پیش بینی شده به صورت پلکانی اعمال خواهد شد و به روال 
امسال است؛ به گونه ای که 20 درصد اعلام شده متوسط رشد حقوق کارکنان بوده و در 
این صورت ممکن است برخی گروه های حقوقی تا 10 درصد و برخی دیگر حتی تا 30 
درصد افزایش برخوردار شوند. در عین حال که حقوق های بالا و قابل توجه نیز از رشد 

حقوق برخوردار نخواهند شد.
در سال جاری نیز افزایش حقوق به روالی بود که بین شش تا 20 درصد و به صورت 
پلکانی اعمال شد؛ به طوری که حقوق های بالا از کمتر و پایین تر از حد بیشتری افزایش 

حقوق برخوردار شدند.
با این وجود سرانجام حقوق کارکنان و نحوه تغییر آن در هنگام بررسی لایحه در مجلس 
نهایی خواهد شد و این در حالی است که دولت تا کنون بارها تاکید کرده که توان مالی 
افزایش حقوق بیش از 20 درصد را ندارد و اگر نمایندگان بر آن اصرار دارند باید منابع لازم 

برای این افزایش را نیز پیش بینی کنند.

در شرایطی که بانک مرکزی امکان اتصال کارت های سوخت 
به کارت های بانکی هموطنان را فراهم آورده است، بانک ها در 
تلاشند با ارایه تسهیلات به مشتریان، نقدینگی را به سمت خود 

جذب کنند.
اوایل آذر ماه امسال بانک مرکزی اعلام کرد زیرساخت های لازم 
برای تبادل داده و ابزارهای تسویه و پرداخت را برای اتصال کارت 
های بانکی به نظام مدیریت سوخت کشور فراهم کرده است و 
با این کار به جای صدور کارت جدید سوخت، از طریق اتصال 
بانکی  از کارت های  بانکی،  پرداخت  نظام  به  )آنلاین(  برخط 

موجود شهروندان به عنوان کارت سوخت استفاده می شود.
برای  خود  بانکی  کارت  از  توانند  می  شهروندان  کار،  این  با 
سوخت گیری و نیز پرداخت بهای سوخت از طریق پایانه واحد 
اقدام کنند که در کاهش زمان و زحمت سوخت گیری اثر گذار 

خواهد بود. 
اهمیت کار در این بود که دولت با هدف مقابله با قاچاق سوخت 
در کشور که در ماه های اخیر به دلیل اختلاف قیمت ایجاد شده 
با آن سوی مرزها افزایش یافته است، قصد دارد بار دیگر استفاده 

از کارت های سوخت را در کشور فراگیر کند.
هرچند آمار دقیقی از میان کسری کارت های سوخت در کشور 
ارایه نشده اما بر اساس آخرین آمار در سال 96 بیش از 22 میلیون 
دستگاه خودروی سواری شامل 18 میلیون و 640 هزار خودروی 
سواری و سه میلیون و 450 هزار وانت در کشور تردد کردند و شمار 
موتور سیکلت های فعال نیز 11 میلیون و 200 دستگاه بود که 
در صورت اجرای طرح توزیع سوخت با استفاده از کارت های 

سوخت، باید همه آنها مجهز به این کارت ها باشند.
با اتصال شبکه پرداخت به سیستم مدیریت سوخت کشور، از دو 
هفته گذشته بانک ها دور جدید رقابت را برای جلب نظر مشتریان 

کلید زده اند؛ زیرا هر شهروند ایرانی به طور متوسط پنج کارت 
بانکی در اختیار دارد و تنها می تواند یکی از این کارتها را به کارت 

سوخت خودروی خود متصل کند.
به  پرداخت  است  کرده  اعلام  ها  بانک  از  یکی  نمونه  برای 
بهای  الکترونیک  پرداخت  طرح  اجرای  برای  که  هموطنانی 
سوخت با کارت هوشمند از کارت های شتابی این بانک استفاده 
کنند، با محاسبه معدل حساب مشتریان تسهیلات قرض الحسنه 

پرداخت می کند که کارمزد آن چهار درصد است.
علت اصلی این رقابت، تلاش بانک ها برای جذب نقدینگی 
ناشی از خرید سوخت است؛ بانک هایی که بنا بر آمارها و بررسی 
های بانک مرکزی به دلیل انجماد دارایی ها و مطالبات معوق، 
مواجه  با مشکل  نقدینگی خود  تامین  در  دورانی  از هر  بیش 
هستند و حاضرند بابت جذب منابع جدید حتی مصوبه شورای 
پول و اعتبار مبنی بر نرخ سود 15 درصدی سپرده های یکساله 

را نیز نادیده بگیرند.
البته این رفتار بانک ها در سال های گذشته و در زمان اجرای 
طرح های بزرگی چون توزیع سهام عدالت و یا پرداخت یارانه 
نمونه سال گذشته که سازمان  برای  نیز دیده شده است؛  ها 
خصوصی سازی مشمولان سهام عدالت را ملزم به ارایه کد شبای 
شماره حساب بانکی آنها کرد، بسیاری از بانک ها دست به کار 
شدند و تلاش کردند تا مشتریان حسابی که نزد آن بانک دارند را 

برای دریافت سود اعلام کند.
همچنین از آنجا که طبق مقررات سازمان خصوصی سازی 
هر فرد مشمول باید یک شماره شبا اعلام می کرد و بسیاری از 
مشمولان زیر 18 سال بوده و شماره حساب نداشتند، بانک ها 
به مشتریان پیشنهاد می کردند برای فرزندان خود نزد آنها افتتاح 
حساب کند زیرا سال گذشته در مجموع حدود سه هزار و هشتصد 
میلیارد تومان بابت سود سهام عدالت بین مشمولان توزیع شد که 

این رقم امسال به حدود 5 هزار میلیارد تومان رسیده است.
با این اوصاف و اگر گزارش های غیررسمی مبنی بر مصرف 
روزانه 78 میلیون لیتر بنزین در کشور را مبنا قرار دهیم، با توجه 
به بهای هزار تومانی هر لیتر بنزین، قرار است روزانه 78 میلیارد 
گردش  سوخت،  مصرف  قالب  در  کشور  نقدینگی  از  تومان 
داشته باشد که برای نظام بانکی این رقم بویژه در یک بازه زمانی 
بلندمدت تر یعنی یکساله بسیار قابل توجه خواهد بود و نمی توان 
به سادگی از آن چشم پوشی کرد. بنا به گفته های زیبا اسماعیلی 
سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی، تا به روز 
)19 آذر( بیش از یک میلیون و 100 هزار نفر برای دریافت کارت 

سوخت المثنی ثبت نام کرده اند.
اکنون باید منتظر بود تا مشخص شود بانک ها تا چه میزان در 

اتصال کارت های سوخت به شبکه بانکی توفیق می یابند.

کارتسوخت؛راهکارجدیدبانکهابرایجذبنقدینگی

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بورس اکنون در مرحله اصلاح قرار دارد و به علت 
افت شدید قیمت نفت، کاهش بهای ارز و صادرات برخی شرکت ها، روندی نزولی را 

تجربه می کند.
بورس در هفته های اخیر وارد مرحله نزولی شده است؛ افت شاخص بورس و کاهش 
حجم و ارزش معاملات نگرانی هایی را در بین سهامداران ایجاد کرده است.به ویژه آن 
دسته از سهامدارانی که پس از رشد شتابان و سریع شاخص بورس در فصل تابستان 
تحت تاثیر فضای مثبت قرار گرفته و بدون برنامه ریزی و مشورت با متخصصان، سرمایه 
های خود را وارد بازار سرمایه کرده اند، اکنون بیش از سایرین دلهره دارند.برخی معتقد 
هستند که روند نزولی شاخص بورس موقتی بوده و بزودی شاهد از سرگیری رشد 
شتابان شاخص خواهیم بود، اما گروهی دیگر تاکید می کنند که نباید بزودی انتظار 
روند صعودی و پایدار شاخص را داشت و بر این اساس، توصیه می شود که سهامداران 
به ویژه تازه واردان، بدور از هیجان و خوشبینی غیر واقع بینانه به مدیریت سرمایه های 

خود بپردازند.
شاخص بورس دیروز )یکشنبه( با افت 191 پله ای به جایگاه 166 هزار و 891 واحدی 

عقب نشینی کرد.
در معاملات دیروز 2 میلیارد و 405 میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش پنج 

هزار و 392 میلیارد ریال در 179 هزار و 137 نوبت دادوستد شد.
*عوامل موثر در افت شاخص بورس

بهزاد صمدی کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره 
وضعیت بازار سرمایه، گفت: پس از اشباع بازارهای ارز و طلا و همچنین تشویق دولت 
برای تقویت بورس، شاهد ورود سرمایه های جدید به بازار سرمایه و رشد بی سابقه این 
بازار بودیم به طوری که شاخص کل بورس با جهش حدود 100 هزار واحدی به کانال 

197 هزار واحدی نیز رسید.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: رشد بهای نفت و ارز نیز به تقویت شاخص بورس 

و افزایش سودآوری شرکت ها کمک کرد.
صمدی اضافه کرد: اما باید توجه داشت که مجموعه بازار سرمایه، آمادگی انطباق با 
جهش یکصد هزار واحدی را نداشت و به جز چند شرکت که با استفاده از فرصت هایی 
مانند رشد نرخ ارز و تسعیر ارز سود سازی کردند، بقیه شرکت ها نتوانستند این رشد را در 

صورت های مالی خود منعکس کند.
وی درباره کاهش شاخص در هفته های اخیر گفت: افت بهای نفت که از بشکه ای 
بیش از 80 دلار به حدود 60 دلار و حتی پایین تر آمده، در کاهش شاخص بورس نقش 
مهمی را ایفا کرده است زیرا کاهش شدید قیمت نفت در این مدت کوتاه، دور از انتظار 

بود.
این کارشناس بازار سرمایه اضافه کرد: نرخ دلار نیز در هفته های اخیر کاهش یافته 
که این موضوع نیز باعث ایجاد تردید نسبت به تحقق سود پیش بینی شده شرکت ها 

شده است.
صمدی خاطرنشان کرد: شرایط فعلی نشان می دهد که قیمت ارز احتمالا روند 
کاهشی بیشتری نیز داشته باشد؛ بانک مرکزی محدودیت هایی را در حجم تراکنش 

های بانکی ایجاد کرده که در افت بیشتر نرخ ارز تاثیرگذار خواهد بود.
وی به تاثیر محدودیت های ایجاد شده در تعاملات خارجی شرکت های صادرات محور 
نیز اشاره کرد و گفت: برخی شرکت ها در فروش محصولات، حمل و نقل و بیمه دچار 

مشکل شده اند، که سودآوری ایده آل آنها را زیر سوال برده است.
*ورود بورس به مرحله اصلاح

این کارشناس بازار سرمایه درباره چشم انداز شاخص بورس نیز گفت: بورس اکنون 

به کانال 160 هزار واحدی رسیده و به نظر می رسد با تداوم فشار فروش فعلی تا پایان 
امسال به کانال 144 تا 148 هزار واحدی نیز عقب نشینی کند.

صمدی یادآور شد: امکان افت بیشتر شاخص بورس وجود دارد، مگر آنکه اتفاق 
خاصی رخ بدهد به عنوان مثال کانال مالی بین اروپا و ایران برقرار شود.

وی یادآور شد: بورس پس از رشد سریع و شتابان فصل تابستان و اوایل مهرماه، اکنون 
در حال گذراندن مرحله اصلاح زمانی خود است.

ساز،  شاخص  شرکت های  سهام  بیشتر  کرد:  اضافه  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
حمایت های تکنیکال خود )تحلیل فنی شاخص( را از دست داده اند و احتمال افت 

بیشتر آنها وجود دارد.
صمدی درباره گزارش های 9 ماهه شرکت ها نیز گفت: گزارش های 9 ماهه شرکت 

ها آنگونه که پیش بینی می شد، خوب و مثبت نخواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: البته به دلیل محاسبه دلار بالای 10 هزار تومان و رشد نرخ 
کامودیتی ها )مواد پایه و معدنی(، گزارش های 9 ماهه امسال از گزارش های مشابه 

سال گذشته بهتر خواهند بود اما آنگونه که قبلا تصور می شد، تحقق نمی یابند.
** تاثیر بودجه 98 بر مسیر حرکت بورس

این کارشناس بازار سرمایه گفت: جزئیات بودجه سال 97 به زودی اعلام خواهد شد 
که بر اساس آن، مسیر حرکت بازار مشخص خواهد شد.

صمدی ادامه داد: به جز بودجه 98 مباحث مربوط به کانال مالی اروپا و ایران و نیز 
ادامه کاهش نرخ ارز در چشم انداز آینده شاخص بورس تاثیرگذار خواهند بود.

وی درباره خروج نقدینگی از بازار بورس نیز گفت: پول هایی که از بورس خارج می 
شوند با توجه به شرایط نامناسب ارز و طلا به سراغ این بازارها نخواهد رفت بلکه با هدف 

اخذ سود مطمئن، روانه بانک ها خواهد شد.

یک کارشناس بازار سرمایه  مطرح کرد

سهامداراندرانتظارپایاناصلاحبورس
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برانکو: سپاهان مایوس شده است

فغانی عالی بود، بروید و فیلم بازی را ببینید
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: 
در دیدار مقابل سپاهان از همه لحاظ برتر 
از حریف بودیم و بهخ نظر این تیم مایوس 

شده است.
از  بعد  خبرنگاران  جمع  دیروزدر  برانکو 
تمرین پرسپولیس اظهار داشت: قبل از 
هر چیز سلام می کنم به همه. دیروز دربی 

بزرگی بین ما و سپاهان بود.
* از همه لحاظ برتر از سپاهان بودیم

وی ادامه داد: دو تا از بهترین های لیگ 
با هم بازی کردند و فکر می کنم هواداران در 
یک بازی فعال توانستند لذت ببرند و بازی 

که پر از انرژی و حرکت بود. می توانم بگویم که راضی بودیم. افتخار می کنم به بازیکنانم 
که بازی عالی انجام دادند. در تمامی عناصر بازی برتر بودیم.

* می شد بازی را به سپاهان ببازیم
برانکو گفت: البته می شد بازی را ببازیم اما من بین دو نیمه به بازیکنان هم گفتم که 
می شود باخت اما به خاطر بازی که کردند افتخار می کنم و نشان دادند با لیاقت به فینال 
آسیا رفتیم چون در آن جو بازی سخت بود و شخصیت خود را نشان دادند. موقعیت های 
خطرناک زیادی را به وجود آوردیم. 9 کرنر داشتیم نسبت به میزبان که مالکیت توپ هم به 

نفع ما بود. از نظر آماری بهتر بودیم اما نتیجه منصفانه بود.
* فغانی حتی یک اشتباه هم نداشت

وی در مورد داوری علیرضا فغانی گفت: فکر می کنم فغانی اولین داوری خود را برای 
ما انجام داد. نمی دانم شاید شما بهتر بدانید. او نشان داد چرا بین 4 داور برتر دنیا است و 
حتی یک اشتباه هم نداشت وبه او بابت داوری تبریک می گویم. این نمونه ای است که 

می توان گفت در دنیا نمونه است.
* سپاهان 20 خطا کرد، ما 10 خطا

سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: نمی دانم میزبان از چه ناراحت است و می دانیم سخت 
بود. آنها 20 خطا کردند و ما 10 تا. نحوه بازی دو تیم کیفیت ها را نشان می دهد. سپاهان 
نشان داد که با ما و استقلال و تراکتورسازی و همین طور پدیده برای قهرمانی می جنگد 
و با لیاقت این امتیازها را کسب کردند اما نمی دانم برای چه ناراحت هستند. پنالتی که 

شفاف بود. 
* همه علیه پرسپولیس ما هستند و این عجیب نیست

وی ادامه داد: به بازیکنانم از ابتدا گفتم که همه علیه ما سخت تر از توانی که دارند ظاهر 
می شوند و این چیز عجیبی نیست. هر کسی به دنبال بردن قهرمان است وهمه تیم ها 
می خواهند فینالیست لیگ قهرمانان آسیا را ببرند. می دانیم وقتی با پرسپولیس روبرو 
می شوند فرق می کند. به هر حال این سرنوشت ما است و گلایه نداریم. می دانیم همه 
تیم ها تلاش می کنند تا ما را ببرند و این کاملا ورزشی و درست است. ما مقابل همه باید 
بازی کنیم و طبیعی است که هر کسی می خواهد ضعف خودش را توجیه کند. ما انتظار 
داریم مقابل پارس جم خوب بازی کنیم و ببریم و آنچه امروز قبل از تمرین به بازیکنان 
گفتم اگر امروز ضعیف بازی کنید و ببازید توجیه ندارد. دیروز می شد ببازیم اما ناراحت 
نمی شدم. چون بازیکنان خودشان را نشان دادند و از اصول خود عدول نمی کنیم و 

قوی تر هم می شویم.
*سپاهان مایوس شده است

برانکو گفت: می دانم سپاهان مایوس شده چون تمام تلاش شان را کردند تا ببرند اما 
این ورزش است و طبیعی است اما نمی دانم چرا ناراحت هستند. 

* بعد از بازی با ذوب آهن از بازیکنانم دفاع کردم
سرمربی پرسپولیس در مورد اینکه از او پرسیده شد چون تا به حال در مورد داوری 
ها اظهار نظر نکرده بوده و بابت بازی با ذوب آهن این اعتراض را انجام داده و همین 
باعث شده بعد از بازی با سپاهان از او ناراحت شوند گفت: من بعد از بازی با ذوب آهن 
از بازیکنانم دفاع کردم. من بعد از بازی با ذوب آهن حرف زدم چون داوری بد بود حالا 
نمی دانم سپاهان از کجا پیدا شده است!در بازی با ذوب آهن داور بد قضاوت کرد و همه 
کارشناسان هم به آن اذعان داشتند. نیازی نیست که داور 17 گل یا پنالتی بکیرد. ما 

قبلا هم گفتیم که مربیان را نمی توان فریب داد اما در بازی با سپاهان داوری عالی بود.
* اعتراضی به خطای کی روش نکردم، چون دوئل داشتیم

برانکو تصریح کرد: در جریان بازی کی روش استنلی روی سید جلال خطا کرد اما من 
اعتراضی نکردم چون این بازی دوئل بود و در این دوئل این اتفاقات طبیعی است. در 
چنین بازی هایی بازیکنان باید بجنگند و حالا قرار است سید جلال حسینی عکس 
خطاهایی که کی روش رویش انجام داده را در صفحه شخصی خود منتشر کند و شما 

خواهید دید که چه شده است.
سرمربی پرسپولیس در مورد اینکه امیر قلعه نویی اعلام کرده صحبت های قبل از بازی 
برانکو باعث شده بود تا فغانی تحت تاثیر قرار بگیرد رو به خبرنگاران گفت: به نظر شما 
فغانی خوب یا بد؟ خبرنگاران به برانکو گفتند: این نظر قلعه نویی است و معقتد است که 
داوری فغانی خوب نبوده است، برانکو در جواب گفت: شما چه می گویید؟ داوری خوب 
با بد؟ بالاخره شما بازی را دیده اید. من فکر می کنم فغانی عالی قضاوت کرد و حتی یک 

اشتباه هم نداشت. فیلم بازی هست و می توانید آن را ببینید.
* از کی روش بپرسند که به کمال چه گفت

سرمربی سرخپوشان در مورد اینکه قلعه نویی بابت اخراج کی روش هم ناراحت بود 
عنوان کرد: از خود کی روش بپرسند که در جریان بازی به کمال کامیابی نیا چه گفته اند.

رئیس هیات گلف استان قم :
مسئولان قول ساخت زمین گلف درقم را داده اند

رئیس هیات گلف قم با اشاره به صعود تیم گلف این استان به سوپر لیگ باشگاه های 
کشور بعد از 16 سال گفت: با توجه به نبود زمین مناسب احتمال محروم شدن قم از 
میزبانی این رقابت ها وجود داشت که با قول های مسئولان استان، برخی از نگرانی ها 
کاسته شد. رضا دلاوری افزود: موضوع اختصاص زمین به هیات گلف هفته گذشته در 
جلسه مشترک مسئولان قم و رئیس فدراسیون گلف مطرح که از سوی مسئولان استان و 
اداره کل ورزش و جوانان قول واگذاری 8 تا 10 هکتار از زمین بوستان ثامن داده شد. وی 
با بیان اینکه این موضوع از طریق اداره کل ورزش و جوانان و هماهنگی با اداره کل منابع 
طبیعی استان در حال پیگیری است ادامه داد: تحقق این وعده می تواند نقش مهمی در 
توسعه این ورزش در استان داشته باشد. وی، نبود زمین استاندارد را مانع اصلی توسعه 
این ورزش در استان دانست و اظهار داشت: قم در رشته گلف جزو پنج استان برتر کشور 
است که امسال نیز پس از 16 سال موفق به ورود به مسابقات لیگ برتر شد. دلاوری اضافه 
کرد: نبود زمین استاندارد در این استان باعث شده تا گلف بازان قم برای انجام تمرینات 
به مجموعه ورزشی انقلاب تهران مراجعه کنند. وی با بیان اینکه برخی ورزشکاران این 
استان برای تمرین به صورت موقتی در زمینی خاکی در یکی از مناطق قم تمرین می 
کنند افزود: در صورت تخصیص زمین وعده داده شده، قم امکان برگزاری میزبانی 
مسابقات کشوری را دارد و با توجه به ظرفیت های این استان می توان انتظار داشت که 
به سرعت شاخصه های همگانی و قهرمانی این رشته در قم ارتقا یابد. تیم گلف قم در 
لیگ دسته یک با تیم های گلف خرمشهر، لرستان، تهران، آبادان، اردبیل، چهار محال 
و بختیاری و مرکزی همگروه بود و موفق شد با کسب عنوان نائب قهرمانی در مردادماه 

امسال، جواز حضور در لیگ برتر را بدست بیاورد.

حسن زاده: 

با تخلفات بازی سپاهان-پرسپولیس به شدت 
برخورد می کنیم

رئیس کمیته انضباطی گفت: پس از در اختیار داشتن گزارش کامل دیدار تیم های 
فوتبال پرسپولیس و سپاهان، بررسی های کمیته انضباطی آغاز می شود.

اسماعیل حسن زاده، رئیس کمیته انضباطی درباره دیدار پرسپولیس و سپاهان، 
گفت : بخشی از اتفاقات این دیدار را از طریق پخش مستقیم دیدیم و با ارتباطی که با 
ناظر ویژه انضباطی داشتیم از برخی اتفاقات انضباطی دیگر هم مطلع شدیم و با توجه 
به اطلاعاتی که از طریق اخبار منتشر شده در رسانه ها به دست ما رسیده، در واقع مطلع 
شدیم که مسابقه روز گذشته حواشی انضباطی داشته است. وی در بخش دیگری از 
صحبت های خود، اضافه کرد: هنوز گزارش کتبی از مقامات برگزاری مسابقه و ناظر به 
دست ما نرسیده و مطمئنا در اولین فرصت ممکن که گزارشات کامل به دستمان رسید، 
وظیفه خود را انجام خواهیم داد. رئیس کمیته انضباطی، ادامه  داد: البته بدیهی است 
که ابتدا تخلفات به افرادی که از آنها گزارش شده است ابلاغ خواهد شد و فرصت دفاع 
به آنها داده می شود و سپس در اسرع وقت رای مقتضی صادر خواهد شد. وی در پایان 
گفت :  این نکته را هم اضافه کنم که با توجه به شرایطی که در مسابقه دیروز حاکم بوده 
و تلاش هایی که برای برقراری نظم انجام شده بود، همچنین به دلیل پخش مستقیم 
مسابقه که در مقابل دیدگان میلیون ها بیننده مسابقه انجام شد، فکر می کنم که ما باید در 
کمیته انضباطی در خصوص حواشی انضباطی مسابقه دقت و شدت بیشتری به خرج 

دهیم تا میزان بازدارندگی تنبیهات در رفتارهای بعدی تاثیر گذار باشد. 

قلعه نویی: فغانی شده قلدرخان فوتبال ایران!

پنجره آقایان بسته شده اما هزار پنجره برایشان باز کردند

سرمربی تیم فوتبال سپاهان گفت:اگر پنجره پرسپولیس به خاطر اشتباه مدیرانش 
بسته شده هزار پنجره برای این تیم در فوتبال ایران باز کرده اند.

 امیر قلعه نویی در گفت و گو با برنامه تهران ورزشی رادیو تهران گفت: یک عذر خواهی 
به رسانه ها بدهکار هستم چون در کنفرانس شرکت نکردم. حالا 15 ساعت گذشته و 
شاید اگر در نشست شرکت می کردم حرف های احساسی می زدم ولی امیدوارم الان 

صحبت هایم به دور از عصبانیت باشد.
وی افزود: جای تاسف است، باشگاه مردمی مثل پرسپولیس بازی از هفته قبل راه 
انداخته است  باعث می شود حرف و حدیث هایی در مملکت برایشان به وجود بیاید که 
نمونه اش پرچم ژاپن است. اگر یک پنجره نقل و انتقالات بسته شده و آن هم خارجی و 
روی اشتباهات مدیران بوده که دلیل نمی شود که همه پنجره ها برای این تیم باز شود. 
خبیری کیست و کجای فوتبال است که  به خودش اجازه می دهد در مورد تیمی 
مردمی مثل سپاهان صحبت کند؟ اینها از کجا به فوتبال آمده اند مثل معاونی که به 
استقلال آمد و با روابط فامیلی اش پدر استقلال را در آورد!  فوتبال جای قشنگی ها 
است،وقتی اهل فن و امثال دادکان  و مصطفوی در خانه نشسته اند این آقایان به خود 
اجازه می دهند از هفته قبل برنامه ریزی کنند و به باشگاه مردمی سپاهان توهین کنند. 
فوتبال درگیر شونده روز گذشته ما اگر چه در روز خوب خود نبودیم سرجای خودش اما 

کار قشنگ باشگاه سپاهان را ببنید.
*آقای فغانی به جام جهانی رفتی که رفتی! 

سرمربی سپاهان تاکید کرد: این ها وظیفه است،هفته قبل از دایی تقدیر کردیم و 
روز گذشته هم از  نویدکیا و کریم خواستیم بیایند و از سیدجلال  تقدیر کنند، حتی در 
رختکنشان بنر زدیم، ولی چرا آقایان که از یک جنس دیگر هستند آمده اند کارهایی 
کرده اند  فوتبال به یک سمت دیگر برود.صحبت بعد من در مورد فغانی است، کسی 

در این مملکت جرات ندارد به این آقا حرف بزند.این آقا شده قلدرخان فوتبال ایران!  از 
کمیته داوران گرفته تا دپارتمان و ...حرف که به او بزنیم می گوید بیرونت می کنم! شما  
ببنید هفته قبل چه بلایی سر سپیدرود آورد؟ یک جوان چه کار کرد که داور با او چنین 
برخوردی کرد. آقای فغانی به جام جهانی رفتی که رفتی! اینها دلیل نمی شود هر کاری 
خواستی انجام بدهی! من با سند می گویم او با شخص من مشکل دارد. آقای فغانی 
عزیز شما که با من مشکل داری چرا به سپاهان ضربه می زنی؟ در 6-7 ماه گذشته در 
بازی سپاهان و ذوب آهن 2 بر صفر باختیم که هر 2 با اشتباهات داوری بوده.او در بازی 

دیروز بالای 20 سوت اشتباه زده است.
از قدیم  پایین پیدا کرده و خودشیفته شده است.  به  بالا  او نگاه  وی ادامه داد: 
می گویند هر چه درخت پربارتر می شود افتاده تر می شود. اگر یک داور اشتباهات 
او را می کرد 4 سال محرومش می کردند.آقای فغانی معرفت  و مردانگی داشته باش 
و بگو برای تیم های قلعه نویی سوت نمی زنم!  او اشک 50 هزار نفر را در آورده است. 
قبلا هم برای تراکتورسازی این کارها را کرده بود. شاید الان به من و صفحه مجازی ام 
حمله شود ولی ما بیشترین ضرر را از داوری دیده ایم. آقای فردوسی پور هم این بازی 
ها را کارشناسی کند و بگوید در نیم فصل کدام تیم از داوری ضرر دیده است ولی فغانی 
خودش را تافته جدا بافته بداند.من می گویم ما 15 تیم برای یکسری ها بازی کنیم یه 
تیم دیگر هم برای یک جام دیگر. اینگونه که نمی شود.  معاون پرسپولیس و یا مشاور 
این باشگاه حرف می زند.من اردتت به برانکو دارم ولی او هم صحبت کرد، مثلا چی 
شد؟ این بازی هم تمام شد، مثل همان بازی که سپهر حیدری گل زد و قهرمان شدند.

*پیشنهاد  قلعه نویی به فردوسی پور
قلعه نویی در خصوص اینکه می گویند داوری ها به سود سپاهان بوده است ادامه داد: 
مرد است و حرفش. من قبول دارم جایی هم به سود ما صحنه های داوری رقم خورده 

است. من در آنتن زنده این حرف را می زنم. آقایان باشگاه پرسپولیس! قبول دارید در 
برنامه 90 کارشناسی شود و هر تیمی که به اشتباه سود کرده امتیازاتش کم شود؟ من 
قبول می کنم. اصلا این اتفاق به نفع دیگر تیم ها هم شود اشکالی ندارد.یقین دارم 
نساجی، سپاهان و ذوب آهن بیشترین ضرر را کرده اند ولی این آقایان سود کرده اند.
شاید جایی مثل بازی نساجی اشتباه شده که مطمئنم وولیسیانی روی بازیکن ما 
پنالتی کرد ولی این آقا در هفته کلی اشتباه می کند در کل کسی جرات نمی کند به 
این داور حرف بزند؟ باز هم می گویم فردوسی پور بین ما و پرسپولیس با کارشناس 
پیشنهادی باشگاه پرسپولیس قضاوت کند.هر تیمی از داوری سود برد امتیازاتش کم 

کنند.
*استقلال می توانست قهرمان آسیا شود ولی نگذاشتند

وی تاکید کرد: آقای سلطانی فر یک نفر مثل خبیری و توفیقی را پیدا کردید و این 
نمی شود شما هر کسی را در این 2 باشگاه بگذاری.اینها از کجا آمده اند؟اگر معرفت 
اصفهانی نبود با آن داوری باید هزار اتفاق در اصفهان می افتاد. از شب گذشته 1000 
اس ام اس ناموسی در صفحه من دادند که چرا با شجاع حرف زدی و  با فلانی فلان کار 
را کردی یا از آنها تعریف کردی!  تازه من که جو را آرام کردم! چرا در زمان حضور ما در 
تراکتورسازی این حرف ها زده نشد؟ مگر پنجره ما بسته نشد؟من که 4 بازیکن از دست 
دادم و سروش رفیعی هم به پرسپولیس رفته بود.ما هم با 13-14 بازیکن این بازی ها 
را می گذرانیم. این تبعیض ها درست نیست.در کل فوتبال ایران زاویه ای گرفته شده که 
اصلا درست نیست. فلانی را می آوردند چون فامیل فلان وزیر است.همین آقایان را 
آوردند، آقایانی که در استقلال بودند الان کجا هستند؟ از کجا آمدند؟ سال گذشته من 
در ذوب آهن بودم و در آن بازی رو در رو زاویه داشتم ولی این تیم می توانست قهرمان  
آسیا شود. قلعه نویی ادامه داد: ما 15 تا تیم برای یک جام بازی می کنیم و پرسپولیس 
هم برای یک جام.  نمی شود که! به ما چه ربطی دارد که پنجره آنها بسته شده است. 
آقایان 13 بازیکن با کیفیت دارند و در تیم ملی هم هستند.من در تراکتورسازی اصلا 
یار نداشتم، عالیشاه، نوراللهی، بیک زاده و  ... رفتند ولی هیچکس از آن تراکتورسازی 
حرفی نمی زند. من که این همه از بازیکنانم را از دست دادم. هیچ کس از تراکتورسازی 
که آن همه بازیکن از دست داد و آن همه بلا سرش آوردند حرف نمی زند.مردم خوب 

آذربایجان هم هیچ گله ای نکردند.
*مگر صدای ما به جایی می رسد؟

وی در خصوص اینکه سپاهان از داور بازی شکایت می کند یا خیر گفت: مگر صدای 
ما به جایی می رسد؟ما هر چه نامه می نویسیم فایده ندارد.اولا کارشناسان می آیند و 
ماست مالی می کنند، یکی مثل سیف الله پور،انگار چیزی از رویحفظیات به او گفته 
اند! کارشناس باید شرف داشته باشد. من 40 سال است در فوتبال هستم، اصلا به 
صحنه پنالتی کاری ندارم.فغانی فشار را از زمین حریف آورد داخل زمین ما. صحنه ای 
که کی روش اخراج شد را به مردم نشان بدهید. فغانی دنبال این بود که کی روش را 
اخراج کند که بازیکن ما در آن 5 دقیقه آخر فشار از روی هوا به تیم پرسپولیس نیاوریم. 
من در این فوتبال بزرگ شده ام و همه قوانین را بلدم و کتاب قوانین را می خوانم.وقتی 
یک کرنر را اشتباه بگیرید 3 دقیقه طول می کشد توپ به این زمین برگردد.اگر یک 
پرسپولیسی در آن صحنه بگوید کی روش خطا کرد هر چه آقایان بگویند من قبول 

می کنم.
سرمربی سپاهان در خصوص بازی آخری تیمش گفت: این سخت ترین بازی ما 
است، در این جور بازی ها بازی کردن سخت است.با این ناعدالتی و داوری ها که جلو 
می رویم باید بگویم شرایط سخت است.جا دارد از کارگزان کارخانه و دکتر سبحانی و 
هیات مدیره تشکر کنم چون قطار ما راه افتاده آقایان سنگ هایشان شروع شده است.

دیروز 50 هزار نفر گریه کردند و نمی دانید مقابل هتل چه می کردند.

تیم ملی فوتسال زنان ایران در حالی در میان نامزدهای عنوان بهترین تیم سال جهان قرار 
گرفته که بدون سرمربی و کادر فنی وضعیت روشنی برای آینده ندارد.

سایت »فوتسال پلنت« نامزدهای نهایی کسب عناوین برترین های هر پست را اعلام کرد و 
فوتسال ایران هم نماینده های زیادی در میان این نامزدها داشت. در کنار فوتسال مردان که 
سال هاست در میادین جهانی درخشیده، امسال این فوتسال زنان بود که بیشتر به چشم 
آمد. پس از قهرمانی دختران فوتسالیست ایرانی در مسابقات آسیایی و عملکرد مطلوب 
بسیاری از بازیکنان به ویژه در بازی فینال، 2 بازیکن از تیم ملی در فهرست بهترین ها قرار 
گرفتند. فرزانه توسلی در بین بهترین دروزاه بان ها و فاطمه اعتدادی هم در بین بهترین 
بازیکنان جای گرفت. اما این تنها اتفاق خوش نبود. در ادامه معرفی فهرست بهترین ها، نام 
شهرزاد مظفر سرمربی تیم ملی هم در میان بهترین سرمربیان جهان قرار گرفت و در نهایت با 
حضور تیم ملی فوتسال زنان ایران در میان برترین تیم های دنیا، پرونده امسال این سایت با 
حضور پررنگ فوتسال زنان ایران بسته شد. این ها همه در حالی است که زنان فوتسالیست 

ایرانی تفاوت های زیادی با سایر کشورهای حاضر در این فهرست دارند. مهم ترین تورنمنتی 
که فوتسال زنان ایران در این سال ها به آن اعزام شده مسابقات قهرمانی آسیا بوده است و 
حتی تورنمنت چهار جانبه روسیه که جزو برنامه همیشگی اعزام تیم ملی هم بود، 2 سالی می 
شود که دختران فوتسال ایران به آن اعزام نمی شوند. در شرایطی که برای حضور در فهرست 
بهترین ها باید در میادین مختلف حضور داشت تا به چشم کارشناسان آمد اما این تیم و 
بازیکنانش با حداقل اعزام ها و حضورهایشان توانستند توجه کارشناسان را به خود جلب 
کنند تا در نهایت تیمشان در میان بهترین های جهان قرار گیرد. حالا مساله اینجاست که 
همین تیم که شانس قرار گرفتن در جمع برترین تیم های دنیا را داشته، تکلیفش برای آینده 
مشخص نیست.  22 شهریور همین امسال بود که خبر رفتن مظفر از فوتسال ایران رسانه 
ای شد. او که سال گذشته در لیگ فوتسال زنان ایران همراه با دانشگاه آزاد عملکرد خوبی 
داشت، با کناره گیری این ارگان از تیم داری در ورزش زنان، تیمش را از دست داد و در فصل 
جدید لیگ برتر ابتدا بدون تیم ماند. سپس تیمی جدید وارد شد و خواست مظفر را جذب کند 
اما او تصمیمش را برای رفتن گرفته بود. نه تنها از لیگ، بلکه از تیم ملی هم رفت و با قراردادی 
2 ساله به تیم ملی فوتسال زنان کویت پیوست. همان زمان رسانه ها و کارشناسان رفتن مظفر 
را به معنای عدم حمایت مدیران از سرمایه های داخلی دانستند. اگرچه لیلا صوفی زاده نایب 
رییس زنان فدراسیون فوتبال در همان زمان عنوان کرد که مظفر را در تیم ملی از دست نداده 
ایم، اما شاید صوفی زاده یادش رفت که هیچ مسابقه ای هم نباشد، 2 سال دیگر مسابقات 
قهرمانی آسیای دیگری در راه است و این تیم در حالی باید از عنوان قهرمانی اش دفاع کند 
که سرمربی کاربلدش را هم ندارد. در حال حاضر فوتسال زنان ایران مربیان خوبی دارد اما 
مشکل اینجاست که کمتر کسی از آن ها تجربه میادین بین المللی دارند. غیر از دانش بالای 
مربیگری مظفر که باعث شد او حالا از کشوری دیگر درخواست داشته باشد تا فوتسال زنان 
کشورشان را احیا کند، او به سبب بارها حضورش در مسابقات برون مرزی از نظر روانی هم 
مربی حرفه ای شده بود. به عبارتی فدراسیون فوتبال، سرمایه ای که تا حدی خودش هم در 
پرورشش نقش داشت را از دست داد و بدتر اینکه به نظر می رسد هیچ به فکر جایگزینی برای 
او نیست. چشم به هم بزنیم لیگ تمام می شود و این تیم باید یک سال پیش از مسابقات 
قهرمانی آسیا اردو و مسابقات تدارکاتی و تورنمنت های مختلف را تجربه کند. هرچه دیرتر 
به فکر کادر فنی این تیم باشیم، روند آماده سازی را کندتر خواهیم کرد. در این صورت اگر 
فوتسال زنان که حالا با 2 قهرمانی پیاپی قدرت برتر فوتسال زنان آسیاست افت کند، دیگر 

افکار عمومی هیچ توجیهی را از فدراسیون فوتبال و مدیرانش نخواهد پذیرفت.

بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس گفت: متاسفانه در هفته های اخیر به هر شهری که می رویم 
برخورد بدی با ما می شود که سازمان لیگ باید جلوی این مسائل را بگیرد.

 سید جلال حسینی درباره تساوی  پرسپولیس مقابل سپاهان گفت: بازیکنان زحمت 
زیادی کشیدند و همه تلاش کردند. موقعیت های خوبی هم داشتیم که می توانستیم بهتر 

استفاده کنیم اما 3 امتیاز را از دست دادیم.
وی درباره حاشیه هایی که در هفته های اخیر برای پرسپولیس به وجود آمده است، گفت: 
متأسفانه هر جا که می رویم اذیت شدیم و برخورد بدی با ما می شود. سازمان لیگ باید 
جلوی این مسائل را بگیرد. هواداران ما در فینال آسیا نشان دادند چه فرهنگ بالایی دارند 
اما ما به هر شهری که می رویم برخورد بدی با ما می شود. حسینی که با برنامه تهران ورزشی 
رادیو تهران صحبت می کرد درباره انتقاداتی که در قلعه نویی در مورد قضاوت فغانی داشت، 
گفت: در صحنه ای که گل سپاهان به ثمر رسید، کی روش به صورت من کوبید. قبل از 
اینکه منشا مدافع سپاهان را هُل بدهد، بازیکن آنها مصلح را هُل می داد و با کمال درگیر 
بودند. کارشناسان داوری تنها بر اساس صحنه هایی که در فضای مجازی می بینند حرف 
می زنند. وی تصریح کرد: وقتی دو تیم مدعی با هم بازی می کنند بیشترین درگیری ها در 
ضربات ایستگاهی به وجود می آید، اما کارشناسان با بیان این مسائل جو را برای تیم ها و 
داوری متشنج می کنند. فغانی جزء 4 داور برتر دنیاست. قلعه نویی را دوست دارم چون تنها 
کسی بود که در تیم ملی به من بازی داد، اما فقط فغانی می توانست این بازی را سوت بزند.
مدافع سرخ پوشان در خصوص اشتباه فغانی در اعلام ضربه پنالتی به سود این تیم 
گفت: اگر مبنا خطای منشا روی مدافع سپاهان باشد، لحظه ای قبل از آن هم مدافعان 
سپاهان داشتند کامیابی نیا و مصلح را هل می دادند. بازی فوتبال به خصوص در دیدارهای 
حساسی مثل این بازی درگیری زیاد است. هر درگیری را که نباید خطا اعلام کرد. در همان 
صحنه ای که کی روش پاس گل داد، قبل از پاس گل با آرنج به صورت من کوبید. داور باید 
آنجا هم خطای مهاجم پرسپولیس را می گرفت. وی افزود: متاسفانه برخی از کارشناسان 
بد صحبت می کنند و فضا را برای تیم ما متشنج می کنند. آنها فقط یک لحظه از فیلم را که 
در فضای مجازی پخش شد ملاک قضاوت قرار می دهند که این درست نیست. در یک 
بازی حساس مثل بازی سپاهان و پرسولیس که هر دو تیم برای قهرمانی تلاش می کنند 

این درگیری ها زیاد است و همه آنها را نباید خطا گرفت.

افکار عمومی دیگرهیچ توجیهی را از فدراسیون فوتبال نخواهد پذیرفت

فوتسال زنان ایران؛ در جمع برترین ها با آینده ای خاکستری
فقط فغانی می توانست بازی سپاهان و پرسپولیس را سوت بزند

 جلال حسینی: همه جا با ما بد 
برخورد می کنند

بازی های  فیلم  بروند  گفت:  سپاهان  باشگاه  مدیرعامل 
را  سپاهان  و  تراکتور  ماشین سازی،  پیکان،  با  پرسپولیس 
تحلیل کنند خیلی مسائل دست شان می آید و به نتایج جالبی 

می رسند.
مسعود تابش درمورد بازی روز یکشنبه سپاهان و پرسپولیس 
که با تساوی یک بر یک به پایان رسید و حوادث جنجالی زیادی 

در این مسابقه رخ داد صحبت های زیر را انجام داد: 
قبل از اینکه از خود بازی شروع کنیم درمورد این صحبت 
کنید که چرا روز گذشته این همه نارنجک در ورزشگاه 

وجود داشت؟ 
شما اول ببینید که هوادار کدام تیم نارنجک را پرتاب کرد اول 
هواداران پرسپولیس نارنجک را پرتاب کردند البته خود ما هم 
تعجب کردیم که این همه ترقه و نارنجک چطور وارد ورزشگاه 
شده و کسانی که این کارها را می کنند می خواهند به سپاهان 
ضربه بزنند. ما این کار را تقبیح می کنیم و انجام دادند اینگونه 
رفتارها خطرناک است و ضررش به باشگاه می رسد، آنهایی که 
روز گذشته این کارها را انجام دادند هوادار سپاهان نیستند، تازه 
در ورزشگاه نقش جهان فاصله بین هواداران و زمین بازی زیاد 
است حتی از ورزشگاه آزادی هم زیادتر است ما این رفتارها را 
محکوم می کنیم و آنهایی که چنین اعمالی انجام می دهند در 

واقع به ضرر باشگاه سپاهان کار می کنند. 
این  میزبان  سپاهان  باشگاه  چون  که  می دانید  حتما 

مسابقه بوده بابت پرتاب نارنجک ها محکوم می شود؟ 
بله متاسفانه ضرر اول و آخر را سپاهان می خورد جالب است 
که تماشاگران بازرسی بدنی هم می شوند و بعد اجازه می دهند 
وارد ورزشگاه شوند واقعا نمی دانم این همه نارنجک را چگونه 
توانستند وارد ورزشگاه کنند البته این را هم بگویم که هنوز 
ورزشگاه نقش جهان تحویل کارخانه فولاد مبارکه نشده و این 
ورزشگاه نواقصی دارد که باید هرچه زودتر برطرف شود تا ما هم 
راحت تر بتوانیم تماشاگران را کنترل کنیم. ما از شرکت توسعه و 
تجهیز می خواهیم حالا که خود کارخانه فولاد هم گفته کمک 
می کند هرچه زودتر در جهت تحویل ورزشگاه و تکمیل شدن 
آن اقدامات لازم را انجام دهند. من بارها عرض کردم همانطور 
که شرکت توسعه و تجهیز ظرف 20 روز با یک هزینه قابل توجه 
ورزشگاه آزادی را بازسازی کردند نسبت به ورزشگاه نقش جهان 
هم اقدام نمایند. این ورزشگاه هم با 70 هزار جمعیت می تواند 
یک ورزشگاه ملی باشد و ما در کنترل تماشاگران هم می توانیم 

موفق تر عمل کنیم. من باز هم رفتار روز گذشته هواداران دو تیم 
را بابت پرتاب نارنجک محکوم می کنم و آن را یک عمل ناشایست 

و غیرحرفه ای می دانم. 
حتی برخلاف خواسته امیر قلعه نویی هواداران سپاهان 

پرچم ژاپن را به ورزشگاه برده بودند. 
ما بارها این عمل را هم محکوم کرده  ایم و آن را یک حرکت 
زشت می دانیم، هر باشگاهی برای خودش پرچمی زیبا و لوگو 
دارد و متاسف هستیم که در ورزشگاه ها این اتفاق رخ می دهد. 
متاسفانه حساسیت هایی نسبت به برخی رفتارها و ناهنجاری ها 
باعث شده تا هواداران این واکنش را نشان دهند. ما ایرانی 
هستیم و به ایرانی بودن خودمان افتخار می کنیم. اگر تیمی 
بازیکن ژاپنی داشته باشد کار هوادارانش برای آوردن پرچم ژاپن 
قابل توجیه است اما ما که بازیکن ژاپنی نداریم. ما هم مخالفت 

این قضیه هستیم  و این حرکت را نمی پسندیم. 
داوری علیرضا فغانی انتقادهای زیادی را در بر داشته آیا 
باشگاه سپاهان قصد دارد از داوری این داور شکایت کند؟

بازی  داوری ها فقط مخصوص  از  باشگاه سپاهان  شکایت 
دیروز نیست. ما از ابتدا نسبت به قضاوت هایی که برای سپاهان 

می شود شاکی هستیم و اعتراض خود را بارها اعلام کرده ایم 
و مصرانه از فدراسیون فوتبال می خواهیم که سیستم ویدیویی  

)VAR( را در ورزشگاه ها پیاده کند. 
ظاهرا همه اعتراض باشگاه سپاهان به بازی بابت پنالتی 
است که برای پرسپولیس گرفته شد و ظاهرا قبل از خطای 

پنالتی منشا روی بازیکن شما خطا کرده بود. 
کاملا  منشا  اما  می شود  بندی  نیم  خطای  یک  وقتی  یک 
بازیکن ما را می گیرد و پرت می کند و باید آن اتفاق نامیمون رخ 
دهد و در دقایق پایانی بازی امتیاز از ما کسر و به تیم حریف واریز 

شود. همه این اتفاقات برای ما شبهه ایجاد می کند. 
اتفاقا دیروز امیرقلعه نویی در مصاحبه با رادیو به شدت از 
علیرضا فغانی انتقاد کرده و او را قلدر جدید فوتبال معرفی 

کرده است شما این ادبیات را می پسندید؟ 
وقتی هفته ها خطاهای داوران برای ما تکرار می شود مسلم 
است که برای ما شبهه ایجاد می شود ما به این نتیجه رسیدیم 
که سایر رقبا و تیم های دیگری که در لیگ هستند و رقابت بین 
همه سنگین است دست از رسیدن به مقام اول برداریم و همه 
برای مقام دوم بجنگیم چون ظاهرا سناریوی قهرمانی برای تیم 

دیگری نوشته شده است. 
*اما پرسپولیس هم همین عقیده را دارد؟ 

فیلم مسابقات موجود است و ما با سند صحبت می کنیم. 
برانکو بعد از برد مقابل ذوب آهن طوری درمورد داوری صحبت 
کرد در حالی که در آن مسابقه هیچ اتفاق خاصی رخ نداده بود. 
بروند فیلم بازی های پرسپولیس با پیکان، ماشین سازی، تراکتور 
و سپاهان را  تحلیل کنند خیلی مسائل دست شان می آید و به 
 DVD ارسال  قالب  در  هم  قبلا  ما  می رسند.  جالبی  نتایج 
اعتراض خود را درمورد داوری ها به کمیته داوران ارائه کردیم. 
شب گذشته بلافاصله بعد از بازی اکثر کارشناسان داوری به 
اتفاق اعلام کردند که قبل از خطای پنالتی منشا روی بازیکن ما 
خطا کرده بود یا مثلا همین اخراج کی روش استنلی که معلوم 
نشد به چه دلیل او را اخراج کرده است. او چون بازیکن موثر 

و پیشانی تیم ما بود ظاهرا باید از گردونه بازی خارج می شد. 
لفظی  کامیابی نیا درگیری  کمال  و  او  بین  البته ظاهرا 

بوجود آمده بود؟ 
به هر حال امیدوارم لب خوانی شود که چه بین آنها گذشته 
و کی روش چه خطایی انجام داده که او را اخراج کرد ه اند. ما 
دیروز به دنبال تقسیم امتیاز نبودیم و بازی برده را به زور مساوی 
تمام کردند. چرا باید در آن دقایق برای پرسپولیس پنالتی گرفته 

شود؟ 
شاید اگر داور دیگری جز فغانی روز گذشته قضاوت بازی 

را برعهده داشت شرایط بدتر می شد؟
ولی من هم می توانم بگویم شاید اگر داور دیگری بود اتفاقات 
جور  دیگری رقم می خورد امیدوارم داوری ها در نیم فصل  دوم 
داوران  بر عملکرد کمیته  نظارتی  بهتر شود.فدراسیون یک 
و می دانم  بودم  فوتبال  در  باشد من خودم 22 سال  داشته 
همانطور که یک بازیکن و یا یک مربی اشتباه می کند داور هم 
انسان است و دچار اشتباه می شود اما داوری ها در لیگ امسال 
به یک جهت های خاص اتفاق می شود و شبهه ایجاد می کند. 
با استفاده از سیستم VAR این مشکلات کمتر می شود و 
ابهامات از بین می رود.حتی این قضیه برای خود داوران هم 

بهتر است. 
از چه زمانی وارد نقل و انتقالات می شوید؟ 

نمی دانم بگویم خوشبختانه یا متاسفانه بعد از بازی هفته 
پانزدهم خود 53 روز لیگ تعطیل است و اگر کادر فنی لیستی 

به من بدهد تغییراتی در تیم ایجاد می کنیم. 

تابش: پیشنهادم به سایر تیم ها تلاش برای دومی است

سناریوی قهرمانی را برای تیم  دیگری نوشته اند
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تشخیص زودهنگام فراموشی

نشانه های هشداردهنده اولیه آلزایمر
از دست دادن حافظه و فراموشی نخستین نشانه از بیماری آلزایمر نیست و این شرایط در 

واقع زمانی شکل می گیرد که پیش از آن آسیب به مغز وارد شده است.
زمانی که درباره بیماری آلزایمر فکر می کنیم، بیشتر مواردی مانند فراموش کردن این که 
کلیدهای خود را کجا گذاشته ایم، این که قرار بوده چه چیزهایی را خریداری کنیم، یا روشن 

گذاشتن گاز زمانی که خانه را ترک کرده ایم به نظرمان می رسد.
با پیشرفت بیماری آلزایمر شرایط به گونه ای رقم می خورد که حافظه خود را از دست داده 
و رویدادهای گذشته و حتی نام نزدیک ترین افراد به خود، مانند دوستان و اعضای خانواده 
را فراموش می کنیم؛ اما از دست دادن حافظه و فراموشی نخستین نشانه از بیماری آلزایمر 
نیست و این شرایط در واقع زمانی شکل می گیرد که پیش از آن آسیب به مغز وارد شده 
است. پژوهشگران در دانشگاه کالیفرنیا در سن دیگو، طی همکاری با بانک زیستی برزیل 
برای مطالعات پیری در دانشگاه سائو پائولو پنج نشانه هشداردهنده اولیه را کشف کرده اند 
که می توانند به بیماری آلزایمر اشاره داشته باشند و البته هیچ ارتباطی نیز با از دست دادن 

حافظه ندارند.
هشدار اولیه، نتایج بهتر

علم سال هاست که برای یافتن روش هایی برای تشخیص زودهنگام و دقیق تر بیماری 
آلزایمر در تلاش است. این زوال عقل هرچه زودتر تشخیص داده شود، دسترسی سریع تر 
به درمان می تواند کمک به بهبود عملکرد شناختی و کیفیت زندگی بیمار را در پی داشته 

باشد.
تشخیص زودهنگام بیماری آلزایمر همچنان به صورت یک چالش بزرگ باقی مانده 
است زیرا آزمایشی قطعی برای این بیماری و به طور کلی تشخیص زمان آغاز آن با حذف 

احتمالات دیگر وجود ندارد.
بر همین اساس، دکتر لی گرینبرگ و تیم پژوهشی وی در دانشگاه کالیفرنیا در سن دیگو 
یافتن نشانه ها و علائمی که می توان از آن ها برای تشخیص اولیه بیماری پیش از این که زوال 

حافظه حالتی جدی به خود بگیرد را مدنظر قرار داده اند.
پژوهشگران بافت مغز 1,092 فرد بزرگسال که طی یک دهه گذشته در سائو پائولو فوت 

کرده بودند را مورد بررسی قرار دادند.
سپس، پژوهشگران عوامل دخیل در انحطاط مغز مرتبط با بیماری آلزایمر، مانند گوریده 

های تائو و پلاک های بتا آمیلوئید و سوابق پزشکی بیماران را ارزیابی کردند.
علائم اولیه مرتبط با بیماری آلزایمر که آن ها کشف کردند شامل موارد زیر می شود:

* اضطراب * بی قراری * افسردگی * اختلال خواب * تغییرات اشتها
با پیشرفت بیماری آلزایمر، احتمال تداوم بی قراری و تحریک پذیری افزایش داشت. در 

نهایت، تغییراتی در توانایی شناختی و مشکلات حافظه وجود داشت.
به گفته دکتر گرینبرگ، این نشان می دهد که افراد مبتلا به این علائم روانی و عصبی در 

معرض خطر ابتلا به بیماری آلزایمر قرار ندارند، بلکه به آن مبتلا هستند.
اقدام در راستای نجات مغز

اگر با این علائم روانی و عصبی مواجه هستید که به عنوان منادیانی برای بیماری آلزایمر 
شناخته می شوند، مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق تر شرایط پیش از آغاز روند زوال 

حافظه در آینده بهترین گزینه است.
همچنین باید اقداماتی را در راستای محافظت و حفظ سلامت مغز خود مدنظر قرار دهید 

که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
ورزش

فعالیت جسمانی نه تنها خطر بیماری آلزایمر را کاهش می دهد، بلکه روند زوال شناختی 
را نیز کند می سازد، حتی اگر به بیماری مبتلا باشید. حداقل 30 دقیقه فعالیت جسمانی 

روزانه را فراموش نکنید، حتی اگر در حد پیاده روی باشد.
رژیم غذایی سالم

قندها و چربی های ترانس می توانند با ایجاد التهاب و افزایش رادیکال های آزاد در بدن 
به مغز آسیب برسانند. به جای آن ها می توانید یک برنامه غذایی سالم مانند رژیم غذایی 
مدیترانه ای را دنبال کرده و بر مصرف میوه ها و سبزی های تازه، ماهی و روغن زیتون متمرکز 

شوید.
D مصرف روغن ماهی و ویتامین

مطالعه ای که در نشریه Journal of Alzheimer’s disease منتشر شد، نشان داد که 
مکمل های امگا-3 به همراه ویتامین D ممکن است به پاکسازی پلاک های بتا آمیلوئید 
و کاهش التهاب مغزی مرتبط با بیماری آلزایمر کمک کنند. در مورد مکمل های ویتامین 

D، نمونه های همراه با MK7 )نوعی از ویتامین K2( را برای افزایش جذب انتخاب کنید.
استراحت کافی

مطالعات ارتباطی بین کمبود خواب یا کیفیت پایین خواب و سطوح بالاتر پلاک بتا 
آمیلوئید را نشان داده اند، از این رو، استراحت کافی برای پیشگیری از این شرایط را فراموش 

نکنید.
بیماری آلزایمر نه با روند زوال حافظه بلکه به نظر می رسد با نشانه ها و علائمی ظریف تر که 
به راحتی نادیده گرفته می شوند یا با بیماری ها و شرایط دیگر اشتباه گرفته می شوند، آغاز 
می شود. در صورت مواجهه با پنج علامتی که پیش تر به آن ها اشاره شد، مراجعه به پزشک 

برای بررسی دقیق تر شرایط را فراموش نکنید.

بی تحرکی قلبتان را بیمار می کند 

 چرا زیاد نشستن برای قلب مضر است

همین الآن که در حال خواندن این مطلب هستید نشان می دهد که از کامپیوتر استفاده 
می کنید و بنابراین احتمالًا زیاد هم می نشینید!

مطالعات زیادی نشان داده اند زمانی که افراد صرف نشستن می کنند )تماشای تلویزیون، 
کار کردن پشت میز، استفاده از کامپیوتر، رانندگی و خوردن( می تواند به میزان زیادی، 
ریسک بیماری های قلبی و عروقی را افزایش بدهد. ضمناً زمان نشستن، ارتباط تنگاتنگی 
با سندرم متابولیک، دیابت، چاقی، فشارخون بالا، افزایش تریگلیسرید و کاهش کلسترول 

خوب و حتی سرطان دارد. 
بدتر از همه اینکه، مطالعه ای در سال 2015 نشان داد حتی افرادی که به طور مرتب 
ورزش می کنند نیز نمی توانند تأثیرات منفی زیاد نشستن را خنثی کنند. برخی مطالعات 
نیز حاکی از آن هستند که طولانی نشستن بر ریسک های قلبی و عروقی اثراتی دارد که 

معادل سیگار کشیدن است.
فواید زیاد ننشستن!

هر چند ورزش منظم برایتان خوب است، اما فعالیت هایی که در ساعات غیر ورزشی تان 
انجام می دهید نیز مهم است. مطالعه ای در سال 2015 روی 700 نفر انجام شد. نتیجه 
اینکه هر چه افراد زمان بیشتری صرف نشستن می کردند، ریسک بالا بودن شاخص 
توده بدنی شان، سطح گلوکزشان، افزایش دور کمرشان، میزان تریگلیسریدشان و کاهش 
کلسترول خوبشان بیشتر بوده است و برعکس، یعنی هر چه افراد زمان بیشتری صرف 

ایستادن می کردند، معیارهای گفته شده نیز سالم تر بوده است.
ارائه داده اند،  نتایج مشابهی  زیادی  اینکه طی سال های گذشته، مطالعات  به علت 
کارشناسان در تمام دنیا توصیه می کنند از مدت زمان نشستن های تان در طول روز کم کرده 

و زمان بیشتری را به فعالیت و پیاده روی بپردازید.
چرا نشستن بد است؟

چرا نشستن این قدر برایتان بد است؟ مطمئناً نشستن و یا دراز کشیدن، از فشار وارد 
بر سیستم قلبی و عروقی کم کرده و به قلب و رگ های خونی اجازه می دهد شل شده و 
استراحت کنند. اما ایستادن باعث می شود قلب و سیستم تنفسی سخت تر کار کنند تا 
فشارخون را در سطحی نرمال حفظ کنند. ضمناً بیشتر ایستادن منجر به بهبود سلامت 

قلب و عروق و قوی شدن عضلات می شود.
از سویی دیگر، اطلاعات جمع آوری شده تاکنون، فقط ارتباط میان نشستن و خطرات 
قلبی و عروقی را نشان داده اند و علت را دقیقاً مشخص نکرده اند. بنابراین نتیجه گیری 

دقیق از چنین اطلاعاتی ممکن نیست.
امروزه با توجه به آگاه شدن همه نسبت به این ارتباط مهم، مطالعاتی در حال انجام است 
که از اطلاعات عینی و واقعی برای ارزیابی ارتباط میان وضعیت بدنی، فعالیت و نتایج 
استفاده می کند و از همه مهم تر به بررسی این موضوع می پردازد که آیا می توان سلامت 
قلب و عروق را با کاهش مدت زمان نشستن نسبت به مدت زمان ایستادن و تحرک، افزایش 

داد. این سؤالی است که طی یکی دو سال آینده می توان جواب قطعی به آن داد.
نتیجه این که...

هرچند هنوز نمی توانیم ثابت کنیم زیاد نشستن موجب بیماری قلبی می شود اما دلایل 
خوبی برای اجتناب از زیاد نشستن داریم. اطلاعاتی که تاکنون به دست آمده منسجم 
باعث شود  قانع کننده است که  اندازه کافی  به  و همین مطمئناً  بوده است  و مشابه 
کارشناسان، رهنمون های مربوط به میزان فعالیت را تغییر دهند. ضمناً با کم کردن از مدت 
زمان نشستن و بیشتر ایستادن و تحرک داشتن، چیزی از دست نخواهیم داد و کار راحتی 

نیز هست. دست کم اینکه با کمتر نشستن، کالری بیشتری خواهید سوزاند.
پس منطقی است که کمتر بنشینید و بیشتر تحرک داشته باشید و راه بروید. از هر فرصتی 
برای ایستادن و راه رفتن استفاده کنید. اتومبیلتان را دورتر از محل مورد نظر پارک کنید، 

زمان صحبت با تلفن و یا هنگام انتظار در بانک بایستید و ... .

خشکی و ترک پوست در ماه های سرد سال بسیار معمول است اما آیا در مورد 
برف کوری و چین و چروک مربوط به زمستان چیزی شنیده اید؟ با ما همراه 

باشید...
1. زبانتان اضافه کاری می کند

تر کردن بیش از حد لب ها با زبان، عادت غریزی است که با وزش بادهای خشک 
و سردتر شدن هوا، که احساس خشکی به لب ها می دهد، دیده می شود. اما این 
کار، لب ها را مرطوب نگه نمی دارد. اول اینکه بزاق به سرعت خشک می شود و 
شما را وادار به تکرار این عمل می نماید، دوم اینکه بزاق آنزیم هایی دارد که بخار 
نشده و به پوست نمی چسبند و تنها لب های لطیف را زبرتر می کنند. در بعضی 
موارد، کودکانی دیده می شوند که لب هایشان را بیش از حد با زبانشان تر می کنند 
و لایه رویی آن ها را از بین می برند. بهتر است به جای این کار، از مرطوب کننده های 
به همراه داشته  لباستان  با خود در جیب  را همیشه  آن  و  لب استفاده کنید 
باشید. پیشنهاد می شود در طول روز یک تا سه بار آن هم از نوع مطمئن این 

مرطوب کننده ها استفاده نمایید.
2. دچار دندان  درد می شوید

سرد  نوشیدنی  یک  نوشیدن  که  می دانید  دارید،  حساسی  دندان های  اگر 
می تواند چه دردی را به دندانتان تحمیل کند؛ اما این نوع درد دندان، می تواند 
توسط هوای سرد نیز خود را نشان دهد، به خصوص اگر دچار شکستگی دندانی، 
ساییدگی در بخشی از دندان ناشی از پر کردن آن، ساییدگی تاج و پل دندانی، 

ریشه های حساس و یا مشکلات لثه مانند بیماری پریودنتال باشید.
در حالی که هوای سرد به خودی  خود به لثه و یا دندان هایتان آسیب نمی رساند 
و تنها دردی ناراحت کننده را ایجاد خواهد کرد، برای اطلاع از دلیل بروز این درد و 

درمان آن بهتر است به دندان پزشک مراجعه کنید.
3. قند خونتان بالا می رود

بیماران مبتلا به دیابت باید در هنگام مواجه شدن با شرایط آب و هوایی بسیار 
سخت یعنی گرمای شدید و یا سرمای شدید، از خود مراقبت کنند. سرما و یا 
گرمای زیاد بدن شما را تحریک می کند تا هورمون استرس مانند کورتیزول را آزاد 
کند و این می تواند به مقاومت بدن در برابر انسولین ختم شود. به ویژه افراد دیابتی 
باید به آرامی خود را در معرض چنین هوایی قرار دهند و از ماندن طولانی مدت 
در چنین شرایطی اجتناب کنند و بیش از همیشه قند خونشان را چک کنند تا 

مطمئن شوند بیماری شان تحت کنترل است.
4. بدنتان چربی بیشتری تولید می کند

همه ما مقدار زیادی چربی سفید داریم که نوعی توده ای است که در جایی از 
بدن قرار گرفته و احساس بدی به ما می دهد. اما نوع دیگری از چربی نیز وجود 

دارد که به آن چربی قهوه ای می گویند که نوعی فعال است. این چربی کالری را 
می سوزاند و وقتی هوا سرد است بدن را گرم نگه می دارد. سطح چربی قهوه ای 
بدن ما می تواند در زمستان افزایش یابد، شما می توانید سطح این نوعی چربی 
را با تمرینات ورزشی در دمای پایین تر بالا ببرید. همچنین شواهدی وجود دارد 
که نشان می دهد حفظ ملاتونین در سطح بالا با داشتن خواب خوب و دوری از 
قرار گرفتن در معرض نور آبی در شب، نیز سطح چربی قهوه ای بدن را افزایش 
خواهد داد. یک ترفند دیگر، خوردن سیب همراه با پوست است: تحقیقات نشان 
می دهد که اسیداورسولیک موجود در پوست این میوه، میزان چربی قهوه ای را 

زیاد می کند.
5. می توانید کالری بیشتری بسوزانید

ممکن است شنیده باشید که فعالیت کردن در سرما می تواند باعث افزایش 
سوختن کالری شود. درست است؛ در فصل سرد، بدن شما باید برای حفظ دمای 
بدن سخت تر کار کند و هنگامی که بدن شما به سختی تلاش می کند، متابولیسم 
بدن نیز افزایش پیدا خواهد کرد، اما بیش از حد هیجان زده نشوید: اگر به اندازه 
کافی در هنگام تمرینات دچار تعریق نشوید، سایز کمرتان تغییر زیادی نخواهد 
کرد. این سرما نیست که در این شرایط شما را لاغر می کند بلکه تلاش زیاد است 

که موجب از دست دادن کالری اضافی بدنتان خواهد شد.
6. بدنتان خشک می شود

همه ما یادمان می ماند که در فصل گرم مایعات زیادی بنوشیم، اما باید بدانیم که 
در ماه های خشک زمستان نیز نوشیدن به اندازه مایعات به همان اندازه، و بلکه 
بیشتر، دارای اهمیت است. اغلب افراد در این فصل، به اندازه کافی به بدن آب 
نمی رسانند، شاید به این علت که در این ماه ها به اندازه ماه های گرم و مرطوب 
سال، احساس تشنگی نمی کنند. اما در واقع در طول ماه های زمستان، موارد 
کمبود آب افزایش می یابد، زیرا پاسخ تشنگی بدن کاهش پیدا می کند. عرق نیز 
در ماه های سردتر سریع تر تبخیر می شود که ما را فریب می دهد و گمان می کنیم 

بدنمان آبی از دست نداده است.
7. مستعد ابتلا به میگرن های بیشتری می شوید

در فصل سرما، کاهش نور آفتاب موجب کاهش توانایی بدن در تولید ویتامین 
 D خواهد شد. برای افرادی که به بیماری میگرنی حساس هستند، ویتامین D
کم می تواند یک عامل باشد. شرایط آب و هوایی خشک تر زمستان که منجر به کم 
آبی می شود نیز می تواند خطر ابتلا به میگرن را افزایش دهد. عامل دیگر تغییرات 
چشمگیر درجه حرارت، زمانی است که شما از یک محیط سرد خارجی وارد 

محیط گرم تر می شوید.
8. ماهیچه هایتان سفت تر می شود

یکی از دلایلی که عضلات در فصول گرم سال راحت تر فعالیت می کنند این است 
که زودتر گرم می شوند. اما در زمستان ماهیچه ها سرد و سفت می شوند و برای 
انجام همان فعالیت هایی که در تابستان انجام می دادید باید بیشتر تلاش کنید. 
اگر در آب و هوای سرد بدون آماده سازی مناسب و کشش عضلات فعالیت را آغاز 
کنید، به دلیل کاهش خون رسانی به عضلات، زمان زیادی برای التیام ماهیچه ها 

نیاز خواهید داشت.
9. بیماری آرتریت تشدید می شود

آب و هوای سرد و شدت آرتریت با هم ارتباط مستقیمی دارند؛ اما این دمای سرد 
نیست که درد آرتریت را افزایش می دهد. باور کنید یا نه، دلیل احساس تشدید درد 

بیماران آرتریتی در زمستان، ناشی از سرما نیست ولی ناشی از تغییر فشار است.
اغلب در زمستان ما شاهد طوفان و سیستم های مختلف هوایی با فرکانس بیشتر 
هستیم. هنگامی که این طوفان عبور می کند، فشار جوی را تغییر می دهد که 

می تواند توسط برخی بیماران دچار آرتروز احساس شود.
استفاده از دستکش های گرم، نمی تواند در همان لحظه درد ناشی از آرتریت 
را کاهش دهد اما افزایش تدریجی دامنه حرکت و جنبش می تواند کمک کننده 

باشد.
10. تماشای مسابقات در فضای باز می تواند خطرناک باشد

تماشای بازی فوتبال یا هر مسابقه دیگری در هوای سرد ممکن است دردناک 
باشد. وقتی هوا سرد است، ماهیچه ها سریع تر گرما را از دست می دهند و موجب 
می شود تمام ماهیچه ها منقبض و سفت شوند. این مسئله می تواند جنبش بدن و 

میزان حرکت فرد را محدود کرده و عصب های منطقه را متراکم سازد.
11. ممکن است دچار چین وچروک های زمستانی شوید

تغییرات زمستانی مانند کاهش رطوبت، کاهش گردش خون، کاهش تجدید 
سلولی، قرار گرفتن در معرض بادهای خشک، افزایش تابش آفتاب به علت بازتاب 
اشعه UV از برف و یخ، تغییرات در عادات غذایی و کاهش سطح فعالیت می تواند 
بر پوست شما اثر بگذارد و آن را دچار چین و چروک کند. باید تغییر دمایی ناگهانی، 
وقتی از بیرون وارد فضای گرم دفتر کارتان می شوید، را مورد توجه قرار دهید. این 
حالت موجب کاهش تجدید سلول و گردش خون در پوست و تیره تر شدن آن 

می شود.
12. شاید دچار برف کوری شوید

زمستان و تابستان به یک میزان می توانند با اشعه uv خورشیدی شان خطرناک 
باشند. اما آنچه اغلب مردم فراموش می کنند این است که بازتاب نور خورشید 
از برف می تواند برای چشم ها آسیب رسان باشند. این وضعیت علاوه بر افزایش 
خطر سرطان چشم و اثر بر پیشرفت کاتاراکت )آب مروارید(، می تواند باعث ایجاد 
مشکلی دردناک به نام "برف کوری" که نام دیگر آن آفتاب زدگی قرنیه است، شود. 
پس در این فصل نیز مانند فصل تابستان هرگز از عینک آفتابی ضد uv غافل 

نشوید.
13. سطح چشمتان خشک می شود

سطح چشم با لایه ای از اشک پوشیده شده است. یک سطح چشم سالم دید 
بهتر و راحت تری به ما می دهد و از چشم در برابر عفونت ها محافظت می کند. اما 
این لایه رویی در برابر تغییرات محیطی مانند هوای خشک و باد بسیار حساس 

است.
استفاده از دستگاه های مرطوب کننده هوای اتاق، اشک مصنوعی و استفاده از 

عینک های مسدودکننده UV می تواند از خشکی چشم جلوگیری کند.
14. بیماری آسم بدتر می شود

ویروس ها مانند ویروس سرماخوردگی یا آنفولانزا در زمستان شایع تر هستند 
و می توانند آسم را تشدید کنند. هوای سرد و خشک خارج از منزل به عنوان 
یک عامل تحریک کننده عمل می کند و می تواند آسم را بدتر کند. در خانه نیز 
آلودگی های گرد و غبار و دیگر آلرژن های داخلی مانند قارچ ها و حشرات موجود 

در پوست حیوانات یک عامل مهم تشدید آسم است.
15. بینی تان می تواند شما را بیمار کند

شاید این ایده که به اندازه کافی لباس گرم به تن نکردن، می تواند شما را بیمار 
کند، به نظر یک توصیه قدیمی می رسد. اما این طور نیست؛ تحقیقات نشان 
می دهند که درجه حرارت پایین یا سرد موجب تقسیم و رشد سریع تر ویروس 
سرماخوردگی می شود. این تحقیق همچنین نشان می دهد که بیشتر احتمال 

دارد که شما در دماهای پایین تر بیمار شوید.

آنچه هوای سرد بر سر بدنمان می آورد

15 اتفاقی که در زمستان
 در بدن می افتد

 

دو شرکت بزرگ چینی و آمریکایی قصد دارند با کمک اینترنت اشیا، خرید کردن را 
شخصی سازی کنند. به گزارش ایسنا و به نقل از تک کرانچ، شرکت چینی "جی دی.
کام")JD.com( که دومین سرمایه گذار بزرگ چین پس از "علی بابا" است، قصد دارد با 
یک غول فناوری آمریکایی یعنی شرکت "اینتل")Intel( همکاری کند. جی دی و اینتل 
در نظر دارند با همکاری یکدیگر، سیستمی ابداع کنند که اینترنت اشیا را به فرآیند خرده  
فروشی وارد می کند. این طرح، نسل جدیدی از دستگاه های فروش خودکار را در بر 
دارد و ترکیبی از مزایای تجارت الکترونیک با خرده فروشی است. مشتریان می توانند 
محصول موردنظر خود را سفارش دهند و برای خرید به فروشگاه  مراجعه کنند تا بدونش 
طی کردن مرحله بررسی از مزایای قفسه های هوشمند برخوردار شوند و یا محصولات 
را پیش از خرید امتحان کنند. پشتیبانی شرکت جی دی بر عهده شرکت هلدینگ 
"تنسنت")Tencent( است و ارزش آن، به 30 میلیارد دلار می رسد. این شرکت در حال 
حاضر همکاری خود را با اینتل آغاز کرده تا خرید کردن را شخصی سازی کند. آزمایشگاه 
مشترک این دو شرکت، بر گرفتن پروژه های بیشتر و سهولت معرفی محصولات به 
بازارهای جهانی تمرکز دارد. در بیانیه ای که توسط این دو شرکت منتشر شده، آمده 
است: این آزمایشگاه، نسل جدیدی از دستگاه های فروش خودکار، رسانه و راه های 
تبلیغاتی و همچنین فناوری را ارائه می دهد تا در فروشگاه های آینده مورد استفاده قرار 
گیرند.  جی دی، اجرای پروژه خود را از هفت فروشگاه در چین آغاز کرده و در نظر دارد با 

گسترش کار خود، این تعداد را به 30 برساند.

یک شرکت آمریکایی، نوعی ربات خزنده ارائه داده که 
می تواند در محیط  ها و روی سطوح گوناگون از جمله 

زمین های یخ زده حرکت کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، در طول سال های 
اخیر، طراحی های جالبی برای ربات ها وجود داشته اند 
انرژی  "پلاینت  به  موسوم  آمریکایی  شرکت  یک  اما 
رباتی  تازگی  به   )Pliant Energy Systems("سیستمز
ارائه داده که سبک متمایزی دارد. این ربات موسوم به 
با استفاده از یک سیستم  "ولوکس")Velox( می تواند 
رانشی دارای نوسان، به شکل موثری از میان آب و روی 
زمین ناهموار حرکت کند و حتی توانایی اسکیت روی یخ 

را نیز دارد.
قابلیت های منحصر بفرد ولوکس، حاصل پژوهش های 
صورت گرفته در زمینه انرژی تجدیدپذیر است. "پیترو 
سازنده  شرکت  میرعامل   ،)Pietro Filardo("فیلاردو
زمینه  در  خود  دانش  از  داشت  تصمیم  ربات  این 
زیست شناسی دریایی برای مهار موج و انرژی جزر و مد 
استفاده کند. این انگیزه، او را به سوی ابداع ابزارهای 

انعطاف پذیر بیوفرمیک هدایت کرد که نه تنها در جذب 
انرژی بلکه برای کمک به حرکت وسایل نقلیه در محیط 

دریا نیز کاربر دارند.
تیغه های چرخشی محکم  داشتن  به جای  ولوکس 
باله  کنند،  تامین  را  زیردریایی  نیروی  می توانند  که 
انعطاف پذیری دارد که با نوسانات خود، به حرکت رو به 
جلوی ربات کمک می کند. یک واحد پردازش مرکزی 
آنبرد، نیرو را به محرک هایی می رساند که حرکات موج 
امکان  ربات  به  و  می کنند  کنترل  باله ها  امتداد  در  را 

می دهند مانند یک لقمه ماهی در میان آب شنا کند.
می شود،  نزدیک  خشکی  به  ولوکس  که  هنگامی 
می تواند با چرخاندن 90 درجه باله ها، خود را بالا نگه 
دارد و روی سطوح جامد حرکت کند. این ربات قادر است 
حرکت خود را روی ماسه، برف، سنگریزه و سطوح یخ زده 

نیز کنترل کند.
از ربات ولوکس می توان برای کاربردهای گوناگون از 
جمله جابه جایی تجهیزات پزشکی یا مهمات در میان آب 
و رساندن آنها به نیروهای نظامی که در ساحل هستند، 

استفاده کرد. همچنین این ربات به خاطر توانایی اسکی 
روی یخ، برای ماموریت های نواحی قطبی مناسب است.

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به طراحی و ساخت عصای کم وزن شدند 
که از جنس پی وی سی بوده و ضد زنگ است.

میلاد ریحان پور یکی از اعضای شرکت دانش بنیان تولید کننده تجهیزات پزشکی 
معلولان در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: به دلیل اینکه عصاهایی که در حال حاضر 
ساخته می شوند از فلز هستند و وزن سنگینی دارند در صدد برآمدیم تا عصای سبک را 
طراحی کنیم. وی با بیان اینکه این عصا از جنس پی وی سی یا چلی کربن است، خاطر 
نشان کرد: عصاهای کنونی در بازار به دلیل اینکه از جنس فلز هستند بعد از شستشو 

زنگ می زنند اما این عصاهایی که طراحی کرده ایم قابل شستشو و ضد زنگ هستند.
وی با بیان اینکه تاکنون عصاها با رنگ های مختلف تولید نشده و در بازار موجود 

نیست، گفت: عصاهای تولیدی در این شرکت قابلیت رنگ شدن دارند و برای کودکان 
نیز مناسب اند. به گفته ریحان پور، در صدد هستیم این عصاها را بعد از وارد شدن به بازار 

کشور صادر کنیم که اکنون در حال طی شدن مراحل اداری است.
یکی از اعضای این شرکت دانش بنیان در مرکز رشد دانشگاه علوم پزشکی تبریز بیان 
کرد: بالای عصاهایی که در بازار موجود است و در زیر بغل قرار می گیرد معمولا فلزی 
بوده و فرد دچار بدن درد می شود؛ در همین راستا  عصای تولیدی در این شرکت این 

مشکل را برطرف کرده و علاوه بر این ضد تعریق هم هست.
به گزارش مهر، این شرکت دانش بنیان در ششمین نمایشگاه نوآوری و فناوری ربع 

رشیدی که در تبریز برگزار شد، حضور داشت. این طرح ثبت اختراع شده است.

نیاز یک شهر دور  مورد  آینده محموله های  از سال 
افتاده در کانادا به وسیله پهپاد ارسال می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از تلگراف، از سال 
آینده کالاهای مورد نیاز یک شهر دورافتاده در شمال 

کانادا به وسیله پهپاد برای آن ارسال می شود.
 Moose Cree First شهر  به  دسترسی  امروز  به  تا 
Nation در ایالت اونتاریو  فقط به وسیله قایق در تابستان 

ها و جاده یخی در زمستان فراهم بود. همچنین از بالگرد 
برای موارد اضطراری استفاده می شد.

اما با فراهم شدن امکان ارسال بسته با پهپاد، ساکنان 
می توانند از دریافت دارو، مواد غذایی و بسته های پستی  
به طور مرتب در سراسر سال اطمینان حاصل کنند. قرار 
داد ارسال محموله به شهر با یک شرکت به مبلغ 2.5 
 Drone Delivery میلیون دلار کانادایی است. شرکت

Canada اعلام کرده از پهپادهای Sparrow خود برای 
ارسال محموله به این شهر کانادایی استفاده می کند.  
هر یک از پهپادها می توانند باری به وزن 5 کیلوگرم را 
حمل کنند.  آنها از شهر اصلیMoosonee از زمین بلند 
می شوند و با استفاده از یک مسیر پرواز تاییدشده و به 
وسیله سیستم مسیریابی جی پی اس محموله ها را به 

مقصد می رسانند.

شخصی سازی خرید با کمک اینترنت اشیا

ابداع یک ربات خزنده  با توانایی "اسکیت" روی یخ

عصای کم وزن ساخته شد

پهپادها محموله شهرهای دورافتاده را می رسانند
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در سینمای امروز ایران شاهد اسامی و نام های بزرگی 
هستیم که در مقام نویسنده، کارگردان و فیلمساز رو 
به سوی ساخت آثار کمدی می آورند؛ مساله ای که 
به خودی خود نه ایراد است و نه دلیل انتقاد اما فاصله 
داشتن از مولفه های فیلم کمدی یکی از جدی ترین 

نقد هاست.
جدیدترین فیلم »بهمن فرمان آرا« در مقام کارگران، 
فیلم »دلم می خواد« فیلمی کمدی است که به رغم 
سال تولیدش 1393 پس از مدتها ممنوعیت در سال 
جاری به اکران درآمده و 1٬542٬877٬000 تا به امروز 
نام  دلیل  به  که  فیلمی  است.  داشته  گیشه  فروش 
کارگردانش از همان ابتدا برای منتقدان و سازندگان 
دارای جذابیت و کنجکاوی از باب تماشا بوده است. 
جذابیتی که البته پس از اکران و تا به امروز با انتقادات 
بسیاری همراه شده است؛ انتقاداتی که حتی بحث 
لطمه خوردن چنین چهره هایی را پس از تولید آثاری 

این چنینی مطرح می سازند. 
*درباره کارگردان

بهمن فرمان آرا )متولد1320( کارگردانی با نزدیک 
به نیم قرن سابقه و فعالیت هنری و سینمایی است. 
فرمان آرا که تحصیلات سینمایی خود را در معتبرترین 
دانشگاه های جهان به انجام رسانده، پس از بازگشت 
ایران در سال 1345 آن هم در حالی که مشغول  به 
خدمت سربازی بود، شروع به نوشتن نقد فیلم در مجله 

انگلیسی زبان»تهران ژورنال« کرد. 
او در سال 1347 به استخدام تلویزیون ملی ایران 
بلندش  فیلم  اولین  موفقیت  عدم  از  پس  آمد.  در 
»خانه قمرخانم« که بر اساس سریالی با همین نام 
بود، دومین فیلم بلندش به نام »شازده احتجاب« که 
بر اساس داستانی از »هوشنگ گلشیری« بود، مورد 
جایزه  تا  موفق شد  و  گرفت  قرار  منتقدین  استقبال 
بهترین فیلم را در جشنواره جهانی فیلم تهران کسب 
کند. پس از آن و تا سال 1357 ریاست تولید »شرکت 
داشت  برعهده  را  ایران«  سینمای  صنایع  گسترش 
ای  اعتبار وجه حرفه  بر  تا  موفق شد  دوره  این  در  و 
خود بیفزاید. او در این دوره به دلیل علقه های فکری 
نزدیک به آنچه سینمای موج نوی ایران خوانده می 
شد، نقشی اساسی در حرکت آن داشت و تهیه کننده 
بود.  فکری  دوره  این  در  سینماگران  آثار  از  بسیاری 
فرمان آرا در سال 1359 به کانادا مهاجرت کرد و باقی 
زندگی حرفه ای خود را در آنجا و آمریکا پی گرفت. او 
در این زمان موفق شد تا فیلم های مهمی را پخش و 
با چهره های برجسته ای چون »پل نیومن«، »جان 
شلزینجر«، »الیور استون«، »دنیس آرکند«، »مارتین 
فریرز«  »استیون  و  آیوری«  »جیمز  اسکورسیزی«، 

همکاری کند.
دهه  اوایل  در   ، ایران  سینمای  در  آرا  فرمان  غیبت 
70 یعنی پس از بازگشت وی به ایران به پایان رسید. 

سه فیلم وی که حاصل تولید در طی دو دهه هفتاد و 
هشتاد هستند یعنی »بوی کافور عطر یاس« )1378(، 
کوچولو«  بوس  یک   «  )1380( آب«  روی  »خانه ای 
)1384(به سه گانه مرگ معروف شدند و به ویژه دو فیلم 
اول نظر بسیاری از منتقدان و مخاطبان را به خود جلب 

کردند. 
آرا در طی سال های  از غیبت طولانی فرمان  پس 
گذشته، و اعلام وی مبنی بر عدم تمایل به فیلم سازی تا 
پایان دولت یازدهم وی اکنون و با فیلم »دلم می خواد« 
یا به همان اسم اولش »من دلم می خواد برقصم«، به 

سینمای ایران بازگشته است. 
فیلمی که از زمان اکران آماج انتقادات تندی از طرف 
انتقاداتی که  مخاطبان و منتقدان قرار گرفته است. 
در زیر سوال بردن ایده و داستان این فیلم، کارهای 
درخشان ایام گذشته فرمان آرا را به رخ می کشند و 
بعضا این مساله افت کیفیت را خاصیت سینمای امروز 

ایران می بینند. 
داستان فیلم درباره نویسنده مسنی به نام بهرام فرزانه 
)با بازی رضا کیانیان( است که به خاطر از دست دادن 
قدرت و توان نوشتنش دچار افسردگی شده و پس از 
تصادفی عجیب، حالا و به واسطه آهنگ بسیار شادی 
که در گوشش می شنود و تکرار می شود، حالش خوب 
شده، از افسردگی جسته، خلاقیت نوشتن به سراغش 

آمده و دلش می خواهد برقصد. 
آنطور که فرمان آرا در مصاحبه ای با مطبوعات اعلام 
کرده بود ایده این فیلم در یک روزی که پشت فرمان 
نشسته بوده به ذهنش رسیده و تصمیم به اجرای آن 

گرفته است. 
آنچه کارگردان و فیلمنامه سعی در پرداختن به آن 
قالبی  در  اجتماعی  مشکلات  دادن  نشان  دارند،  را 
طنز است. همیشه و به ویژه در دوران های حساسیت 
ایدئولوژیکی و سیاسی، مطرح کردن و دم از مشکلات 
مختلف زدن، انتقاداتی تندی را برمی انگیزد که شاید 
تحمل بیان کردن و بازتاب دادن واقعیت جامعه را تاب 
نیاورند. در نتیجه و در چنین شرایطی استفاده از قالب 
کمدی و طنز حربه ای هوشمندانه و کارا برای بیان 

چنین مسائلی است.
این هوشمندی از جانب فرمان آرا استفاده شده تا 
به دور از برچسب سیاه نمایی مشکلاتی را که دغدغه 
بیانش را دارد به تصویر بکشد. در صحنه ای از فیلم 
وقتی بهرام فرزانه برای معالجه به دیدن روانپزشکی می 
رود، در مطب او به مردمی متعلق به سه قشر و طبقه 
متفاوت بر می خورد. در اینجا نکته ی مهمی وجود دارد 
و آن این که این سه قشر به رغم اختلافات فاحش در 
وضعیت مالی و اقتصادیشان اما در یک نقطه مشترک 
هستند و آن این که حالشان خوب نیست و افسرده 
روانی غم  به وضعیت  اشاره ای است  این  و  هستند. 
انگیز مردم ایران در آمارهایی که اخیرا از طرف سازمان 

بهداشت جهانی و سایر سازمان های این چنینی مطرح 
شده و می شود. 

در نتیجه این فیلم کمدی است اما به دلیل مضامینی 
که مطرح می سازدکاملا خنده دار نیست. 

اشارات مستقیم و غیرمستتقیم به اوضاع نابه سامان 
و مطرح ساختن معضلاتی که  و اجتماعی  سیاسی 
متاسفانه در جامعه وجود دارند و ما یا آنها را نمی بینیم و 
یا به دلیل تکرارشان ترجیح می دهیم که آنان را نبینیم 
که  ای است  برجسته  نکات  از  بگذریم  کنارشان  از  و 
کارگردان سعی دارد تا در قالبی که البته کاملا سیاه و 
تلخ نیست، نشانمان دهد. معضل کودکان کار و زنان 
خیابانی، اعتیاد به مواد مخدر و اینترنت، مهاجرت، 
وضعیت نابسامان صنعت نشر و نویسندگی ... از جمله 
به  فیلم  این  در  که  ای هستند  نشده  مشکلات حل 

درستی آنها پرداخته شده است.
*کمدی؛ قالبی تشنه خلاقیت

ایده ضربه خوردن به سر و پس از آن زیر و رو شدن فرد 
و حتی دانشمند شدن )نظیر آنچه در یکی از اپیزودهای 
لورل و هاردی شاهد هستیم( ایده جدیدی نیست و در 
سینمای ایران و جهان به کرات تکرار شده و خود این 
مساله یکی از نقاط ضعف فیلم است چرا که این ایده 
تغییر ناگهانی می توانست به صورتی خلاقانه تر مورد 
اجرا و اعمال از طرف کارگردان و نویسنده فیلمنامه قرار 
گیرد. ضمن این که اساسا در این فیلم هیچ گونه ضربه 
و منشا خارجی واقعی هم برای این اتفاق وجود ندارد و 
این اتفاق در شکلی نمادین می افتد؛ به این صورت که 
بهرام فرزانه پس از مشاهده و تصادف با کودکی عجیب 
در یک چهارراه از ماشین پایین می آید و البته خبری 
از اتفاقی نیست و ماشین هم سالم است. در نتیجه آن 
عامل خارجی و بیرونی که به نوعی محرک است در 

اینجا حذف شده است. 
اساسا کمدی به رغم قدرت بیانش در مسائل »مگو«، 
قالبی به شدت اثرگذار و قدرتمند است که البته در ایران 
و در فیلم های تولید داخلی بعضا دست کم گرفته شده 
و ایراداتش را به ماهیتش نسبت می دهند. در صورتی 
که ماهیت این سبک از اثر به دلیل نماد سازی هایش و 
جایگزینی مفاهیمی که اشیا و افراد در قبال هم دارند، 

اتفاقا باید با وسواس بیشتری مطمح نظر باشد. 
در این فیلم نیز ما با صحنه ها و دیالوگ هایی روبرو 
هستیم که در برخی موارد هوش مخاطب را دست کم 
می گیرند یا به نوعی او را جدی نمی گیرند و این در 
فیلمی که اسامی بزرگی سازنده و بازیگر آن هستند، 

خوشایند نیست. 
به رغم مفاهیم با ارزشی که فرمان آرا در ساخت این 
فیلم مدنظر داشته و به دنبال مطرح کردن آن رفته اما 
را در حد یک  فاقد خلاقیت بودن به شدت فیلمش 
کمدی مبتدیانه تنزل داده است. برخی این فیلم را به 
زعم این که دنباله و امتدادی بر مفهوم زندگی و امید 
به زندگی، پس از مفهوم و سه گانه مرگ است، دارای 
ارزش دانسته و این درگیری کارگردان را به این دلیل 
برگشت  و  رفت  در  و مرگ  زندگی  معانی  این  بین  که 
است، قابل تامل می دانند؛ اما کیفیت بیان مفاهیم 
در حالت کلیشه ای و دم دستی آن باعث شده تا ارزش 
ها کیفیتی در بیان نداشته باشند. ضمن این که روند و 
ریتم کند فیلم نیز از علاقه و هیجان مخاطب به تماشا و 
ادامه تماشای فیلم می کاهد و شاید چیزی جز اسامی 
بزرگی که تحت عنوان بازیگر ایفای نقش های سرگردان 
کشیدن  برای  ای  انگیزه  دارند  عهده  رابه  فیلم  این 

مخاطب به سینما نباشد.. 
اخیر  های  سال  در  که  اتفاقاتی  ترین  تلخ  از  یکی 
در سینمای معاصر رخ داده غلبه جو تنزل کیفی در 
به  بزرگ،  اسامی  و  فیلمسازان  و  کارگردانان  کارهای 
صورتی کلی است. در این معنا شاهد ساخته شده فیلم 
هایی نه چندان قوی، از فیلمسازانی قوی هستیم که 
البته همه کارهای خودشان و باورهای گذشته مخاطبان 

به آنها را زیر سوال می برند. 
فیلم سازانی بزرگ که امروز فیلم های کوچک می 
سازند و البته از آنها دفاع می کنند و این شاید یکی از 
انتقادات مطرح شده به فرمان آرا از باب تجربه و کارنامه 

هنری اش و دلخوری منتقدان و مخاطبان باشد. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  خبرداد

رشد 420درصدی سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در اجرای تاسیسات فاضلاب شهری

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: از سال 87 تا 92 حجم سرمایه 
گذاری بخش خصوصی    در اجرای تاسیسات فاضلاب شهری   274 میلیارد ریال بوده در 
حالیکه این رقم  از سال 92 تا 97 به بیش از 11642 میلیارد ریال رسیده است که بیانگر رشد 

420 درصدی در این زمینه می باشد .
مهندس هاشم امینی به  انواع روش های سرمایه گذاری بخش خصوصی در تاسیسات 
فاضلاب شهری  اشاره کرد و تصریح نمود: در پنج سال اخیر بخش خصوصی به روش های 
مختلف از جمله  بیع متقابل به مبلغ  5784 میلیارد ریال ، فایناس جاری به مبلغ 1228 
اجرای  در  ریال  میلیارد   30   BOT ریال،  میلیارد  خارجی 4600  فایناس  ریال،  میلیارد 

تاسیسات فاضلاب شهری  استان اصفهان سرمایه گذاری نمودند .
وی به اجرای شبکه فاضلاب در شهر های مختلف استان  که با روش سرمایه گذاری بیع 
متقابل  در دستور کار قرار گرفت پرداخت و بیان داشت:اجرای شبکه فاضلاب در شهرهای 
مبارکه و لنجان  با سرمایه گذاری شرکت فولادمبارکه به مبلغ 1215 میلیارد ریال،اجرای شبکه 
فاضلاب و احداث تصفیه خانه فاضلاب در شهر نجف آباد با سرمایه گذاری 300 میلیارد 
ریالی شرکت سازه گستر منفرد ،اجرای شبکه فاضلاب شهر دولت آباد با سرما یه گذاری 140 
میلیارد ریالی شهرداری دولت آباد، اجرای شبکه فاضلاب شهر نجف آباد با سرمایه گذاری 
1200 میلیارد ریالی  شهرداری نجف آباد، اجرای شبکه فاضلاب شهر خورزوق با سرمایه 
گذاری 80 میلیارد ریالی شهرداری خورزوق،اجرای شبکه فاضلاب شهر دستگرد با سرما یه 
گذاری 80 میلیارد ریالی شهرداری دستگرد،اجرای شبکه فاضلاب شهر گرگاب با سرمایه 
گذاری 30 میلیارد ریالی شهرداری گرگاب ، اجرای شبکه فاضلاب شهر دهق با سرما یه 
گذاری 150 میلیارد ریال شهرداری دهق ،اجرای شبکه فاضلاب شهر های زیبا شهر و دیزیچه 
با سرمایه گذاری 489 میلیارد ریالی شرکت فولاد مبارکه ،اجرای شبکه فاضلاب فولادشهر با 

سرمایه گذاری 2100 میلیارد ذوب آهن  بوده است .
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان حجم سرمایه گذاری فایناس جاری را 
1228 میلیارد ریال برآورد کرد اظهار داشت: اجرای شبکه فاضلاب نجف آباد با اعتباری بالغ 
بر 680 میلیارد ریال ، اجرای شبکه فاضلاب درچه با اعتباری بالغ بر 170 میلیارد ریال ،اجرای 
شبکه فاضلاب تیران با اعتباری بالغ بر 346 میلیارد ریال و اجرای شبکه فاضلاب در شهر 
اصفهان با اعتباری بالغ بر 32 میلیارد ریال بوده  که ازطریق  فایناس جاری تامین شد.وی 
بازسازی شبکه فرسوده فاضلاب شهر اصفهان را ضروری خواند و تصریح کرد: حدود نیم قرن 
است از قدمت شبکه فاضلاب شهر اصفهان می گذرد این در حالیست که  از ٣ هزار و ٧٠٠ 
کیلو متر شبکه فاضلاب شهر اصفهان، حدود ٢٤٠ کیلومتر آن را خطوط اصلی با اقطار بیش 
از ٥٠٠ میلیمتر تشکیل می دهد که از این رقم بیش از ١٥٠ کیلومتر آن فرسوده است که در 
حال حاضر  بازسازی و اصلاح آن با سرمایه گذاری 4600 میلیارد ریالی فایناس خارجی در 
دستور کار قرار گرفت .رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
افزود: احداث  نیروگاه بیوگاز تصفیه خانه جنوب با سرمایه گذاری 30 میلیارد ریالی به روش

BOT   در دستور کار قرار گرفت.

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان:

اصفهان آماده استقبال از مسافران نوروزی می شود
معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان گفت: تمام امکانات کمپ های روباز و اماکن 
اقامتی سطح شهر اصفهان را مورد بررسی قرار می دهیم تا با استقبال خوب از هم میهمانان، 

خاطره ماندگار را از سفر به اصفهان برای مسافران رقم بزنیم.
حسین امیری در اولین جلسه ستاد هماهنگی خدمات سفر شهر اصفهان که با حضور 
مسئولان کمیته ها برگزار شد، با اشاره به لزوم هماهنگی بین کمیته ها و دستگاه های اجرایی 
اظهار کرد: هدف اصلی در این ستاد، ایجاد ساختاری منسجم، هماهنگ و متحد در راستای 

خدمت به مسافران و گردشگران شهر اصفهان به خصوص در ایام نوروز سال 98 است.
وی با تاکید بر اینکه آماده سازی نیروی انسانی مورد نیاز جهت فعالیت در ایام پایان 
سال و منتهی به نوروز و همچنین تعطیلات آغاز سال جدید از اهمیت بالایی برخورد 
دار است، تصریح کرد: امسال به دنبال انتخاب مکان های اقامتی روز باز دیگری به 
غیر از کمپ گردشگری فدک هستیم و در این راستا بازدیدهایی را از مکان های موجود 
در مناطق جنوب و شرق اصفهان داشته و در صورت داشتن ملزومات، به مکان های 

اقامتی روباز اضافه می شوند.
جانشین رئیس ستاد هماهنگی خدمات سفر شهر اصفهان با اشاره به اینکه شرح وظایف 
و دستور کار کمیته های مختلف ستاد به زودی به مسئولین کمیته ابلاغ خواهد شد، افزود: 
نقاط قوت و ضعف سال گذشته را از طریق نظرسنجی های انجام شده از گردشگران و پژوهش 
های صورت گرفته، در دسترس داریم و با برنامه ریزی باید در صدد رفع ضعف ها و تقویت نقاط 
قوت حرکت کنیم.وی گفت: گزارش های لازم از مرکز هواشناسی برای بررسی وضعیت آب و 
هوایی در ایام نوروز 98 را باید به دست آورده و براساس آن تمامی امکانات کمپ های روباز و 
اماکن اقامتی سطح شهر اصفهان را مورد بررسی قرار دهیم تا با استقبالی خوب از هم میهنان، 

خاطره ماندگار را از سفر به اصفهان برای این عزیزان رقم بزنیم.
امیری با اشاره به اینکه علاوه بر مسافران و گردشگران به دنبال کسب رضایت شهروندان 
عزیز شهر اصفهان در ایام تعطیلات نوروزی نیز هستیم، افزود: حل معضل کمبود پارکینگ در 
نقاط مرکزی شهری و نزدیک اماکن تفریحی، تاریخی و ... در دستور کار قرار دارد. همچنین 
به دنبال ایجاد راهکارهایی برای از بین رفتن گره های ترافیکی در سطح شهر و به خصوص 
در ایام تعطیلات هستیم.وی تاکید کرد: سازمان زیباسازی و سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهر با ایجاد طرح های نوین به دنبال افزایش مناظر بصری زیبا و دلنشین برای شهروندان و 

گردشگران است تا شور و نشاط اجتماعی  نیز در سطح شهر به وجود آید .

رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم  مطرح کرد

توصیه های در خصوص پیشگیری از 
سرقت "موتورسیكلت"

رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم توصیه هایی در خصوص پیشگیری از 
سرقت موتورسیکلت به شهروندان ارائه کرد. 

سرهنگ" غلامعباس بلفکه" اظهار داشت: موتورسیکلت را حتماً در پارکینگ عمومی و 
دارای متصدی و مراقب پارك کنید و قبض رسید دریافت کنید.

وی افزود:موتورسیکلت خود را به تجهیزات ایمنی و بازدارنده مجهز و در هنگام پارک کردن، 
آن را به شیئی ثابت و محکم متصل کنید و حتی المقدور در شعاع دید خود و افراد مطمئن 
قرار دهید و همچنین از تحویل موتورسیکلت خود به اشخاص ناشناس حتی برای چند دقیقه 

کوتاه خودداری کنید.
سرهنگ بلفکه ادامه داد: موتورسیکلت خود را شماره گذاری کرده و پلاك اخذ شده را بر 
روی آن نصب کنید و همواره دقت داشته باشید از خرید موتورسیکلت بصورت قولنامه ای 
مخصوصاً از افراد ناشناس خودداری کرده و  معامله را در دفتر اسناد رسمی به ثبت برسانید تا 

در صورت سوء استفاده عواقب قانونی آن متوجه شما نشود.
خرید  از  قبل  داشت:  بیان  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  پیشگیری  پلیس  رئیس 
موتورسیکلت از سرقتی نبودن آن از طریق استعلام از مبادی ذیربط اطمینان حاصل کنید و 

موتورسیکلت خود را قبل از فروش برای آزمایش در اختیار افراد ناشناس قرار ندهید.
وی خاطرنشان کرد:موتورسیکلت خود را حتی برای لحظه کوتاهی به حالت روشن ترك 
نکنید، از به جای گذاشتن هر گونه اسناد و مدارك موتورسیکلت خود در خورجین ، زیرزین و 

زیرقاب باطری خودداری کنید.
سرهنگ بلفکه اضافه کرد: به دلیل اینکه موتورسیکلت وسیله ای است که گاهاً ممکن است 
برای اقدامات ضدامنیتی از آن سوء استفاده شود، بنابراین مراقبت از آن را جدی بگیرید و در 

صورت امکان، سوئیچ مخفی روی موتورسیکلت نصب کنید.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم  مطرح کرد

توصیه های پیرامون پیشگیری از سرقت اتومبیل
به  اتومبیل  سرقت  از  پیشگیری  پیرامون  هایی  توصیه  قم  استان  آگاهی  پلیس  رئیس 

شهروندان ارائه کرد. 
 به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ" احمد کرمی" در تشریح این خبر اظهار 
داشت: اتومبیل خود را به لوازم ایمنی نظیر دزدگیر، سوئیچ مخفی، قفل فرمان ، قفل پدال، 

قفل سوئیچی و سایر وسائل تأخیری و بازدارنده مجهز کنید.
وی افزود: همواره دقت کنید سوئیچ اتومبیل خود را بر روی در جای نگذارید، هنگام ترك 

اتومبیل از بسته بودن درب ها و شیشه ها اطمینان حاصل کنید.
سرهنگ کرمی ادامه داد: از پارك کردن اتومبیل خود در نقاط خلوت و تاریك خودداری و 
در حین گردش و تفریح اتومبیل خود را در مکانی امن و حتی المقدور در پارکینگهای مطمئن 

پارك کنید.
رئیس پلیس آگاهی استان افزود: در زمان خروج از پارکنیگ ابتدا خودرو را خاموش کرده، 

سوئیچ را برداشته و سپس اقدام به بستن درپارکینگ کنید.
وی اضافه کرد: چنانچه اتومبیل خود را در پارکنیگ یا حیاط منزل پارك می کنید، حتماً 

تمامی درب های آن را قفل کرده و از گذاشتن سوئیچ  بر روی آن جداً بپرهیزید.
سرهنگ کرمی تاکید کرد: به هنگام مشاهده تصادف یا نزاع هائی که احتمال ساختگی 

بودن آنها وجود دارد، مراقب باشید و اتومبیل خود را رها نکنید .
 رئیس پلیس آگاهی استان تصریح کرد: هنگام ترك اتومبیل از بجای گذاشتن سنـد، کارت 
و سایر اوراق شناسایی ،سوئیچ و دسته کلید در داخل آن خودداری کنید، سعی کنید از رادیو 
پخش های کشوئی یا پنل دار برای اتومبیل خود استفاده کرده و هنگام ترك اتومبیل آنرا 

بردارید.
وی بیان داشت:  از انتقال مسافرین مشکوك به خارج از مسیرهای اصلی واماکن متروکه 

جداً خودداری و    اتومبیل خود را در حضور مسافر حتی برای لحظه ای ترك نکنید.
سرهنگ کرمی ابراز داشت: شب ها و صبح زود از انتقال مسافران مشکوکی که کرایه بالاتری 
پیشنهاد می کنند، خودداری و از پذیرفتن هر نوع خوراکی و آشامیدنی از مسافران ناشناس 

امتناع ورزید، چرا که ممکن است قصد مسموم کردن شما را داشته باشند.
رئیس پلیس آگاهی استان در پایان خاطرنشان کرد: سارقان گاهی تحت پوشش خانوادگی، 
رانندگان را به مناطق خلوت کشانده و اقدام به اخاذی یا سرقت اتومبیل می کنند که در این 

رابطه رانندگان بایستی همواره مراقب باشند.

 معاون آبفای قم خبر داد؛

شناسایی بیش از 2 هزار مشترک پرمصرف آب
معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب از اجرای طرح پیمایش مشترکین 
پرمصرف در قم خبر داد و گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از 2 هزار و 100 مشترک 

پرمصرف شناسایی شده و مصارف آن ها به صورت دوره ای کنترل می شود.
جواد پیرحاجاتی به تشریح برخی از اقدامات معاونت خدمات مشترکین آبفای قم از ابتدای 
سال جاری تا کنون پرداخت و از تعویض 2 هزار و 631 فقره کنتورهای خراب مشترکین خبر داد.
وی همچنین با اشاره به اجرای طرح پیمایش مشترکین پرمصرف گفت: امسال تعداد 2 هزار 
و 100 اشتراک پرمصرف شناسایی شده که مصرف آن ها به صورت دوره ای کنترل و در صورت 

نیاز اخطارهای لازم به این مشترکین داده می شود.
معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم از پیمایش و به روز رسانی 
اطلاعات سامانه اطلاعات جغرافیایی)GIS( به منظور شناسایی انشعابات غیرمجاز خبر داد و 
گفت: پیمایش و به روزرسانی اطلاعات 50 هزار مشترک برای سال جاری در دستور کار قرار دارد 

که بر روی ... اشتراک به انجام رسیده است.
وی تست دوره ای کنتورهای مشترکین با میانگین مصرف کمتر از ده متر مکعب در ماه با هدف 
راستی آزمایی عملکرد و مقیاس اندازه گیری، کنترل و شناسایی برداشت های غیر مجاز را از 
دیگر اقدامات انجام شده در سال جاری عنوان کرد و یادآور شد: در حال حاضر تست 4 هزار 

فقره کنتور مشترکین با اعتباری بالغ بر 85 میلیون ریال در دست اقدام است.
پیرحاجاتی با اشاره به ارزیابی دو ماهه عملکرد متصدیان دفاتر پیشخوان به منظور ارائه هر 
چه بهتر خدمات آبفا به مردم گفت: در 6 ماه نخست سال جاری طی دو مرحله از تمام دفاتر 
پیشخوان بازدید به عمل آمد و ضمن ابلاغ نواقص و مشکلات به دفاتر، ارزیابی آن ها نیز به 

صورت مستمر تا پایان سال جاری با هدف کنترل عملکردشان انجام خواهد گرفت.
وی در ادامه از تهیه بانک اطلاعاتی اشتراک های دستگاه های اجرایی خبر داد و گفت: 18 
هزار اشتراک در این زمینه شناسایی و نرم افزار مربوطه جهت ارسال صورت حساب های آن ها به 

صورت الکترونیک در حال تهیه است.
معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به تکمیل سامانه 
اعلام رقم کنتور و امکان ارائه بازخورد به مشترکین در زمان اعلام رقم کنتور از طریق سامانه 
پیامکی اظهار داشت: زیرسیستم خدمات پس از فروش نیز در درگاه الکترونیکی شرکت آب و 
فاضلاب به آدرس www.abfa-qom.com تکمیل شد و با ارائه 22 خدمت آماده خدمات رسانی 

به مشترکین است.
وی تهیه بانک اطلاعاتی اشتراک های اصلی و فرعی، تهیه نرم افزار جامع ثبت اطلاعات 
معافیت های مشترکین، پیاده سازی نرم افزار اعمال خانوار جهت اشتراک ها، راه اندازی سامانه 
جامع نصب انشعاب، ارزیابی و بازرسی الکترونیک درخواست های متقاضیان، آموزش کارکنان 
دفاتر پیشخوان، کاهش مشترکین با وضعیت قرائت علی الحساب، واگذاری نصب انشعاب آب و 

فاضلاب و... را از دیگر اقدامات انجام شده از ابتدای سال جاری تاکنون برشمرد.

مدیر امور برق منطقه دو قم خبر داد؛

اجرای طرح ضربتی جمع آوری برق های غیر مجاز
مدیر امور برق منطقه دو قم از اجرای طرح ضربتی جمع آوری برق های غیر مجاز در سطح  
این منطقه خبر داد و گفت :در کمتر از 20 روز کاری به بیش از 400 مورد از استفاده کنندگان 

برق غیر مجاز در منطقه ، اخطار داده شده است.
مهندس یوسف صادقی با اشاره به اجرای این طرح در مناطق حاشیه و محروم شهر قم 
گفت:این طرح با توجه به مشکلات اقتصادی برخی از ساکنین این مناطق ،شرکت توزیع برق 

استان با مساعدت حداکثری نسبت به واگذاری انشعاب اقدام خواهد کرد.
مهندس صادقی یادآور شد: این طرح در مناطقی که شبکه توزیع برق وجود دارد و ساکنین، 

انشعاب برق خریداری نکرده اند،اجرایی شده است.
وی در ادامه تصریح کرد: این طرح از 20 آبان ماه سالجاری آغاز شد و تا 10 آذر ماه به تعداد 
400 مورد ضمن بازدید میدانی و شناسایی فنی نسبت به ثبت درخواست خرید انشعاب 

متقاضیان اقدام شد.
مدیر امور برق منطقه دو قم با اشاره به اقدامات انجام شده توسط روابط عمومی این شرکت 
تصریح کرد: در راستای فرهنگ سازی و آگاه سازی مردم از اثرات سوء استفاده از برق های 
های غیر مجاز ضمن اطلاع رسانی در جراید و صدا وسیما بنرهایی نیز در سطح این مناطق 

نصب شده است.
مهندس صادقی تاکیدکرد: استفاده از برق های غیر مجاز و سرقت انرژی ضمن اینکه به 
تاسیسات شبکه توزیع برق استان خسارت قابل توجهی وارد می کند منجر به آسیب رسیدن 
به وسایل و تجهیزات الکتریکی مشترکین مجاور نیز می شود.  وی با بیان اینکه 322 مورد از 
استفاده کنندگان برق های غیر مجاز نسبت به پرداخت مبلغ اولیه حق انشعاب اقدام کرده 
اند،اظهار داشت: تاکنون انشعاب 134 متقاضی نصب و برقرار شده است و مابقی نیز پس از 

تکمیل فرایند خرید انشعاب در اسرع وقت نسبت به نصب کنتور برق ایشان اقدام خواهد شد.
صادقی در ادامه از تداوم اجرای این طرح خبر داد و افزود :اکیپ های واحد بازرسی منطقه دو 

قم همچنان در حال گشت زنی و بررسی برق مشترکین خواهند بود.
بازرسی منطقه ضمن شناسایی استفاده  افزود:اکیپ های  مدیر امور برق منطقه دو قم 
کنندگان برق غیر مجاز نسبت به تحویل اخطار ،تسهیل و تسریع در انجام برقراری انشعاب این 
متقاضیان اقدام می کنند.  وی در ادامه تاکید کرد:استفاده کنندگان برق های غیرمجاز این 
مناطق می توانند از این فرصت محدود شرکت توزیع نیروی برق استان جهت خرید انشعاب 

برق اقدام نمایند

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اعلام کرد

بهره برداری از 1700 تخت بیمارستانی
 تا سال 1400 در قم

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: هزار و 700 تخت بیمارستانی تا سال 
1400 در استان به بهره برداری خواهد رسید تا به استاندارد تخت بیمارستانی در قم برسیم.

محسن بهشتی با اشاره به راه توسعه استان قم اظهار کرد: منابع مالی دولت با کاهش مواجه 
است و به همین دلیل برای توسعه استان قم باید به دنبال جذب سرمایه گذاران و واگذاری 

پروژه های نیمه تمام باشیم.
وی بخش معدن را یک ظرفیت برای استان قم دانست و تصریح کرد: البته به دنبال استفاده 
از تمام معادن در استان در زمان کنونی نیستیم، به دنبال بهره برداری از ظرفیت دریاچه نمک 
هستیم، همچنین احداث یک شهرک گردشگری در جوار دریاچه حوض سلطان پیش بینی 

شده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ادامه داد: در چند سال اخیر چند بیمارستان 
نیمه تمام در شهر قم به بهره برداری رسید، همچنین در این مدت شاهد آغاز احداث چند 
بیمارستان دیگر در این شهر بودیم، بیمارستان هزار تخت خوابی قم پیشرفت خوبی دارد، هزار 
و 700 تخت بیمارستانی تا سال 1400 در استان قم به بهره برداری خواهد رسید تا به استاندارد 

تخت بیمارستانی در استان برسیم.
بهشتی افزود: بیمارستان های جدید در استان قم با رویکرد گردشگری سلامت در حال 
احداث هستند و گردشگران سلامت از کشورهای غربی و عربی برای درمان به استان قم 

می آیند، این استان ظرفیت خوبی در زمینه گردشگری سلامت دارد.

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم خبر داد؛

آموزش قوانین راهنمایی و رانندگی به 
دانش آموزان در قم

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم از آموزش قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی 
به دانش آموزان در قم خبر داد.

سرهنگ مختار پناهی د گفت: پلیس راه استان قم به 393 دانش آموز آموزش قوانین و 
مقررات راهنمایی و رانندگی ارائه کرده است.

وی ادامه داد: در این دوره ها به 76 دانش آموز در کانون پرورش فکری کودک و نوجوان آموزش 
یادآوری مقررات رانندگی به والدین از جمله بستن کمربند ایمنی، صحبت نکردن با تلفن همراه 
در حین رانندگی، پرهیز از خوردن و آشامیدن در حین رانندگی، رانندگی نکردن در هنگام 
خستگی و خواب آلودگی، رانندگی با سرعت مجاز، عدم سبقت در محل های غیر مجاز و  توجه 

به علامت ها و چراغ راهنمایی ارائه شد.
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم اضافه کرد: همچنین به 317 دانش آموز 
و  رانندگی شامل شناخت مفهوم علائم راهنمایی  و  و مقررات راهنمایی  دبیرستان قوانین 
رانندگی، آشنایی با قوانین و مقررات تردد، آشنایی با انواع گواهینامه رانندگی و عواقب رانندگی 

با موتورسیکلت و خودرو بدون داشتن گواهینامه ارائه شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: صبح روزیکشنبه  در کیلومتر 60 اتوبان قم - تهران 
یک دستگاه سواری سمند با خودرو رنو برخورد کرد که متاسفانه این حادثه 2 مجروح برجای 

گذاشت.
سرهنگ پناهی در خصوص علت حادثه افزود: ترکیدگی لاستیک عقب سواری رنو که جاده را 
مسدود کرده بود موجب برخورد سمند با سواری رنو به علت عدم رعایت فاصله طولی شده بود.

 
مدیرکل امور غله و خدمات بازرگانی استان قم:

نان سنگک در قم با آرد استاندارد پخت می شود
مدیرکل امور غله و خدمات بازرگانی استان قم میزان سبوس موجود در آرد مورد استفاده در 

نانوایی های سنگک این استان را استاندارد عنوان کرد.
بهزاد رادمنش گفت: با توجه به استقرار سامانه توزیع آرد آزادپزان که از ابتدای دی ماه سال 
جاری فعالیت خود را آغاز می کند نانوایان آرد مورد نیاز خود را فقط از طریق سامانه می توانند 

خریداری کنند.
وی ادامه داد: نام تعداد زیادی از کارخانه های تولید آرد در سامانه قرار داده شده است و 
همچنین زمان تحویل، تولید و نوع آرد نیز مشخص است بنابراین آزادپزان می توانند به راحتی 
آرد مورد نیاز خود را از هر کارخانه ای که بخواهند خریداری کنند و این امر فضایی رقابتی را نیز 

ایجاد می کند.
مدیر کل امور غله و خدمات بازرگانی استان قم بیان کرد: وجود این سامانه موجب می شود 
که فعالیت دلال ها در بازار حذف شود و فرایند تولید، توزیع و فروش آرد به صورت منظم و روشن 
در کشور اجرایی شود. وی در خصوص میزان سبوس موجود در آردهای استان قم نیز افزود: 
میانگین سبوس آرد سنگک باید 12 درصد باشد که خوشبختانه این استاندارد در این استان 
رعایت شده است. رادمنش بیان کرد: آرد مورد استفاده در استان قم از نظر کیفیت و قیمت در 

وضعیت بسیار خوبی قرار دارد.

نگاهی به فیلم »دلم می خواد«

 فیلم کمدی لزوما خنده دار نیست

خشونت علیه کودکان، دو شکل عمده فیزیکی و عاطفی و بر خلاف باور رایج، بین همه 
طبقات اجتماعی شیوع دارد. برخی حتی رفتارهای خشونت بار را جزئی از اصول تربیتی 
والدین تلقی می کنند؛ والدینی که تشویق و تنبیه درست را نمی شناسند یا دچار وسواس 

»کمال گرایی« اند.
هر از چندگاهی اخباری چون »تعرض به دانش آموزان در مدرسه ای در اصفهان«، »پدری 
که زانوی دخترش را با دریل سوراخ کرد«، »مرگ دختر سه ساله بر اثر شکنجه« و ... به گوش 

می رسد و فضای عمومی را تحت تاثیر قرار می دهد. 
همگی متاثر و متاسف می شویم، درباره کودک آزاری می نویسیم یا می خوانیم و اندکی 
بعد مساله را فراموش می کنیم. گویی برای پرداختن به کودک آزاری باید با شدیدترین و 
خشن ترین صورت آن مواجه شویم. در حالی که کودک آزاری همچون شبحی نامرئی است 

که کل شهر و روستاهای ما را پوشانده است. 
برخی می گویند تنها ضرب و شتم شدید و بی هدف کودک، کودک آزاری تلقی می شود و 
بقیه اشکال خشونت معمولًا مورد پذیرش است. از این منظر، اگر والدین به دلیل نمرات پایین 
درسی یا رفتار نامناسب، کودک خود را تنبیه بدنی کنند، این موضوع در زمره اصول تربیتی 

می گنجد و خشونت فیزیکی محسوب نمی شود.
بدتر اینکه خشونت کلامی و عاطفی کمتر مورد توجه قرار می گیرد و نسبت به آن حساسیت 
کمتری وجود دارد. در حالی که تعریف خشونت بسیار گسترده است. خشونت شامل هر 
رفتار و گفتاری می شود که موجب آزار کودک شود، برای او ایجاد ناامنی کند و تاثیرات طولانی 
مدتی بر زندگی او داشته باشد. با چنین تعریفی درصد قابل توجهی از کودکان در معرض 

خشونتند. 
از مدارس دخترانه متوسطه منطقه 6 تهران در همین خصوص  معاون آموزشی یکی 
می گوید »من فکر نمی کردم خشونت فیزیکی بین خانواده های طبقه متوسط این قدر رایج 
باشد. بارها شاهد کبودی در بدن دانش آموزان بودم که پس از گفت وگو مشخص شده ضرب 
و شتم از جانب والدین انجام شده است. سال گذشته مادر یکی از دانش آموزان لاله گوش او را 

پاره کرده بود، دانش آموز با سه بخیه روی گوشش به مدرسه آمد.« 
بسیاری گمان می کنند خشونت فیزیکی علیه کودکان بیشتر متعلق به طبقات پایین 
جامعه است. در حالی که گزارش هایی از این دست شیوع آن بین سایر طبقات را نیز نشان 

می دهد، که بسیار تکان دهنده است. 
همچنین گاه شاهد خشونت عاطفی و کلامی گسترده از سوی والدین هستیم. تهدید، 

تحقیر، سرزنش کردن، ایجاد عذاب وجدان، بیان خواسته های غیرمنطقی و مانند آن مصداق 
های این نوع خشونتند. 

معلم یکی از مدارس منطقه 3 تهران در این خصوص می گوید »برخی از دانش آموزان برای 
نمراتشان استرس بیش از حد دارند، به طوری که منجر به بیمارهای جسمی مانند ریزش 
مو یا دل درد می شود. ریشه بسیاری از این استرس ها فشار بیش از حد خانواده است. 
دانش آموزی داشتم که در مقطع راهنمایی با نمرات خوب مثل 19 و 18 دچار حمله های 
عصبی می شد و ساعت ها گریه می کرد. بعد از گفتگو مشخص شد که پدر و مادرش از هم 
طلاق گرفته اند، مادر خانواده با مشکلات زیادی مواجه است، کار می کند و زحمت می کشد 
ولی مدام به دخترش می گوید من همه این زحمت ها را متحمل می شوم تا تو از رشته پزشکی 
دانشگاه تهران قبول شوی ... این بار بسیار سنگینی برای یک کودک است. این دختر نسبت 
به وضعیت مادر خود عذاب وجدان داشت و فکر می کرد اگر نتواند از پزشکی دانشگاه تهران 
قبول شود، زحمات مادرش را به باد داده است. متاسفانه ما نتوانستیم دیدگاه او را تغییر 

دهیم.« 
مادرهایی که گمان می کنند خیر و صلاح  و  پدر  زیاد است.  بسیار  این  مانند  مواردی 
کودکشان را می خواهند و در این مسیر از هیچ کوششی دریغ نمی کنند ولو به قیمت خشونت 

علیه خود کودک.
مشاور تحصیلی یکی از مدارس ابتدایی شهر تهران ریشه این رفتار والدین را ناآگاهی از 
شیوه های درست تشویق و تنبیه و همچنین وسواس کمال گرایی می داند. این روانشناس 
معتقد است اولیا از شیوه های تشویق و تنبیه درست اطلاع کافی ندارند و نسبت به مساله 
نگاه سنتی دارند. نمی دانند چه چیزی تنبیه است و چه طور باید اعمال شود. »به عنوان 
مثال موارد زیادی داریم که پدر و مادر به عنوان تنبیه دو روز با بچه دبستانی حرف نمی زنند. 
این محرومیت از ارتباط عاطفی با والدین تنبیه بسیار خشنی است و تاثیرات منفی آن عمیق 
و پایدار است. تنبیه دیگری که رایج است استفاده از جملاتی مانند 'دیگه دوستت ندارم' و 
'دیگه بچه خوبی نیستی' و مانند است. این هم به نوعی خشونت روانی است که تاثیر بیشتری 
از خشونت فیزیکی دارد.«  مساله دیگر وسواس کمال گرایی است. »والیدن دوست دارند 
بچه هاشان بهترین باشند و در هیچ زمینه ای خطا و اشتباهی نداشته باشند. والدین این 
گونه فضای ناامنی برای بچه ها به وجود می آوردند و این ناامنی تاثیرات منفی و صدمه های 
طولانی مدت بر اعتماد به نفس و عزت تفس کودک دارد.« چرا که به دلیل اشتباهات کوچک 

به سرزنش کودک می پردازند.

والدینی که تشویق و تنبیه درست را نمی شناسند

کمال گرایی افراطی
 بستری برای کودک آزاری 
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تامین امنیت و ثبات در جهان با تضمین برجام  

تحریم ایران و چشم انداز تهدیدات جهانی
حفاظت از توانمندی جمهوری اسلامی ایران برای مقابله با تهدیدات جهانی با 
خاستگاه خاورمیانه و آسیای مرکزی به مسوولیت پذیری دیگر طرف های برجام به 
خصوص سه دولت اروپایی گره خورده است؛ توافقی که استوانه امنیت و ثبات نه تنها در 

منطقه بلکه اروپا و جهان است.
سخنان »حسن روحانی« رئیس جمهوری در اجلاس روسای مجالس 6 کشور 
آسیایی در تهران در خصوص تبعات تحریم ایران برای ثبات و امنیت جهانی، نه یک 
تهدید بلکه هشداری قطعی ناشی از آینده نگری و تبیینی واقع بینانه از شرایط منطقه بود. 
رئیس جمهوری در این اجلاس که با حضور روسای مجالس ایران، افغانستان، پاکستان، 
ترکیه، روسیه و چین برگزار شد، واشنگتن را به موجب تحریم های ظالمانه به اعمال 
»تروریسم اقتصادی« علیه ایران متهم کرد و نسبت به تبعات این تحریم ها هشدار داد. 
رئیس جمهوری در این نشست گفت: ما از غربی ها انتظار نداریم که سهمشان را در ازای 
امنیت و ثباتی که برای آنها تامین کرده ایم، بپردازند اما بدانند که با تحریم ایران، به توانایی 
ما برای مبارزه با مواد مخدر و تروریسم آسیب می زنند. روحانی با کلامی متقن افزود: به 
تحریم کنندگان هشدار می دهم اگر توانایی های ما در مبارزه با مواد مخدر و تروریسم در 
خاستگاه آنها ضربه ای ببیند، شما نخواهید توانست از زیر آوار مواد مخدر، پناهجویان و 
بمب ها و ترورها به سلامت خارج شوید. رئیس جمهوری در شرایطی این سخنان را بیان 
داشت که بیش از یک ماه از تعهد اروپایی ها برای ایجاد سازوکار مالی به منظور تضمین 

تداوم اجرای برجام می گذرد. 
* نوبت اروپا در تضمین برجام 

دولت های اروپایی پیش از اجرای مرحله دوم تحریم های آمریکا علیه ایران که از 
سیزدهم آبان ماه کلید خورد، متعهد شدند برای کمک به کشورمان جهت کاهش فشار 
تحریم های آمریکا، فراهم کردن امکان مبادلات تجاری و مالی بنگاه های اقتصادی اروپا 
و جهان با ایران، تداوم جریان صادرات نفت و گاز و ... ساز و کار مالی مستقلی تعبیه کنند 
تا مجاری منتهی به کشورمان را به دور از آسیب و دست اندازی آمریکایی ها تامین سازد. 
اکنون و پس از گذشت بیش از یک ماه از به اجرا درآمدن مرحله دوم تحریم های 
آمریکایی که به طور ویژه بخش انرژی ایران را هدف قرار داده است، اروپایی ها هنوز بر 
سر چند و چون اجرای ساز و کار مالی و محل استقرار تشکیلات مرتبط با آن به توافق 
نرسیده اند. این در حالی است که ایران تاکنون به تمام تعهدات برجامی خود پایبند بوده 
و مذاکرات چندوجهی و گسترده ای میان دستگاه دیپلماسی کشورمان با طرف اروپایی 
در این خصوص برگزار شده است. پس از این تلاش های گسترده، صبر و انتظار طولانی 
و البته عمل به تعهدات برجامی، اکنون نوبت اروپا است تا با واقع بینی و ارزیابی دقیق 
تبعات جبران ناپذیر شکست برجام، مسوولیت حفاظت از توافق هسته ای را برعهده 
گیرد و به تعهدات خود در حفاظت از این دستاورد دیپلماسی جمعی عمل کند. مواضع 
مسوولان کشورمان نشان می دهد اروپا برای تصمیم گیری در این خصوص از فرصت و 
زمان نامحدودی برخوردار نیست. چندی پیش وزیر امور خارجه در گفت و گو با روزنامه 
انگلیسی »گاردین« از کُندی اروپایی ها برای عمل به تعهدات برجامی گلایه کرد. »سید 
عباس عراقچی« معاون وزیر امور خارجه نیز اواخر آبان ماه و همزمان با حضور وزیر امور 
خارجه انگلیس در تهران در همایش تحولات منطقه و نظام بین الملل با انتقاد از ناتوانی 
اروپایی ها برای راه اندازی سازوکار مالی هشدار داد که اوضاع به همین شکل ادامه 
نخواهد یافت. به گفته وی اروپا در حال حاضر با مجموعه ای از دردسرهای ریشه گرفته 
از خاورمیانه مواجه است و اکنون باید دید می تواند موج تازه ای از تروریسم، مهاجرت و 
بحران هسته ای را متحمل شود. اگر اروپا تصور می  کند غرب آسیا بدون برجام می تواند 
امن بماند می تواند آن را بیازماید. همچنین »علی اکبر صالحی« رئیس سازمان انرژی 
اتمی ایران درسومین سمینار همکاری های هسته ای ایران و اروپا در بروکسل در اواخر 
آبان از چشم انداز »غیرقابل پیش بینی« آینده در صورت عملیاتی نشدن اظهارات سیاسی 
مقام های اروپا، چین و روسیه خبر داد. اکنون نوبت اروپا است که برای حفاظت از برجام 
تدبیری بیاندیشد. انتشار خبرهایی غیررسمی درباره توافق مقام های آلمانی و فرانسوی 
در خصوص ایجاد سازوکار مالی، خوش بینی هایی برای اقدام عملی و موثر اروپا در این 
خصوص به وجود آورده است؛ سازو کاری که برخی منابع می گویند قرار است تشکیلات 
آن در فرانسه استقرار یابد و ریاستش را یک آلمانی بر عهده بگیرد. براساس گزارشی که 
به تازگی در روزنامه ای آلمانی انتشار یافته، 9 کشور اروپایی از جمله ایتالیا، اسپانیا، اتریش 
و اتحاد سیاسی-اقتصادی بنلوکس شامل بلژیک، لوکزامبورگ و هلند برای پیوستن به 

این نهاد ابراز تمایل کرده اند. 
* برجام؛ توافقی با کارکرد ایجاد ثبات و امنیت جهانی 

توافق هسته ای ایران با کشورهای 1+5 که بعدها آمریکا از آن خارج شد، از همان ابتدا 
به عنوان توافقی با کارکردی امنیت آفرین و ثبات ساز در خاورمیانه شناخته شد.  مقام 
های اروپایی خود نیز بارها در اظهارنظرهایشان به تاثیر امنیت ساز برجام اذعان کرده اند. 
»فدریکا موگرینی« مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا چندی پیش در نشست وزرای 
امور خارجه کشورهای عضو اتحادیه اروپا تاکید کرد که برای اتحادیه اروپا آن چه که در 
توافق هسته ای اهمیت دارد، برخلاف گفته ها، منافع اقتصادی نیست. مهم ترین اولویت 
اروپا برای حفظ برجام حفظ امنیت در منطقه خاورمیانه و به تبع آن در اروپا است. امنیت 
اروپا با شکستن برجام به خطر می افتد. بعد از آغار دور دوم تحریم های آمریکا علیه ایران 
هم اتحادیه اروپا در بیانیه ای این توافق را برای امنیت اروپا، منطقه و سراسر جهان دارای 
اهمیت اساسی دانست. دیگر مقام های کشورهای اروپایی هم بر نقش برجام در ایجاد 

امنیت در منطقه، اروپا و نظام بین المللی تاکید کرده اند. 
واقعیت این است که ایران با ثبات و توانمندی مثال زدنی خود در حوزه های امنیتی و 
اطلاعاتی، همواره چون سدی برابر جریان انتقال مواد مخدر و تروریسم از مرزهای شرقی 
به سمت اروپا عمل کرده است. گروه های تروریستی ساخته و پرداخته برخی کشورهای 
منطقه و تحت حمایت آمریکا، با پس زمینه تفکرات افراطی هرگز دامنه فعالیت خود را 
به خاورمیانه محدود نخواهند کرد. مبارزه ایران با این گروه ها در نطفه و خاستگاهشان، 
گستره فعالیت آنها را محدود کرده است. اروپایی ها به این واقعیت اذعان دارند که مبارزه 
با تروریسم در افغانستان، عراق و سوریه در سال های اخیر بدون مشارکت فعال ایران 

هرگز امکان پذیر نبوده است. 
از این رو تضعیف ایران با ابزار تحریم ها معنایی جز ضربه زدن به توانمندی تهران در 
مقابله با تروریسم، جریان مواد مخدر و موج پناه جویان گریزان از دست تروریست ها به 

کشورهای اروپایی نخواهد داشت. 
بر این مبنا، سخنان اخیر رئیس جمهوری خطاب به تحریم کنندگان نه تهدید یا 
هشداری صرف، بلکه پیش بینی دقیقی منطبق بر واقعیت های منطقه ای است که در 

صورت بی توجهی اروپایی ها به حتم به وقوع خواهد پیوست. 

رئیس جمهور در دیدار وزیر، معاونان و مدیران وزارت راه و شهرسازی:نکتـه

کسی که شعار می دهد هزینه اش را هم پرداخت کند
رییس جمهوری گفت: کسـی که شـعار می دهـد هزینه اش 
را هـم پرداخـت کند ؛ نمی شـود که یـک نفر در نهاد یـا ارگانی 
شـعار بدهـد و آثـار شـعارش را بـرای مـردم ترجمه نکنـد، باید 

کنیم. ترجمه 
» حجت الاسـلام والمسـلمین حسـن روحانی« در نشسـت 
بـا وزیر معاونین و مدیـران وزارت راه و شهرسـازی گفت: رییس 
جمهـوری بـه انتقادهـا از FATF اشـاره کـرد و گفت: می گوییم 
FATF باشـد یـا نباشـد، یک نفر نمـی گوید اگر FATF باشـد 
یعنـی 20 درصـد ارزان تـر، اگر FATF نباشـد یعنـی 20 درصد 
گران تـر. کسـی کـه شـعار می دهـد هزینـه اش را هـم پرداخت 
کنـد، نمی شـود در این کشـور یک نفـر در نهاد یا ارگانی شـعار 
بدهـد و آثـار شـعارش را برای مـردم ترجمه نکنـد، باید ترجمه 
کنیم.رییس جمهوری اظهارداشـت: برجام باشـد یا نباشـد؟ این 
را ترجمه کنیم. برجام باشـد یعنی چه، برجام نباشـد یعنی چه؛ 
این را ترجمه کنیم که بودنش چقدر سـود دارد، نبودنش چقدر 
سـود دارد، ایـن را از مـردم بپرسـیم که اگـر می خواهید زندگی 
کنیـد، زندگـی گـران می خواهید یا زندگـی ارزان؛ اگـر فرمودند 
زندگـی گـران می خواهیم مـا همه این شـعارها را قبـول داریم.

* اکنون هم ادغام وزارتخانه ها را ضروری می دانم
وی در بخش دیگری از سـخنان خود گفت :از اواسـط دولت 
یازدهـم بـه ایـن نتیجه  رسـیدیم کـه برخـی از وزارتخانه هـا از 
جملـه وزارت راه و شهرسـازی و صنعـت و معـدن و تجارت باید 
به دو وزارتخانه تبدیل شـوند که لایحه آن را به مجلس شـورای 
اسـلامی دادیم. ما به دنبال جداسـازی مسـکن و شهرسـازی از 
راه و حمـل و نقـل و بازرگانـی از صنعـت و معـدن بودیـم. وی 
افـزود: در حـال حاضـر هم ایـن کار را ضـروری می دانـم، اما به 
هر دلیلی نمایندگان مجلس شـورای اسـلامی همراهی نکردند. 
ایـن به نفع کشـور بود کـه در شـرایط تحریم ایـن وزارتخانه ها 
تفکیک شـوند. ما در شـرایط تحریم به یـک وزارتخانه بازرگانی 
فعـال نیازمنـد هسـتیم، اما صنعـت و معـدن و تجـارت هم در 
ایـن وزارتخانـه وجـود دارد و کار پیـش نمـی رود. روحانی تأکید 
کـرد: یـک خودرویـی کـه می توانـد 10 تن بـار ببـرد وقتی 30 
تـن بـه او بـار بزنید حداقل سـرعتش کم می شـود و لاسـتیک 
آن زودتـر پنچـر می شـود و ایـن یـک واقعیـت اسـت.رییس 
جمهـوری بـا اشـاره بـه اینکـه راه شهرسـازی مقوله سـنگینی 
اسـت ، اظهارداشت: مسکن و شهرسـازی و حمل و نقل موضوع 
سـنگینی اسـت و بخـش حمـل و نقل در شـرایط تحریـم قرار 
گرفتـه اسـت و ما در این زمینـه به یک کار ویـژه  نیازمندیم. بار 
سـنگینی بـر دوش وزیران راه و شهرسـازی و صنعـت و معدن و 

تجـارت قـرار دارد، هرچنـد هـر دو وزیر تازه نفس هسـتند.
* توسـعه راه آهن برای استفاده از مزیتهای ترانزیتی 

است ضروری 
روحانـی گفـت: در بحـث حمل و نقـل باید اعتـراف کنم در 
پنـج سـال گذشـته کارهـای بسـیار بزرگی انجام شـده اسـت، 
راه  آهـن یکـی از هدف هـای دولـت یازدهـم و همچنیـن دولت 
دوازدهـم اسـت. روحانی بیان داشـت: جاده های مـا 100 درصد 
امن نیسـت و اگر کسـی بخواهد 2 هزار کیلومتـر رانندگی کند 
بهتـر ازقطـار اسـتفاده کنـد . مسـلماً ما بایـد راه آهن را توسـعه 
دهیـم و یکـی از اشـکالاتی که در سـال های گذشـته بـوده این 
اسـت کـه بـر روی راه آهـن کمتـر کار و فکـر شـده اسـت و من 
در همیـن افتتـاح اخیـر در راه آهـن ارومیـه دیـدم که مسـئول 
راه آهـن اعـلام کـرد کـه در طـول 5-4 سـال گذشـته حـدود 2 
هـزار کیلومتـر راه آهـن ایجـاد شـده اسـت کـه نسـبت بـه کل 
راه آهنـی کـه از اول تاریـخ ایـران تـا بـه حال بـوده اضافه شـده 
اسـت. وی ادامـه داد: تقریبـاً 20 درصـد راه آهـن نسـبت به کل 
دوره هـای قبـل در ایـن دوره انجـام شـده کـه نشـان می دهـد 
کار بزرگـی انجـام شـده. امـروزه هـم در زمینه راه آهـن امکانات 
خوبـی مهیـا شـده و روزانه می توانیم توسـعه خوبـی در راه آهن 
داشـته باشـیم. رییس جمهـوری تأکید کرد: یـک اولویت دولت 
راه اهـن اسـت مخصوصـاً بـرای اتصـال راه آهـن بـه مسـیرهای 
ترانزیتـی منطقه مـان. راه آهنی که سـرخس را به چابهار متصل 
می کنـد بـرای ما بسـیار مهـم اسـت، آن راه آهنی کـه می تواند 
پولـش را سـریع برگردانـد راه آهنی اسـت که در مسـیر ترانزیت 
قـرار می گیـرد و می تواند بـار را جابجا کند. روحانـی اضافه کرد: 
راه آهـن قزوین-رشـت هنـوز مشـکلاتی دارد که باید رفع شـود 
و امیدواریـم که امسـال آماده شـود. قسـمت بعدی از رشـت به 
آسـتارا بسـیار مهم اسـت که باید هرچه سـریعتر انجام شـود و 
بخشـی از منابع آن آماده و بخش دیگری را هم آماده می کنیم. 
برقـی کردن و پر سـرعت کـردن راه آهن در جـای خودش مهم 
اسـت، تـلاش ما این اسـت کـه راه آهن اینچـه برون و گرمسـار 
در همیـن دولـت به فعالیت برسـد. راه آهن سریع السـیر از قم به 
اصفهـان، از قـم به تهران و از تهران به مشـهد داریم که مقدمات 
امـر آن فراهـم شـده یک مقدار مشـکلات حقوقـی دارد که باید 
آن را حـل و فصـل و اجرایی و عملیاتی کنیم.وی در مورد حمل 
و نقـل جـاده ای خاطرنشـان کـرد: مـن خواهش می کنـم برای 
امـن کـردن جاده بـا وزارت ارتباطات همکاری کنیـد تا از طریق 
سیسـتم های هوشـمند بتوانیم اقدامات مهمی انجام دهیم. باید 
بیـن راننده ای کـه قوانین را رعایت می کند و کسـی که این کار 
را انجـام نمی دهـد تشـخیص داده شـود، یکی را باید تشـویق و 

دیگـری را بـه او بگوییم که کارش اشـتباه اسـت.
* روسری مسافران و فرودگاه امام

روحانـی خاطـر نشـان کرد:قبلا یـک سـرمایه گذاری حاضر 
بـود زمانی که این فرودگاه امام سـاخته نشـده بـود تمام فازهای 
فـرودگاه امـام را در مـدت 2 سـال انجـام دهـد و می خواسـت از 
ایـن فرودگاه 10 الی 15 سـال اسـتفاده کند. یک وزیـری آمد و 
گفـت من نمی گذارم، گفتیم چرا؟ گفت در سـالن های ترانزیتی 
کـه او می خواهـد ایجاد کند باید تعهد کند اگر مسـافر خارجی 
وارد ایـن سـالن شـود و بـا هواپیمای بعـدی می خواهد بـرود از 
تـوی هواپیما روسـری داشـته باشـد، هرچه به او گفتیـم ما این 
روسـری را بـرای تو حـل می کنیم زیر بار نرفـت، بعد هم به من 
گفت این چیزی نیسـت که فرودگاه امام را ما خودمان درسـت 
می کنیـم چـرا یـک خارجـی بیایـد ایـن کار را انجام دهـد.وی 
افـزود: هنـوز هم مشـکلاتی داریـم، می گوییم اگر سـرمایه گذار 
خارجـی بیایـد اشـکال دارد ولی اگر مربی فوتبـال از خارج بیاید 
اشـکالی نـدارد. مـن نمی دانـم چطـور این تفکـرات با هـم جور 
می شـود. اگـر یک مربی فوتبال خارجی فوتبال مـا را اداره کند و 
تیـم ملـی ما را ارتقاء دهد چطور یک دانشـمند خارجی بخواهد 
بـه ایـران بیاید اینطور می شـود، حـرام! رییس جمهـوری گفت: 
چطـور یـک سـرمایه دار بزرگ که 20 سـال پیش می خواسـت 
بیایـد و الان فـرودگاه امام را هم سـاخته بـود در حالیکه ما هنوز 
در خـم یـک کوچه ایم، ایـن موضـوع دلایل مختلفـی دارد. این 
اشـکال کار ما اسـت، فرصت ها را می سـوزانیم و هـدر می دهیم. 
روحانـی گفـت: مـا الان می خواهیـم بـا بانک های خارجـی کار 
کنیـم، بـدون کار کـردن بـا بانک هـای خارجی اقتصـاد ما حل 
می شـود، امـا بـا 20 درصـد گران تر؛ شـما جنـس وارد می کنید 
از ایـن صرافـی بـه آن صرافـی قیمـت 20 درصد برایـت گران تر 
در می آیـد اما اگر با سیسـتم بانکی باشـد 20 درصـد ارزان تر در 

می آیـد، ایـن موضوع بحث هزینه اسـت.
*  شعارها را ترجمه کنیم

وی افـزود: می گوییـم FATF باشـد یـا نباشـد، یـک نفـر 
نمی آیـد بگویـد اگـر FATF باشـد یعنـی 20 درصـد ارزان تـر، 
اگـر FATF نباشـد یعنـی 20 درصـد گران تر. کسـی که شـعار 
می دهـد هزینـه اش را هـم پرداخـت کنـد، نمی شـود در ایـن 
کشـور یـک نفر در نهـاد یا ارگانی شـعار بدهد و آثار شـعارش را 
بـرای مـردم ترجمه نکنـد، باید ترجمه کنیـم. رییس جمهوری 
اظهارداشـت: برجام باشـد یا نباشـد؟ این را ترجمه کنیم. برجام 
باشـد یعنـی چه، برجام نباشـد یعنـی چه؛ ایـن را ترجمه کنیم 
کـه بودنـش چقـدر سـود دارد، نبودنش چقـدر سـود دارد، این 
را از مـردم بپرسـیم کـه اگر می خواهیـد زندگی کنیـد، زندگی 
گـران می خواهیـد یا زندگـی ارزان؛ اگـر فرمودند زندگـی گران 
می خواهیـم ما همه این شـعارها را قبـول داریم. روحانـی افزود: 
مگـر می شـود در دنیـای امروز ما بـا بانک های دنیـا کار نکنیم؟ 
بعـد یـک کسـی می آید و از گوشـه ای کـه نمی دانیـم این تفکر 
از کجـا اسـت مـردم را تحریـک می کنـد که اگـر این قـرارداد یا 
کنوانسـیون امضا شـود و یـا با این گـروه مالی کار کنیم اسـلام 
از دسـت می رود. کجا اسـلام از دسـت می رود؟ کاش تو اسـلام 
را می فهمیـدی!  وی ادامـه داد: از مـردم سـوال کنیـم حکومت 
مـال مردم اسـت، اداره کشـور مـال مردم اسـت، هزینه هـا را به 
مـردم بگوییـم کـه اگـر ایـن کار را نکردیم مـردم چقـدر باید از 
جیـب بدهنـد و اگر این کار را کردیم چه تسـهیلاتی برای مردم 
فراهم می شـود. رییس جمهوری گفت: در بخش سـاختمان اگر 
یک تیم مهندسـی را بـرای نظارت بر سـاختمان جدید بیاوریم 
و یـک شـرکت ناظـر از خـارج در نظـارت بیاوریـم آن وقت باید 
گفـت آیا ما درسـت حـرف می زنیم؟ سـاختمان های مـا که در 
ایران سـاخته می شـود در چارچوب روز اسـت؟ چند سال عقب 
اسـت؟ این را خود شـما و مهندسـین ما باید بگویند. نظارت ما 
آیـا نظـارت دقیق اسـت؟ می روید کـه مثل یک گل که تماشـا 
می کنید هسـت. گنبد شیخ لطف الله همانطور چشـم را نوازش 

می کنـد، مسـجد امـام و عالی قاپو هـم همینطور. 
* کیفیـت و اسـتحکام سـاختمانها نیازمنـد تحول 

ست  ا
وی بـا طـرح ایـن سـوال کـه چطـور از نـگاه کـردن به یک 
سـاختمان بـرای 1000 سـال پیش لـذت می بریم، گفـت: چرا 
سـاختمانی که امروز خودمان درسـت می کنیم بعد از 15 سـال 
بـه آن می گوییـم کلنگـی؛ یعنـی سـاختمان را برای 15 سـال 
درسـت کرده ایـم؟! در اروپـا نـگاه کنیـد بعضـی از خانه هـا برای 
200 الی 250 سـال پیش اسـت، چرا خوب درسـت نمی کنیم؟ 

شهرسـازی ما کجا مشـکل دارد؟ 
رییس جمهوری افزود: شـما یک ساختمان در تهران ببینید 
پـس از 20 سـال نقشـه سیم کشـی آن را پیـدا می کنیـد؟ چرا 
ایـن سـند را نداریم؟ شـما در اروپـا بروید می بینید هـر خانه ای 
سـند دارد و وقتـی آن را باز می کنید مسـیر شـناژبندی، پایه ها 
و مصالـح آن مشـخص اسـت، چرا ما سـند سـاختمان نداریم؟ 
پـس بایـد یک تحـول بزرگـی در امـر سـاختمان و کیفیت آن 

کنیم.  ایجاد 
روحانـی گفـت: مـا الان می خواهیم یک محلـه را نو کنیم و 
می گوییـد 2700 محلـه داریـم که باید نوسـازی شـود، این کار 
بسـیار ارزشمند اسـت زیرا هم صنعت سـاختمان و هم اشتغال 
بـه حرکـت در می آید و هـم مردم امنیت پیدا می کننـد. در این 
محله فرسـوده اگر زلزلـه بیاید 50 الی 60 درصد خسـارت روی 
می دهـد امـا اگر نوسـازی کنیم ممکن اسـت خسـارت آن یک 

الی دو درصد باشـد. 
وی ادامـه داد: جـان مـردم بـرای مـا مهـم اسـت، بعـد از آن 
سـرمایه زندگـی مـردم ارزش دارد. الان بـه طـور مثـال یک نفر 
یک خانه دارد که سـرمایه آن 10 میلیون تومان اسـت اما پس از 
بازسـازی بافت فرسوده این سـرمایه 20 میلیون تومان می شود. 
شـما بـه او امنیـت و رفـاه می دهید، بعضـی در ایـن محله های 
تهـران خدمت خانواده های شـهدا می روم کوچه هایی اسـت که 
اصـلًا ماشـین نمی توانـد از آن عبـور کنـد، یک نفـر اگر مریض 
شـود آمبولانـس آنجا نمـی رود. ما محله ها را باید امـن و زندگی 

را بـرای مردم آسـان کنیم. 
رییـس جمهـوری گفت: هـدر رفت انـرژی ما چقدر اسـت؟ 
یعنـی چقـدر باید این بخاری یا شـوفاژ روشـن باشـد تـا بتواند 
ایـن فضـا را گـرم کنـد؟ بایـد بدانیـم مـا می خواهیـم مسـکن 
درسـت کنیم یـا منزل. منزل درسـت کردنش راحت اسـت که 
محـل نزول اسـت. ما مسـکن می خواهیم، مسـکن یعنی محل 

سـکونت و آرامش. 
* باید مسکن ارزان را در اختیار مردم قرار دهیم 

روحانـی یـادآور شـد: بایـد مسـکن ارزان را در اختیـار مردم 
قـرار دهیـم، در دولت قبل یک مسـکن از جیب مـردم برای آنها 
درسـت شـد 45 هزار میلیـارد تومان از بانـک مرکزی گرفتند و 
در بانـک مسـکن آوردند، و ایـن 45 هزار میلیارد به گفته برخی 
از متخصصیـن ما 45 درصد تورم داشـته اسـت. من کمترش را 

می گویـم 30 درصـد برای مـردم تورم ایجـاد کردند. 
وی اظهارداشـت:: یـک نمـودار اینجا برای من کشـیدید که 
آنجـا تسـهیلات بـالا رفتـه بـود، همان جایی اسـت کـه بیچاره 
کـردن مردم اسـت. آن قلـه، قله بیچارگی ملت ایران اسـت. این 
که آسـان اسـت که بنـده فردا صبـح به بانک مرکـزی می گویم 
100 هـزار میلیـارد تومـان بیـاور و 3 الـی 4 هزار خانه درسـت 

کنیـد، این چیزی نیسـت. 
رییـس جمهـوری گفـت: آنوقـت چـه می شـود؟ 100 هزار 
میلیـارد تومـان کـه مـا می گیریـم 700 هـزار میلیـارد تومـان 
نقدینگـی درسـت می کنـد. اینکـه شـما می گوییـد تـورم بـالا 
و پاییـن شـد یک عامـل اصلـی آن نقدینگی اسـت و نقدینگی 
بسـیار خطرنـاک بـرای پایـه پولـی اسـت، این پایـه پولـی را یا 
دولـت بـر هـم می زند که خدمتـی کـه در این 5 سـال کرده ایم 
از پایـه پولی برداشـت نکرده ایـم، البته دیگـران یعنی بانک های 

متخلف دارند برداشـت می کننـد ولی پایه پولی بزرگترین خطر 
بـرای ایجاد تورم افسـار گسـیخته اسـت. 

روحانی افزود: ما باید مسـکن را از منبع درسـت ایجاد کنیم 
نـه اینکـه از هـر کجا پـول برداریـم و بیاوریم، چطوری مسـکن 
را ارزان کنیـم؟ بایـد امکاناتـی کـه دولـت دارد در اختیـار مردم 
بگـذارد، مـا زمین داریم، این زمیـن را در اختیار بگذاریم، ممکن 
اسـت این زمین برای شـهرداری، وزارت مسکن، نیروهای مسلح 
و یـا وزارتخانه هـای دیگر باشـد، به هر حال زمین دولتی اسـت، 

ایـن زمیـن را واگذار کنیـم و آورده دولـت قرار دهیم. 
وی ادامـه داد: یـک سـری خدمـات مثل بـرق، آب، فاضلاب 
نیـز از خدمات دیگر دولت باشـند، بانک ها نیـز در حد توان خود 
کمـک کنند، یک سـاختمانی درسـت کنیـم که به طـور مثال 
50 درصـد بـرای توسـعه گر و بانک هـا بـه خریـدار و خانه اولـی 
کمـک کنند و توسـعه گر هـم بتوانـد زود خانه اش را بفروشـد و 

بـه جای بعـدی ببرد. 
رییـس جمهـوری گفـت: 50 درصـد دیگـر هم بـرای دولت 
و وزارت مسـکن می مانـد، یـک راهـش ایـن اسـت ایـن خانه ها 
اگـر نزدیک محله فرسـوده اسـت آنجـا صرف کنیم و مـردم آن 
محلـه را دعـوت کنیـد بـه آنجا بیاینـد تا مـکان دیگـری برای 
توسـعه بعدی ایجاد شـود. بنابراین در زمینه مسـکن اینکه وزیر 
راه و شهرسـازی اعـلام می کنـد مـا ظـرف 2 سـال آینـده 400 
هزار واحد مسـکونی را می سـازیم این غیر از آن اسـت که بنیاد 
مسـکن در روسـتاها فعالیـت خـود را دارد و برخـی محله هـای 

فرسـوده را نیز بازآفرینـی می کند. 
روحانـی ادامـه داد: اگـر همیـن مـورد بـه دقت انجام شـود؛ 
مـا اگـر 400 هزار واحد مسـکونی بسـازیم و آن را نظارت کنیم 
نـه تنهـا مـردم واحـد بهتـری را صاحب می شـوند بلکـه در آن 
خانـه مصـرف انرژی، بـرق و گاز هم کمتر می شـود. اگر محله را 
بازآفرینـی کنیم برای رفتن به مردسـه بچه ها نیاز بـه اتوبوس و 
سـرویس ندارند، پیـاده به مدرسـه می روند. ورزشـگاه و بهداری 
نزدیـک اسـت اینهـا صرفه جویی هایـی بـرای زندگـی مـردم 

می شـود و زندگـی آنها سـهل می شـود. 
* عقب ماندگی های بخش مسکن، جبران شود

وی اظهارداشـت: در بخـش مسـکن در 5 سـال گذشـته 
اقداماتی شـد اما باید شـتاب بیشتری می داشـتیم و من از آقای 
اسـلامی می خواهـم کـه ایـن عقب ماندگی در بخش مسـکن را 
جبـران کنیـم تا مـردم ما شـاهد باشـند و ببینند مـا در زمینه 
مسـکن فعال هسـتیم و قیمت مسـکن کاهش می یابد و تعادل 

می شـود.  ایجاد 
رییس جمهوری گفت: شـاید اولین نیازمندی ما در سـاخت 
یـک شـهر یـا یک شـهرک جدیـد آب اسـت کـه ضروری ترین 
مسـئله اسـت، کار آرشـیتکت بسـیار مهـم اسـت کـه طـوری 
نقشـه را بکشـد تـا بهتریـن اسـتفاده را از فضـا کند. اشـتغال را 
راه بیاندازیـد، بنابرایـن کارگران و پیمانـکاران را بیاورید و صنایع 

سـاختمانی را فعال کنید.
رییـس جمهـوری گفت: سـال 98 در زمینه اشـتغال و رونق 
اقتصـادی به دلیل تحریم ها مشـکل داریم و فشـارهای زندگی 
مـردم یکـی از جاهایـی که باید اشـتغال را راه اندازی کند بخش 

مسـکن ، راه ,و راه آهن اسـت .
روحانـی افـزود: مـی خواهم کـه اسـتاندارد مورد توجـه قرار 
گیرد روز گذشـته وزیر نیرو در جلسـه هیات دولت گفت برخی 
خنـک گننـده های غیر اسـتاندارد مصـر فرا افزایـش می دهند 
بنابراین در مسـالح سـاختمانی و سیم کشـی ها و لوله کشی ها 

از مسالح اسـتاندارد استفاده کنید .
وی ادامـه داد: بایـد از کارگـر بـا مهـارت در سـاختمان هـا 
اسـتفاده شـود هر فردی که آچار دسـت گرفت فکر نکنیم لوله 

کـش یا سـیم کش اسـت .
رییـس جمهـوری گفـت: اگـر کارهـا با مهـارت انجام شـود 
سـاختمان خـوب قالب بندی شـود دیگر نیازمنـد رنگ آمیزی 
نخواهـد بـود راه آهـن برلین را ببینید سـه طبقه اسـت ولی به 

گونـه ای قالـب بنـدی شـده که انسـان لذت مـی برد .
روحانـی افزود: مهمترین موضع در این مسـاله نظارت اسـت 
وامـور را باید به توسـعه کـران واگذار کنیـد ودولت کمک کند .

وی ادامـه داد: 45 هـزار میلیـارد تومانی کـه بانک مرکزی به 
بانک مسـکن داده هنوز دریافت نکرده اسـت اگر چه اسـتمهال 
آن سـخت بود ولی اگر این پول بازگردانده می شـد تورم کشـور 

مهار می شـد .
رییس جمهوری گفت: بخشـهای باقی مانده مسـکن مهر را 
سـریعتر تمام کنید واز همه مدیران که برای 2 میلیون واحدی 
که در دولت یازدهم واوایل دولت دوازدهم تکمیل شـد تشـکذر 

می کنم .
روحانـی افزود:هـر چنـد در مسـکن مهر شـیوه کار درسـت 
نبـوده ولـی مـردم نبایـد ضـرر کننـد واین مشـکل را بـه مردم 

. برنگردانیم 
وی ادامـه داد: ازآقـای تابـش نیـز به خاطر کاربزرگـی که در 
سـاخت مسـکن در مناطق زلزله زده کرمانشـاه و کرمـان انجام 
دادنـد تشـکر مـی کنـم کـه در سـالگرد زلزلـه دیگـر در چـادر 
وکانکـس نیسـتند وایـن اقـدام همـه مـردم را خوشـحال کـرد 

وخداونـد بـه همـه ما اجـر عنایـت کند .

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: سهم و نقش خود را در ایجاد شرایط فعلی 
کشور نفی نمی کنیم؛ اگر به قیمت عبور از اصلاح طلبان کنونی هم باشد باید اصلاحات 
زنده بماند. اصلاح طلبان می توانند و باید قدم های محکم تری در دفاع از حقوق و منافع 
ملی و رفاه مردم بردارند. تا زمانی که مردم اصلاح سیستم را ترجیح می دهند، براندازی 
نظام در حد شعار و آرزوی طرفدارانش باقی می ماند.مصطفی تاج زاده عقیده دارد با وجود 
نارضایتی های مردم از شرایط اجتماعی، اقتصادی و سیاسی و حتی ناامیدی اجتماع از 
مدیریت دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا، امکان وقوع انقلاب و تغییر نظام وجود ندارد. 
او برای تبیین این ادعا نه تنها به پیشینه دو انقلاب تاریخی یک سده گذشته ایران 
یعنی انقلاب مشروطه و انقلاب جمهوری اسلامی اشاره کرد، بلکه سرنوشت کشورهایی 
که دچار انقلاب های موسوم به بهار عربی شدند را  هم شاهد گرفت.این تئوریسین 
اصلاح طلب گفته است، مادامی که درصد عظیمی از مردم حتی اگر به جمهوری اسلامی 
اعتقاد نداشته و مخالف آن هم باشند، اما اصلاح سیستم را ترجیح دهند، براندازی نظام 
در حد شعار و آرزوی طرفدارانش باقی می ماند.تاج زاده مدیریت در اصلاحات را نیازمند 
تغییر می داند و حتی تصریح می کند اصلاح طلبان هم در پیدایش وضعیت فعلی کشور 
سهیم هستند و در گفت وگو با ایسنا، می گوید: سهم و نقش خود را در ایجاد شرایط 
فعلی کشور نفی نمی کنیم. این فعال و تئوریسین جریان اصلاحات تاکید می کند که اگر 

به قیمت عبور از اصلاح طلبان کنونی هم باشد باید اصلاحات زنده بماند!
* خیلی از کسانی که  می خواهند از نارضایتی مردم از مدیریت اصلاح طلبان 
و اصولگرایان در شرایط فعلی سوءاستفاده کنند، می گویند در کشور انقلابی 

صورت می گیرد. نظرشما درباره دیدگاه آنان چیست؟ 
انقلاب اساسا در دوره هایی شکل می گیرد که جامعه دو قطبی می  شود، موافق و 
مخالف حکومت مهمترین دو قطبی کشور را تشکیل می دهند. به میزانی که مخالفین 
دولت قدرتمندتر می شوند احتمال پیروزی انقلاب و به احتمال زیاد افزایش یافتن 
خشونت هم بیشتر می شود. در روند شکل گیری انقلاب 57 از آنجا که مردم یکدست 
علیه حاکمیت قرار گرفتند، انقلاب با کمترین هزینه ها و با بیشترین سرعت به پیروزی 
رسید. اتفاقات سال های اخیر بعد از بهار عربی بیم عمیق و گسترده ای ایجاد کرده که 
ممکن است انقلاب در کشورهای خاورمیانه پیامدهای بسیار ویرانگری داشته باشد 
که قبلا با آن ها مواجه نشده بودیم.  ملت ایران در قرن بیستم دوبار انقلاب کرد؛ یکی 
انقلاب مشروطه و دیگری انقلاب اسلامی. در هر دو تلفات و ضایعات انقلاب در مقیاس 
جهانی بسیار کم بود، قانون اساسی و رژیم های جدید با کمترین تنش تهیه و مستقر 
شدند. در جنبه سلبی و ضدیت با انقلاب، یعنی هر دو کودتای 1299رضاشاه و 28 
مرداد 1332 محمدرضا شاه نیز با کمترین تلفات و ضایعات صورت گرفتند.حال درست 
برعکس انقلاب های کم هزینه در ایران شاهد انقلاب های پرهزینه در خاورمیانه هستیم. 

دخالت های خارجی در این کشورها نیز پیامدهای منفی بسیار گسترده و عمیقی داشته 
است. امروز 18 سال از اشغال افغانستان می گذرد. هنوز هیچ چشم انداز روشنی برای 
مردم آن کشور وجود ندارد و هر لحظه ممکن است طالبان دوباره افغانستان را تصرف 
کنند. حدود 15 سال از حمله آمریکا به عراق می گذرد. الان عراقی ها برای بهره مندی 
از حداقل ها مثل آب و برق تظاهرات می کنند و بسیاری می گویند در دوران صدام برای 

این موارد مشکلی نداشتند.
* از نظر شما تفاوت ایران با کشورهای خاورمیانه در صورت دادن به انقلاب  

چه بوده که ایران موفق شد اما آنان ناموفق؟
تفاوت ها زیاد است از جمله تفاوت های فرهنگی، سیاسی، تاریخی و  زمانی. ما آخرین 
انقلاب کلاسیک دنیا را تاکنون داشته ایم و سرآغاز انقلاب های نرم و غیرخشن به شمار 
می آییم که دلایل آن باید مستقلا مورد بحث واقع شود.اکنون می خواهم بر اختلاف 
مهمی تکیه و تاکید کنم که بی توجهی به آن فاجعه بار است. یکی از مهمترین علل 
وضعیت مصیبت بار سوریه، لیبی، یمن، عراق، افغانستان و ... آن است که این کشورها 
یک جناح اصلاح طلب قوی نداشتند که همزمان با حکومت صحبت و تعامل کند و 
جلوی افراط، تندروی و جنایات آن را بگیرد و قدرت را مهار کند؛ از سوی دیگر بتواند با 
مردم حرف بزند و تبیین کند که سقوط حکومت به هر قیمت حلال مشکلات نیست 
و ممکن است جامعه را دچار وضعیت به مراتب اسف بارتری کند. افزون برآن یکپارچگی 
سرزمینی و ملی را به مخاطره اندازد.ببینید 20 سال از الان طول می کشد تا مردم سوریه 
به زمانی برسند که هنوز گرفتار جنگ داخلی نشده بودند. هیچ نیرویی امروز نمی تواند 
امنیت کامل مردم این گروه از کشورها را تامین کند. نه آمریکا و اروپا و نه چین و روسیه 
و نه حتی همه آن ها با هم نمی توانند این مطالبه را در کوتاه مدت برای مردم آن ها به 
ارمغان بیاورند. اپیدمی خشونت در این کشورها تا سال ها به میراث مانده است. یعنی اگر 
لیبی، سوریه، عراق، افغانستان و یمن تجزیه نشوند و یکپارچه بمانند، شاید بتوانند بعد 
از دو دهه آن هم با مشارکت همگانی به امنیت پایدار دست یابند. این تجربه باعث شده 
است که بگویم بزرگ ترین دلیل وجودی اصلاح طلبان این است که ایران دچار چنین 
شرایطی نشود. من در نامه به آقای مخملباف هم گفتم که دال مرکزی اصلاحات، آزادی 
است اما نقشی که ایفا کرده و می کند در درجه اول دفاع از امنیت عمومی و ملی است. 

همچنان که حافظ استقلال و تمامیت ارضی کشوریم.
* امروز آمریکایی ها موضوع براندازی نظام ایران را مطرح می کنند، آیا 

می خواهند ایران را به عراق و افغانستان تبدیل شود؟
آمریکا در هر کشوری در خاورمیانه که دخالت کرده ضد خودش را پرورش داده 
است. چرا نسل انقلاب 57 ضد آمریکایی بود؟ چون واشنگتن پشت شاه قرار داشت و 
30 تا 50 هزار مستشار در ایران مستقر کرده بود. واقعیت این است که امروز یکپارچگی 

عراق، سوریه، یمن و لیبی و حتی افغانستان در خطر است کما اینکه در عراق، کردها 
تا مرحله جدایی از آن کشور پیش رفتند و رفراندم برگزار کردند. افزون برآن در تمام 
این کشورها بنیادگرایی رشد کرده و کینه های فرقه ای، قومی و مذهبی چنان گسترده 
و عمیق شده است که ما شاهد جنگ همه علیه همه تا یکی دو دهه آینده خواهیم 
بود مگر آنکه طرف های درگیر فکری اساسی کنند.امروز در خاورمیانه بیش از آنکه 
دولت ها با یکدیگر بجنگند، بخش های زیادی از شیعیان با سنی ها، عرب ها با غیرعرب ها 
و مسلمانان با دیگران قتال می کنند. ما با صدام جنگیدیم اما روزی که دو دولت اراده 
کردند صلح برقرار شد. انگار نه انگار که جنگی داشتیم. الان چی؟ سردار سلیمانی به 
رهبر نوشت ما داعش را شکست دادیم. آیا مساله سوریه و عراق حل شد؟ وقتی آمریکا 
عراق را اشغال کرد، بسیاری خوشنود بودند که بهار بغداد آغاز شده است و می گفتند 
آمریکا سه ماه طول کشید تا افغانستان را گرفت، سه هفته طول کشید تا عراق را فتح 
کرد و حرف شان این بود که سه روز طول خواهد کشید که ایران را بگیرد و برایمان بی 
دردسر آزادی و رفاه و امنیت بیاورد. صدام در سال 2003 یا 1382 شکست خورد.  بعد 

از 15 سال وضعیت عراق را ببینید. آیا بهتر از ایران است؟
* در واقع شما با تکیه بر وجود اندیشه اصلاح طلبی می گویید که تحلیل 

کسانی که خواهان براندازی نظام هستند به واقعیت نخواهد پیوست.
مادام که درصد عظیمی از مردم از جمله به علت ترس از اینکه گرفتار وضعیت بدتری 
شوند، مخالف سرنگونی حکومت باشند، حتی اگر به جمهوری اسلامی اعتقاد نداشته و 
مخالف آن هم باشند، اما اصلاح سیستم را ترجیح می دهند، براندازی نظام در حد شعار 
و آرزوی طرفدارانش باقی می ماند و ایران به سرنوشت کشورهای نامبرده دچار نمی شود. 
این نکته ایست که مخالفان نیز می دانند و به همین دلیل به اصلاح طلبان می گویند 
استمرارطلبان، زیرا وجود آن ها را باعث استمرار نظم و ثبات سیاسی می دانند. به آن ها 
می گویم که ما خواهان استمرار ایران هستیم نه توجیه کننده فساد و بی کفایتی. ما ضمن 
دفاع از حقوق و کرامت انسانی ایرانیان و تلاش برای بهبود اوضاع اقتصادی میهن و مردم، 
اجازه نداده ایم ایران دچار تجزیه، هرج و مرج و جنگ داخلی شود؛ همین دلیل به تنهایی 
برای ضرورت وجود اصلاحات در جامعه کافی است، هر چند معتقدم که اصلاح طلبان 
می توانند و باید قدم های محکم تری در دفاع از حقوق و منافع ملی و رفاه مردم بردارند. 
علت این که سرنگون طلبان می گویند اصلاح طلبان یا باید به براندازان بپیوندند یا باید چنان 
بدنام شوند که از سپهر سیاسی کشور حذف شوند، این است که معتقدند تا اصلاحات در 
جامعه زنده است و تا حرف خاتمی در افکار عمومی پذیرش دارد، نه انقلاب در ایران شکل 

می گیرد و نه کشورهای خارجی می توانند در آن دخالت کنند.
* و اگر روزی واقعا مردم دیگر به جریان اصلاح طلبی اعتماد نکنند...؟

شکست اصلاحات شکل گرفتن انقلاب، دخالت خارجی و احیانا بروز خشونت در 

کشور را ممکن می کند. برای این که دچار همین وضعی نشویم می گوییم باید اصلاحات 
را زنده نگهداشت و امید مردم به اصلاحات را حفظ کرد، حتی اگر به قیمت عبور از 
اصلاح طلبان کنونی باشد. بگذاریم مردم بگویند فلان چهره یا بهمان حزب را قبول 
نداریم و اصلاح طلبان کارآمدتری می خواهیم؛ عیبی ندارد از ما گذر کنند اما از اصلاحات 
یعنی از روش غیرخشونت آمیز و انتخاباتی ناامید نشوند و آن طریق تحقق مطالبات 

خود را دنبال کنند.
اصلاح  به  دعوت  نامه  به  معروف  اصلاح طلب  جوانان  اخیر  نامه های   *

 اصلاحات را هم در همین راستا می دانید؟
موضوعی که مطرح کردم گسترده تر از اصلاح طلبان است؛ چرا که میلیون ها نفر 
ایرانی داریم که نه اصلاح طلب هستند و نه اصولگرا. آن ها نیز می خواهند دیده شوند، در 
مجلس و شورای شهر و دولت حضور یابند و در اداره کشور مشارکت کنند و معتقدند 

صلاحیت شان اگر از زمامداران فعلی بیشتر نباشد کمتر نیست.
* جریان اصلاحات چه کمکی می تواند به این اقشار بکند؟

اصلاح طلبان می توانند به باز شدن راه ها کمک کنند و ضمن دفاع از حقوق خود، 
از حقوق دیگران نیز قاطع حمایت کنند. برای این که راه باز شود ما صریح تر از گذشته 
باید با حکومت و مردم صحبت کنیم؛ دولت پنهان باید برچیده شود، نظامیان به 
پادگان ها برگردند، انتخابات سالم برگزار شود، تاسیس شبکه های خصوصی ممکن شود، 
فیلترینگ پایان یابد، همه حقوق همدیگر را به رسمیت بشناسند و به سبک زندگی 
یکدیگر احترام بگذارند.از طرف دیگر با هموطنان خود حرف بزنیم و توضیح دهیم که 
مشکل اصلی کشور ما، فساد و تبعیض است. خود ما هم در پیدایش این وضعیت سهیم 
هستیم و سهم و نقش خود را نفی نمی کنیم، با وجود این، اشتباه مخالفان حکومت بشار 
اسد را مرتکب نمی شویم. وقتی گفتم نباید سوریه شویم، گروهی از مخالفان مشی من 
تبلیغ کردند که تاج زاده می گوید برای آن که سوریه نشویم باید تن به هر خفت و خواری 
بدهیم؛ در صورتی که هم عملکرد من خلاف این را ثابت می کند و هم بحث های نظری 
و پیشنهادهای من. سوریه نشدن این نیست که به معترضان و مخالفان بگوییم هیچ 
انتقادی نکنید و هیچ اقدامی انجام ندهید اما ما می توانیم رفتار خودمان را کنترل کنیم.
* با توجه به تمام شرایط موجود اصلاح طلبان چگونه باید به ایفای نقش 

بپردازند؟
و  تعامل  باید در جهت  ایرانی  در چنین وضعیتی در خاورمیانه اصلاح طلبان 
گفت وگوهای صریح با حاکمیت و نیز با مردم گام بردارند. آنان باید صریح و صمیمی 
و با ارائه راه حل های واقع بینانه به حاکمیت و مردم، بکوشند با حفظ نظم موجود به 
سوی تامین حقوق و آزادی و رفاه همه ایرانیان و توسعه همه جانبه و پایدار کشور 

حرکت کنند.

مصطفی تاج زاده: 

براندازی نظام در حد آرزوی براندازان باقی می ماند
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نامحـرمانه 
سخنگوی وزارت بهداشت :از مهناز افشار شکایت نکردیم

گفت:  نالوکسان  داروی  درباره  افشار  مهناز  اظهارات  درباره  بهداشت  وزارت  سخنگوی 
پیام های بهداشتی درمانی نیز مانند هر پیام دیگری مهم است و فردی که آنها را منتقل 
می کند باید مسلط به علم و آگاهی و فن بیان باشد. اما بسیاری از جوان ها حوصله نمی کنند به 
افراد متخصص گوش دهند.ایرج حریرچی همچنین تاکید کرد: اگر یک معتاد عادی نالوکسان 
تزریق کند، این دارو فقط نشئگی او را از بین می برد و ممکن است مثل هر داروی دیگری 
عوارض داشته باشد، ولی عوارض آن خطرناک و مرگبار نیست. ما خواستار همکاری با گروه های 
مختلف اجتماعی درباره محتویات موضوعات جدید هستیم، اما پیشنهادمان به هنرمندان که 
می خواهند کمک کنند این است که محتویات مورد نظر را حتما با یک انجمن علمی چک 
کنند. چرا که مهم محتوایی است که مردم آن را درک می کنند و نه محتوایی که گفته می شود. 
باید بگویم در مورد اخیر نیز شکایتی نکردیم و تنها برخی دوستان انجمن های علمی و همکاران 

وزارت بهداشت انتقادی کردند.

العبادی: ایران دلیل نخست وزیر نشدن من بود
نخست وزیر پیشین عراق با اشاره به حمایت ایران از عراق در جنگ با داعش ادعا کرد که 
ایران در دور شدن من از نخست وزیری نقش داشت و دلیل آن پایبندی من به تحریم های 
آمریکا بود.به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه خبری عربی 21، حیدر العبادی، نخست وزیر 
پیشین عراق در گفت وگو با شبکه الشرقیه گفت که ایران در نخست وزیر نشدن من در دور 
دوم نقش داشت.وی در رابطه با کمک های ایران به عراق در جنگ با داعش گفت: ایران در 
جنگ با گروهک داعش نقش داشت و نیروهای مرتبط با این مساله تشکیل داد زیرا ایرانی ها 
در این زمینه خبره هستند .نخست وزیر پیشین عراق افزود: ایران سلاح نیز به ما داد اما ما این 
سلاح را از آنها می خریدیم همانگونه که از کشورهای دیگر می خریدیم.به نقل از پایگاه خبری 
ارم نیوز، وی همچنین گفته است: به نظر من دخالت های ایران باعث عدم انتخاب دوباره من 
به عنوان نخست وزیر شد و دلیل آن اعلام پایبندی به تحریم های آمریکا علیه تهران در رابطه 
با دلار بود. ایرانی ها در این رابطه احساس خطر کردند به همین دلیل از عادل عبدالمهدی، 

نخست وزیر کنونی عراق حمایت کردند.

دختران مجرد، مشمول بیمه زنان خانه دار هستند
 مدیرکل تامین اجتماعی استان زنجان گفت: دختران مجرد، مشمول بیمه زنان خانه دار 
هستند.مسعود علیاری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: همه زنان 18 تا 50 سال می توانند با 
مراجعه به شعب تأمین اجتماعی از حمایت های مقرر در قانون بیمه صاحبان حرف و مشاغل آزاد 
بهره مند شوند. همچنین برخورداری از این حمایت ها نیازمند تأهل و سابقه بیمه پردازی نیست 
.این مسئول با اشاره به این که بیمه زنان خانه دار از جمله حمایت هایی است که به آسانی به زنان 
ارائه می شود و فرآیند ورود به جمع بیمه شدگان تأمین اجتماعی بر اساس این قانون به سادگی 
انجام می شود، ادامه داد: مشمولان این قانون، همه زنان 18 تا 50 ساله هستند و در مورد افراد 

بالای 50 سال نیز میزان سابقه بیمه پردازی قبلی به حداکثر سن مورد نظر اضافه می شود .
 

دعوای فراستی و ظلی پور جعلی بود!
 خبرگزاری صبا نوشت: پس از بررسی های صورت گرفته که از سوی معاون اموراستان ها 
برای ریشه یابی دقیق حاشیه حضور مسعود فراستی در برنامه »من و شما« در دستور کار قرار 
گرفته بود، مشخص شد که تهیه کننده برنامه »هادی قندی« مقصر اول این اتفاق است و حتی 
با هدفی از قبل طراحی شده برنامه را به این سمت پیش برده است.به همین دلیل، تهیه کننده 
برنامه هم از کار برکنار شد و با وجود اینکه قرار بود تهیه کنندگی برنامه »خوشا شیراز« شبکه 
استانی فارس را نیز برعهده بگیرد، از این مسئولیت نیز کنار گذاشته شد. همچنین آرش ظلی  

پور مجری برنامه نیز تا اطلاع ثانوی اجرای هیچ برنامه تلویزیونی را برعهده نخواهد داشت.

وزیر بهداشت: قیمت دارو تا پایان سال تغییر نمی کند
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه نوسانات قیمت دلار موجب تغییر 9 
تا 12 درصد در قیمت دارو شد، گفت: تغییر قیمت را تا پایان سال نداریم و سال دیگر تغییر 
قیمت به طور منطقی خواهیم داشت.سید حسن قاضی زاده هاشمی عصر دیروز در دانشگاه 
علوم پزشکی رفسنجان در پاسخ به سؤالات خبرنگاران با اشاره به اینکه قریب به 3 میلیارد 
دلار تاکنون بانک مرکزی به ما ارز دارو داده است، اظهار داشت: دلیل اینکه الان در داروخانه 
می گویند دارویی جز هفت، هشت قلم کم نداریم همین است، دارو را بخش خصوصی با ارز 4 

هزار و 200 تومانی وارد می کند.

واکنش مشاور قالیباف به اظهارات رئیسی
حسین قربانزاده، مشاور محمدباقر قالیباف در واکنش به اظهارات حجت الاسلام رئیسی 
گفت: در زمان انتخابات یک تحلیل تکنیکال  سیاسی به ما می گفت با کنار رفتن آقای رئیسی 
به جای آقای قالیباف، شوک بزرگتر رقم می خورد؛ ولی در عمل آن چیزی که  اتفاق افتاد، 
دیدیم که ایشان حضور دارند و این شوک هم نیاز است و طبیعتا آقای قالیباف انصراف دادند 

ولی خوب این شوک  نتوانست تاثیر لازم را بگذارد. 

حـوادث
رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد

دستگیری سارق خودرو و دوچرخه
و  خودرو  سارق  دستگیری  از  قم  استان  آگاهی  پلیس  رئیس 

دوچرخه در استان خبر داد. 
سرهنگ  احمد کرمی در تشریح این خبر اظهار داشت: در پی 
کسب خبری مبنی بر سرقت یک دستگاه خودرو موضوع در دستور 

کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
وی افزود: ماموران در بررسی های اولیه پی بردند سارق با حضور 
در یکی از استخرهای استان از غفلت یکی از شهروندان استفاده و با  
برداشتن سوئیچ آن از داخل کمدهای رختکن اقدام به سرقت خودرو 

و دو گوشی تلفن همراه داخل داشبورت کرده است.
سرهنگ کرمی ادامه داد: کارآگاهان پلیس آگاهی استان با انجام 
و  دستگیر  و  شناسایی  را  متهم  پاتوق  پلیسی  تحقیقات  یکسری 

خودروی موصوف نیز کشف شد.
رئیس پلیس آگاهی استان قم اضافه کرد: ماموران در ادامه با 
مراجعه به سوابق متعدد سارق پی بردند وی در امر سرقت دوچرخه 
به همراه فاکتور خام خرید دوچرخه با مهر جعلی فعالیت داشته 
آگاهی  پلیس  کارآگاهان  های  بازجویی  در  داشت:  بیان  است.وی 
استان، متهم به سرقت خودروی با سوء استفاده از غفلت مالباخته از 
رها نمودن سوئیچ خودرو حین تعویض لباس و وسایل خود در داخل 
استخر، سرقت یک دستگاه خودرو پراید مدل پایین و 6 دستگاه 
دوچرخه از جلوی مدارس و فروش آنها با فاکتور جعلی از قبل تهیه 
شده به منظور تامین مخارج زندگی و هزینه های مواد مخدر اعتراف 

کرد. 
رئیس پلیس آگاهی استان بیان داشت: در نهایت سارق به انضمام 
پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی استان معرفی و پس از صدور 

قرار قانونی مناسب روانه زندان شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

دستگیری 8 سارق و 30 معتاد متجاهر
با اجرای طرح قدر 2 در قم

فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری 8 نفر سارق و 30 
معتاد متجاهر و خرده فروش مواد مخدر در نتیجه اجرای طرح قدر 
2 در حوزه استحفاظی تعدادی از کلانتری و پاسگاه های فرماندهی 

انتظامی شهرستان قم خبر داد. 
 سرهنگ "مراد حسین جعفریان" در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس، اظهارداشت: در راستای ارتقاء امنیت اجتماعی محله 
محور و استقرار نظم و امنیت در نقاط آسیب پذیر قم و مقابله با 
تبهکاران، مزاحمین نوامیس و اراذل و اوباش، برخورد با سارقان، 
جمع آوری معتادان متجاهر و خرده فروشان مواد مخدر، طرح قدر 
2 در حوزه استحفاظی تعدادی از کلانتری و پاسگاه های فرماندهی 

انتظامی شهرستان قم برگزار شد.  
فرمانده انتظامی شهرستان قم هدف از برگزاری طرح مذکور را 
کاهش جرایم و پیشگیری از هرگونه ناهنجاری دانست و بر استمرار 
آن تاکید کرد.سرهنگ جعفریان در ادامه دیگر نتایج این طرح را 
انواع اموال  اراذل و اوباش، کشف 3 فقره  شامل دستگیری 3 نفر 
مسروقه و یک دستگاه موتورسیکلت، توقیف 10دستگاه خودرو  و 
استعمال  آلات  و  موادمخدر  مقادیری  موتورسیکلت،  دستگاه   15
مخدر  مواد  فروش  خرده  و  متجاهر  معتاد  نفر   30 و  موادافیونی 

برشمرد.

سرپرست استانداری قم تاکید کرد: 
طرح های عمرانی این استان باید پیوست 
پژوهشی داشته باشد تا به بهترین نحو 

اجرایی شود.
در  دوشنبه  روز  هاشمی  محمدرضا 
هفته  گذاری  سیاست  شورای  جلسه 
راستا  دراین  افزود:  فناوری  و  پژوهش 
باید از ظرفیت های دستگاه های دولتی 
، دانشگاه ها و حوزه های علمیه استفاده 
گردد. وی تخصیص یک درصد اعتبارات 
کارهای  جهت  اجرایی  های  دستگاه 
پژوهشی را مورد تاکید قرارداد و گفت: 

باید  پژوهشی  کارهای  خروجی  البته 
توسعه استان و ترقی در ارائه خدمات به 
مردم باشد. وی حوزه های گردشگری، 
صنعت وکشاورزی، را نیازمند کار پژوهشی 
سالانه  قم  کرد:  خاطرنشان  و  دانست 
میزبان بیش از 24 میلیون زائر و گردشگر 
است و ارائه راهکار جهت درآمدزایی در 
این حوزه نیازمند ورود پژوهشگران است. 
سرپرست استانداری قم در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به برنامه های هفته 
پژوهش در استان قم اظهار داشت:  همه 
دانشگاه ها و دستگاه های مرتبط بایستی 

در این رویداد حضور فعال داشته باشند. 
هاشمی با بیان اینکه حوزه های علمیه 
در کنار ظرفیت های فرهنگی و مذهبی 
دارای صاحب نظرانی در حوزه های علمی 
استفاده  باید  کرد:  خاطرنشان  هستند 
از دستاوردهای پژوهشی حوزه در کنار 
دانشگاهیان در دستور کار مسئولان ستاد 
هفته پژوهش استان باشد.وی با تاکید 
بر حضور حداکثری و برگزاری باشکوه 
نمایشگاه هفته پژوهش قم خاطرنشان 
کرد: از ظرفیت، مطبوعات و صدا و سیما 
در  به حضور  ترغیب شهروندان  جهت 

این نمایشگاه و بازدید از غرفه های آن 
استفاده شود.وی همچنین دیدار با خانواده 
شهدایی که در عرصه پژوهش و فناوری 
فعال بوده اند را خواستار شد و گفت: در 
کنار برنامه های علمی بایستی به پیوست 
های فرهنگی در هفته ی پژوهش نیز 
توجه شود.آیین تجلیل از پژوهشگران برتر 
قم در 28 آذر ماه در دانشگاه قم برگزار 
خواهد شد، همچنین نوزدهمین نمایشگاه 
دستاوردهای پژوهشی و فن آوری استان 
از 26 الی 28 آذرماه از ساعت 9 الی 17 

در این دانشگاه برپا می شود.

سرپرست استانداری قم :

طرح های عمرانی قم باید پیوست پژوهشی داشته باشد

گره کور تنظیم بازار!!!کاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون فرهنگی مسجد جمکران گفت: رویکرد مورد 
توجه درتدوین برنامه های فرهنگی این مکان مقدس، 
تربیت زائر انقلابی بر اساس شاخصه های سبک زندگی 

اسلامی است.
ابراهیم صدوقی ، بیان داشت: آموزش سبک زندگی 
مهدوی بر اساس آموزه های اسلامی یکی از مهمترین 
برنامه های فرهنگی مسجد مقدس جمکران است که در 
قالب های متنوع همچون سخنرانی، برگزاری جلسه هم 
اندیشی و مانند آن، دنبال می شود.وی بیان کرد: متولیان 

این مسجد تلاش می کند تا جایگاه ولایت فقیه به عنوان 
نائب امام زمان)عج( در عصر غیبت بیش از پیش تقویت 
شود و در این زمینه از ظرفیت عظیم زائران خود به عنوان 
سفیران مهدوی به شکلی مطلوب استفاده می کند.وی با 
اشاره به فعالیتهای فرهنگی چشمگیر مسجد جمکران به 
عنوان پایگاه عظیم تشیع افزود: امروز این مکان مقدس به 
فضایی مطلوب برای تجدید عهد و پیمان با امام زمان)عج( 
تبدیل شده است و هر ساله میلیون ها دلباخته ظهور از 
ایران و سایر کشورهای جهان در این میعادگاه منتظران 

گردهم جمع می شوند و از خداوند متعال تعجیل در امر 
فرج را درخواست می کنند.صدوقی گفت: مسجد مقدس 
جمکران به دلیل برخورداری از این ظرفیت عظیم فرهنگی 
باید در سراسر دنیا جریان سازی و حقیقت مهدویت را 
به مردم جهان معرفی کند.وی ادامه داد: استقبال مردم 
از برنامه های فرهنگی مسجد جمکران بسیار قابل توجه 
است و در همین راستا، حوزه فعالیت های فرهنگی این 
مکان مقدس برای معرفی و تبیین سبک زندگی مهدوی 

در سطح ملی و بین المللی روز به روز گسترش می یابد.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران :

رویکرد فرهنگی مسجد جمکران تربیت زائر انقلابی است

در صنعت سنگ استان قم، نام خاندان درویش زاده بیش از هر نام دیگری جلب 
نظر می کند. چرا که سابقه فعالیت بزرگ خاندان درویش زاده که 9 ماه قبل دارفانی 
را وداع گفت: در صنعت سنگ به بیش از 70 سال می رسد.مهندس علیرضا درویش 
زاده که اکنون واحد هنرکده سنگ درویشی را اداره می کند، طراح و سازنده دستگاه 
CNC بوده و یک ابزار زن حرفه ای و خلاق محسوب می شود که اکنون همراه با برادر 
خود، راه مرحوم پدر را ادامه می دهد.البته کارخانه سنگ بری مرحوم درویش زاده به 
دلیل تعبیه سایه بان در محوطه داخلی آن واحد توسط شهرداری منطقه پلمپ شده که 
پیگیری برای فک پلمپ در دستور کار پسران آن مرحوم قرار دارد.علیرضا درویش زاده 
که به همراه برادر خود هنرکده سنگ درویش را تأسیس و راه اندازی  نموده است  در 
خصوص پلمپ کارخانه مرحوم پدر خود توضیح داد و گفت: حدود 15 سال قبل پدرم 
سایه بانی در محوطه داخلی کارخانه خود تعبیه کرد تا کارگران از آفتاب سوزان تابستان 
و سوز و سرمای زمستان مصون بمانند. اما شهرداری این کار را تخلف ساختمانی قلمداد 
و بدون توجه به اینکه تعدادی کارگر در آن کارخانه مشغول به کار بوده و امرار معاش 
می کنند، آن را پلمپ و موجب بیکاری کارگران شده است.مهندس درویش زاده که از 
معدود مدیران تحصیل کرده و به روز در رشته ی تزیینات سنگی به شمار می رود با 
اشاره به اینکه از دوران کودکی به این حرفه علاقمند بوده؛ اظهار کرد: پیش از این در 
حوزه ی صنایع دستی فعالیت داشتم و اکنون نیز علیرغم آنکه دستگاه CNC را خود 

ساخته ام؛ اما عمده کارها را با دست انجام می دهیم.
* دریافت پروانه فعالیت ازسازمان میراث فرهنگی و صنایع دستی

وی همچنین خاطرنشان کرد که واحد تحت مدیریت وی از معدود مراکز صنایع 
سنگی محسوب می شود که پروانه فعالیت خود را از سازمان میراث فرهنگی و صنایع 
دستی دریافت کرده است.  درویش زاده، دانش آموخته ی رشته ی برق قدرتی و کنترل 
ابراز دقیق، با اشاره به اینکه:  در دوران نوجوانی به فعالیت در کارخانه پدر اشتغال داشته 
است افزود: در کارخانه مرحوم پدرم؛ با دستگاه سنگ بری؛ کارهای سنگ تراشی و 
گیلاس؛ تنگ گیلاس؛ ظروف و میوه های سنگی و همچنین مجسمه هایی از سنگ 
می تراشیده و می ساختم و زمانی که طرح های نمای کلاسیک در ایران و از جمله قم 
رایج شد من به صورت حرفه ای و مستقل همراه با برادر خود در این زمینه فعالیت و نیز 
کارگاه را به صورت مستقل دایر و راه اندازی کردیم. مدیرهنرکده سنگ درویشی آنگاه به 
بیان عمده فعالیت های این واحد پرداخت و اظهار کرد: کارهای مرتبط با حوزه تزیینات 
سنگ و انجام از صفر تا صد نمای ساختمان اعم از طراحی، نظارت و اجرا زمینه اصلی 
فعالیت های این واحد به شمار می رود. وی افزود: درکنار کارهای تزییناتی سنگی؛ هود 

و نظایر آن از دیگر فعالیت های ما محسوب می شود.
* آنچه به اشتباه نمای رومی خوانده می شود، ریشه در ایران باستان دارد

علیرضا درویش زاده همچنین خاطرنشان کرد: آنچه به اشتباه نمای رومی خوانده 
می شود، ریشه در ایران باستان دارد که این نماها در قالب سرستون و ستون های 
سنگی در ساختمان های قدیمی کاشان و یزد؛ قابل مشاهده است.وی سپس مساحت 
کارگاه تحت مدیریت خود را 600 متر اعلام کرد و متذکرشد یک واحد 400 متری 
نیز به عنوان نمایشگاه رو به روی این کارگاه راه اندازی کرده ایم که محصولات تولیدی 
این مجموعه را در آن به معرض نمایش می گذاریم.علیرضا درویش زاده با بیان اینکه 
همراه با برادر خود ابتدا کار را با یک دستگاه کوچک شروع کردیم  افزود: با گذشت 
چند سال موفق شدیم دستگاه ها و نیروی کار این مجموعه را ارتقا دهیم به طوری که 

اکنون دستگاه های مدرن و به روز از قبیل CNC، دستگاه های دیسکی، پروفیل سازی 
و دستگاه سنگ آنتیک را در این واحد نصب و راه اندازی، برای 7 نفر به صورت مستقیم 
فرصت شغلی ایجاد کرده ایم. البته حمایت ها تجارب و اعتبار مرحوم پدر پشتوانه 
مطمئنی برای آغاز به کار این مجموعه بوده است. وی پرسنل شاغل در مجموعه تحت 
مدیریت خود را نیروهایی کارآزموده و مجرب دانست  تصریح کرد: نیروی انسانی کارآمد 
از مدرن ترین دستگاه ها نیز ارزشمندتر به حساب می آید و کارهای سنگی که با دست 
انجام می شود دارای روح و جلوه خاصی است. کمااینکه کارهای انجام شده با دستگاه 
CNC نیز؛ مجدداً ساعت ها با دست کار می شود.مدیر هنرکده ی سنگ درویش در 
پاسخ به سوال خبرنگار ما مبنی بر چگونگی تهیه سنگ، گفت: تا 9 ماه قبل که مرحوم 
پدر در قید حیات بود، به لحاظ آشنایی دیرینه و ارتباطات گسترده خود با صاحبان 
معادن؛ در خرید سنگ، کمک های مؤثری به ما ارایه می کرد. در واقع ما سنگ های 
مورد نیاز خود را از کارخانه پدر تامین و در همان کارخانه نیز در ابعاد و اندازه های 
مختلف برش داده و سپس در این کارگاه، کارهای تزییناتی را انجام می دادیم. وی 
ادامه داد: اما اکنون به خرید سنگ از معادن عباس آباد؛ کاشان و نیز مراکز و واحدهای 
تحت مدیریت آقایان اسلامی، فقدان، افخمی و... تهیه می کنیم و سنگ های خریداری 
شده را در کارخانجاتی که با آنها قرار داد منعقد کرده ایم: به صورت تنی برش داده و 
سپس در این کارگاه، کار تزییناتی را انجام می دهیم. وی افزود: یکسری از تولیدات ما به 
صورت انباری انجام می شود یعنی محصولات تولیدی را در انبار نگه داری تا در مراجعه 
مشتریان به آنها عرضه شود. یکسری دیگر از تولیدات این کارگاه به سفارش مشتریان 
عزیز انجام می شود که در این بخش معمولاً از مشتریان تقاضا می کنیم سنگ ها را 
خود تهیه و با هماهنگی ما به کارخانجات سنگ بری تحویل دهند تا پس از برش در 
ابعاد مورد نظر به این کارگاه انتقال داد ه و طبق سفارش، کارتزیینات را انجام دهیم.

مهندس علیرضا درویش زاده آنگاه در پاسخ به سوال دیگر خبرنگارما که از اولین پروژه 
نمای ساختمان هنرکده ی سنگ درویش جویا شد.اظهار کرد: نخستین پروژه ما نمای 
یک ساختمان 7 طبقه متعلق به شخصی با نام حاج رضا اکبری و مهندسی ناظر آن 
قاسمی بوده که اکیپ سنگ کار آن را نیز ما تعیین کرده بودیم. علیرضا درویش زاده در 
ادامه با تاکید بر اینکه " سعی و تلاش همیشگی ما معطوف انجام کارهای تک و متفاوت 
است"؛ افزود: معمولاً طرح ها و عکس هایی که از مشتریان ارایه می شود و خواستار 
انجام کار مشابه آن طرح و عکس ها هستند را قبول نمی کنیم چرا که طرح های ما 
ابتکاری و کاملًا مدرن است و معتقدیم دیگران باید از طرح های ما الگو و کپی برداری  

کنند. حتی در مواردی اگر از مشتری طرح قبول کنیم، تغییراتی در آن می دهیم.

* وعده های کمک مسئولان تاکنون رنگ واقعیت به خود نگرفته است
وی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگارما مبنی بر اینکه آیا تاکنون از حمایت و پشتیبانی 
مسوولان دولتی برخوردار شده اید یا خیر؛ گفت: وعده های زیادی به ما داده شده که 
تاکنون هیچ کدام جامعه عمل نپوشیده است. از جمله اینکه چون جزء انگشت شمار 
واحدهایی هستیم که مجوز خود را از صنایع دستی گرفته ایم؛ قرار بوده سازمان میراث 
فرهنگی حمایت هایی از ما در زمینه تعرفه های برق و گاز به عمل آورد و نیز مشمول 
معافیت مالیاتی شویم؛ همچنین وعده داده شده بود که تخفیف در تعرفه حق بیمه برای 
ما در نظر گرفته شود و تسهیلات کم بهره ) 4 درصد( به این واحد اختصاص یابد و نظیر 
چنین حمایت هایی که البته تاکنون هیچ کدام از این وعده ها اجرا و محقق نشده است. 
مدیر هنرکرده سنگ درویشی با بیان اینکه اساساً دلیل اصلی ما برای دریافت مجوز 
از صنایع دستی برخورداری از همین حمایت ها بوده است  خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر بیش از 400 هزار تومان بابت هر نیروی این واحد حق بیمه به تأمین اجتماعی 
پرداخت می کنیم که برای 8 نفر رقم سنگینی در ماه می شود. این در حالیست که 
واحدهای مشابه اغلب بدون مجوز و معاف از چنین هزینه هایی بوده و می توانند با 
قیمت هایی پایین تر از قیمت ها کار کنند. بدین ترتیب مجوز دریافتی تا کنون سودی 
برای ما نداشته است در حالی که به جز ما شاید دو یا سه واحد دیگر دارای پروانه از 

صنایع دستی هستند.
* اکثر مشتریان کارهای دستی را ترجیح و سفارش می دهند 

علیرضا درویش زاده همچنین در پاسخ به این سوال خبرنگارما که مشتریان این 
هنرکده سنگ عمدتاً متقاضی کارهای با دست یا دستگاهcNc هستند؛ گفت: اکثر 
مشتریان کارهای دستی را ترجیح و سفارش می دهند و حتی برخی از آنها در کارگاه 
حاضر و مراحل مختلف کار را رصد می کنند.وی افزود: البته در کار با دستگاه نیز؛ 
دست نقش مهمی ایفا می کند. شاید نگاه به CNC از دور، این تصویر را ایجاد کند که 
کارها تماماً به وسیله این دستگاه انجام می شود، در حالی که چنین نیست و نحوه ی 
کارکردن با دستگاه خود نوعی هنر به حساب می آید؛ به بیان دیگر اپراتور نقش تعیین 
کننده دارد که بتواند طرح ارایه شده به دستگاه از سوی طراح را به درستی هدایت و 

اجرا کند بنابراین 50 درصد کارهای ما همچنان با دست انجام می شود .
* اتباع افغان در صنعت سنگ کارآمد هستند 

علیرضا درویش زاده با رد این گفته که ایرانی ها عمدتاً در صنایع سنگ و به خصوص 
ابزار زنی چندان مهارتی ندارند و اتباع افغانی در این عرصه پیشرو هستند؛ گفت: این 
مجموعه از پتانسیل بالایی در صنعت سنگ و به خصوص ابزار زنی برخوردار بوده و هر 

طرح و نقش و کاری روی سنگ را به بهترین شکل ممکن اجرا می کند. وی افزود: 
اتباع افغان در صنعت سنگ کارآمد هستند و فعالانی باهوش محسوب می شوند که کار 
را به بهترین نحو انجام می دهند؛ اما باید اذعان کنیم که کمتر خلاقیت و ابتکار از آنها 
مشاهده می شود در واقع اتباع افغانی در زمینه الگو برداری و کپی کردن، مهارتی مثال 
زدنی دارند اما قطعا قادر به اجرای از صفر تا صد کار یعنی از طراحی تا اجرا و نظارت 
و... نیستند. مدیر هنر کده سنگ درویشی آنگاه با اشاره به برخی از پروژه هایی که هم 
اکنون در دست اجرا دارد، اضافه کرد: یک پروژه بزرگ در پردیسان و همچنین یک 
پروژه متعلق به خانواده های معظم شاهد از جمله مهم ترین پروژه هایی است که فعلا 
در دست اجرا داریم.وی در توضیح بیشتر گفت: این پروژه در انسجام اجرا می شود که 
ساختمانی 11 طبقه بوده و از صفر تا صد آن را ما انجام می دهیم؛ ضمن اینکه اکیپ 
سنگ کار را هم خود ما تعیین کرده ایم.وی پروژه ی مزبور را داری سه نما عنوان کرد 
و افزود: برای نخستین بار یک نمای کلاسیک در چنین حجم بزرگی اجرا می شود: 
بسیاری از همکاران؛ این اقدام ما را نوعی ریسک قلمداد می کنند، حتی مهندس ناظر 
با توجه به بزرگی  ستون و سرستون، آن را سنگین دانست، اما تمامی این موارد را به 
طور دقیق محاسبه کرده ایم.وی همچنین از پروژه سالاریه به عنوان یکی دیگر از پروژه 
هایی نام برد که در 8 طبقه طی 5 ماه طراحی و اجرا شد و مانند دیگر پروژه ها، اکیپ 

سنگ کاری آن نیز توسط این واحد تعیین شده بود.
*  افزایش قیمت مواد اولیه مهمترین مشکل

علیرضا درویش زاده سپس با اشاره به برخی مشکلات، گرانی متریال مصرفی از 
قبیل چسب، رزین، ماستیک و نظایر آن را نام برد که بین 5 تا 10 برابر افزایش قیمت 
داشته و نیز به شدت کمیاب شده است. همچنین افزایش کرایه تریلی هایی که سنگ 
را از معدن به این واحد انتقال می دهند؛ به شدت مشکلات افزوده است. البته آنها 
نیز با مشکل گرانی لاستیک و قطعات یدکی و افزایش هزینه های استهلاک مواجه 
هستند. وی با بیان اینکه علیرغم افزایش قیمت متریال مصرفی و دیگر هزینه ها، قیمت 
محصولات و خدمات صنایع سنگ چندان تغییری نکرده، افزود: فروش سنگ حدود 
20 درصد افزایش یافته در حالی که متریال مصرفی ما چندین برابر گران شده است. 
بدین ترتیب ماباحداقل سود اقتصادی که کمتر از 10 درصد برآورد می شود کاری 

می کنیم.
* درصورت حمایت بیش از 50 نفر فرصت شغلی جدید ایجاد خواهیم کرد 
وی سپس در خصوص اجرای طرح توسعه هنرکده سنگ درویش اظهار کرد: هدف 
ما راه اندازی مجدد کارخانه پدر است که دستگاه ها و کار تزیینات را به آن مجموعه 
انتقال دهیم، از اینرو انتظار داریم شهرداری در زمینه ی فک پلمپ مساعدت لازم را با 
ما به عمل آورد.مهندس درویش زاده همچین با اشاره به اینکه رشته های خراطی منبت 
کاری و خاتم کاری در حوزه ی صنایع دستی مشمول سوبسید حق بیمه است؛ گفت: 
سنگ تراشی از قدیم الایام جزء کهن ترین میراث فرهنگی ما ایرانیان به شمار می رود 
و یک کتیبه سنگی بیش از 4 هزار سال ماندگاری دارد؛ در حالی که این مدت برای 
یک ظرف چوبی کمتر از 500 سال است. آثار سنگی جامانده از دوران هخامنشی نشان 
دهنده ی ماندگاری صنایع سنگی است. از اینرو انتظار داریم سازمان میراث فرهنگی 
سنگ تراشی را نیز در کنار رشته های یاد شده، مشمول حمایت و تخفیف حق بیمه 
و تسهیلات کم بهره قرار دهد. چنانچه این حمایت ها از ما به عمل آید. با توجه به 

پتانسیل های موجود برای بیش از 50 نفر فرصت شغلی ایجاد خواهیم کرد.

در گفت و گو با مهندس علیرضا درویش زاده  مطرح شد

هنرکده سنگ درویش در نوآوری و خلاقیت بی رقیب است


